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Lördagen den 21 november.
Kl. 2 em.

Föredrogs och hänvisades till banko- 
utskottet

Kungl. Maj:ts proposition nr 239, 
med förslag till lag om ändrad lydelse 
av 1 § lagen den 6 juni 1952 (nr 375) 
med särskilda bestämmelser rörande 
riksbankens sedelutgivning.

§ 1.

§ 2.

Till bordläggning anmäldes
statsutskottets utlåtanden:
nr 164, i anledning av väckt mo

tion om statens övertagande i vissa fall 
av enskilds förpliktelse att utgiva ska
destånd eller annan ekonomisk ersätt
ning;

nr 165, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående försäljning av en 
fastighet i Västerbottens län;

nr 166, i anledning av Kungl. Maj ds 
proposition angående frågor om befri
else från ersättningsskyldighet till kro
nan;

nr 167, i anledning av väckta motio
ner om vissa utredningar i befolknings
frågan;

nr 168, i anledning av Kungl. Maj ds 
proposition angående flyttning av 
Stockholms örlogsbas;

nr 169, i anledning av väckt motion 
om inläggande av vatten- och avlopps
ledningar i vissa fastigheter i gamla 
Djurgårdsstaden;

nr 170, i anledning av väckta motio
ner angående tryckning och utdelning 
i folkskolorna av Förenta Nationernas 
förklaring om de mänskliga rättighe
terna;

nr 171, i anledning av väckta motio
ner om kompensation till författare för 
bokutlåning;

nr 172, i anledning av väckta motio

ner om översyn av rikets indelning i 
län och ladstingsområden;

nr 173, i anledning av väckta motio
ner om pensionsreglering av deltids
tjänster och införande av s. k. pensions
perioder i reglementet för statens pen- 
sionsanstalt;

nr 174, i anledning av väckta motio
ner om förbättring av pensionerna åt 
vissa f. d. arbetare vid vägväsendet;

nr 175, i anledning av väckta mo
tioner om utredning angående ytterli
gare en livräddningsbåt för Hanöbuk- 
ten;

nr 176, i anledning av väckta motio
ner angående statens övertagande av 
underhållet å vissa enskilda vägar;

nr 177, i anledning av väckt motion 
angående ordnandet av trafiken mellan 
Seskarö och fastlandet;

nr 178, i anledning av väckt motion 
om broförbindelse mellan Alnön och 
fastlandet;

nr 179, i anledning av väckta mo
tioner om upptagande till förnyad 
prövning av anställningsformen för 
platsvakter vid statens järnvägar;

nr 180, i anledning av väckt motion 
angående Kungl. Maj:ts rätt att ingå 
förbindelser, som ej kunna infrias med 
anlitande av anvisade anslag; och 

nr 181, i anledning av väckta motio
ner angående omprövning av räntan på 
ur statens pensionsfonder beviljade äld
re lån med särskilt höga räntesatser;

bevillningsutskottets betänkanden: 
nr 59, i anledning av väckt motion 

angående skattelättnader vid avveckling 
av vissa fastighetsföreningar; och

nr 60, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till förordning 
angående upphävande av förordningen 
den 19 december 1952 (nr 755) med 
bestämmelser om värdering av varula
ger vid 1954 års taxering till statlig
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Interpellation ang. vissa olägenheter med

och kommunal inkomstskatt, jämte en i 
ämnet väckta motion;

första lagutskottets utlåtanden:
nr 42, i anledning av väckta motio

ner angående domarpersonalens rekry
tering och anställningsförhållanden;

nr 43, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående godkännande av 
Genéve-konventionerna den 12 augusti 
1949 angående skydd för krigets offer; 
och

nr 44, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till lag om 
ändring i 1 och 27 kap. strafflagen, 
m. in.;

andra lagutskottets utlåtanden:
nr 38, i anledning av väckta motio

ner angående en översyn av butikstäng- 
ningslagens bestämmelser om kioskhan
deln m. in.; och

nr 39, i anledning av väckta motio
ner angående utredning om införande 
av högertrafik i Sverige;

tredje lagutskottets utlåtanden:
nr 31, i anledning av väckt motion

gällande prissystem för massaved.

om ändrad ordning för expropriations- 
målens handläggning m. m.; och 

nr 32, i anledning av väckt motion 
om viss ändring i expropriationslagen; 
samt

jordbruksutskottets utlåtanden: 
nr 39, med anledning av väckta mo

tioner om anordnande av övervaknings- 
och patrulleringstjänst med minsvepare 
till de svenska fiskarnas hjälp i södra 
Östersjön;

nr 40, med anledning av väckta mo
tioner om åtgärder till fiskerinäring
ens främjande m. in.; och

nr 41, med anledning av väckt mo
tion om utredning angående bevak- 
ningsfartyg åt Fladenfisket.

§ 3.
Justerades ett protokollsutdrag.

Kammarens ledamöter åtskildes här
efter kl. 2.01 em.

In fidem 
Gunnar Britth.

Tisdagen den 24 november.
Kl. 4 em.

§ 1.

Justerades protokollet för den 18 in
nevarande november.

§ 2.

Föredrogos, men bordlädes åter stats
utskottets utlåtanden nr 164—181, be
villningsutskottets betänkanden nr 59 
och 60, första lagutskottets utlåtanden 
nr 42—44, andra lagutskottets utlåtan
den nr 38 och 39, tredje lagutskottets 
utlåtanden nr 31 och 32 samt jord
bruksutskottets utlåtanden nr 39—41.

§ 3.
Interpellation ang. vissa olägenheter med 

gällande prissystem för massaved.

Herr talmannen lämnade på begäran 
ordet till

Herr ANDERSSON i Björkäng (bf), 
som anförde: Herr talman! Skogens 
smådimensioner, som i tider av bränsle
brist utgör en värdefull bränslereserv, 
har nu svårt att finna avsättning, var
för man kan befara att de gallrings- 
huggningar, som inom ett rationellt
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Interpellation ang. vissa olägenheter med gällande prissystem för massaved.

drivet skogsbruk alltid är nödvändiga, 
kommer att eftersättas, till men inte 
bara för den enskilde utan också för 
samhället. Det borde därför vara ange
läget för det allmänna att på allt sätt 
bidraga till avsättningen av klenvirket. 
Tyvärr sker inte upphandlingen av 
skogsprodukter, massaved o. d. alltid på 
ett sätt som gagnar denna sak. Syd
svenska virkesföreningen, en samman
slutning av de virkesköpande massain
dustrierna inom de 17 sydligaste länen, 
använder ett system vid upphandling
en, som direkt motverkar det ovan an
givna syftet. Följande avskrift av för
eningens prislista ger klart belägg för 
att de grövre dimensionerna gynnas ge
nom ett högre pris.
1) Prislista för massaved (helbarkad 

sulfit i travat mått):
2-metersved
Antal bitar pr kbm 1 :a 2:a
25 + ..................... . . . 37: — 26: —
19—24,99 ............. . . . 39: — 27: 50
15—18,99 ............. . 40: 50 28: 50

15 ................. . . . 42: — 29: 50
Men inte nog med detta. De klenare

sortimenten av massaveden blir avse
värt dyrare i tillverkning för produ
centen, som bara av den anledningen 
borde stimuleras med ett högre pris för 
tillvaratagande av sådant virke, som 
eljest får ligga kvar i skogen och för
störas. Härtill kommer att, om behovet 
av råvara till massaindustrien kunde 
tillfredsställas genom de klenare dimen
sionerna samt av lövvirke, kunde en 
icke oväsentlig kvantitet av de gröv

re massavedsdimensionerna användas 
inom sågverksindustrien för tillverk
ning av sågat virke, som i sin tur kunde 
bidraga till en ökning av exporten. Men 
härför erfordras en ändring av prisbe
stämmelserna. Här kan invändas, att 
detta är en uppgift för säljarnas orga
nisationer vid de förhandlingar, som 
regelbundet förs varje säsong. Men med 
den starka ställning virkesköparna i 
dessa områden av landet äger blir för
handlingarna mer eller mindre ett dik
tat, där skogsägarna endast i undan
tagsfall förmår hävda sig. En stor brist 
i dessa förhandlingar är att de inte i 
likhet med förhandlingar mellan ar
betsmarknadens parter kan föras inför 
en av regeringen tillsatt opartisk ord
förande. Med hänsyn till de stora vär
den ur nationens synpunkt, som här 
föreligger, borde en dylik anordning 
med det snaraste genomföras.

Med stöd av vad ovan anföres får jag 
anhålla om andra kammarens tillstånd 
att till statsrådet och chefen för han
delsdepartementet få rikta följande 
fråga:

Har statsrådet beaktat det slöseri 
med råvara, som ovan relaterade pris- 
system utgör, och är statsrådet beredd 
att vidtaga åtgärder i syfte att hindra 
ett sådant slöseri?

Kammaren biföll denna anhållan.

Kammarens ledamöter åtskildes här
efter kl. 4.05 em.

In fidem 
Gunnar Britth.
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Onsdagen den 25 november.
Kl. 11 fm.

§ 1.

Upplästes följande till kammaren in
komna läkarintyg:

Till riksdagens andra kammare.
Riksdagman Erik Einar Hseggblom, 

Slakmöre, Kåremo, vårdas fr. o. m. den 
20/11 1953 på kirurgiska avdelningen, 
Centrallasarettet, Kalmar, på grund av 
njurkolikbesvär och blödning från 
urinvägarna. Riksdagsman Haeggblom 
är på grund härav sjukskriven tills 
vidare.

Centrallasarettet, Kalmar, den 23 no
vember 1953.

C. G. Lindholm,
2:e underläkare, 

kir. avd.
Kammaren beviljade herr Haeggblom 

ledighet från riksdagsgöromålen från 
och med den 20 innevarande november 
tills vidare.

Herr talmannen meddelade att herr 
Åqvist, som vid kammarens samman
träde den 20 oktober på grund av ut
rikes resa beviljats ledighet från riks
dagsgöromålen till och med den 7 de
cember, denna dag åter intagit sin plats 
i kammaren.

§ 2.

Upplästes följande till kammaren in
komna protokoll:

År 1953 den 24 november samman
trädde de valmän, som av kamrarna fått 
i uppdrag att utse fullmäktige i riks
banken och riksgäldskontoret, för an
ställande av val av en ledamot i sty
relsen över riksdagsbiblioteket efter 
herr A. V. Wallentheim, som avlidit, 
jämte en suppleant för honom för åter
stående delen av valperioden 1953— 
1957; och utsågos därvid till

ledamot:
herr Sundström, Nils Walter, ledamot 

av riksdagens andra kammare
med 28 röster;

suppleant:
herr Håstad, Elis Wilhelm, ledamot av 

riksdagens andra kammare
med 28 röster.

Adolv Olsson Sigfr. Nordkvist
Carl Eskilsson Gustaf Elof sson

Protokollet lades till handlingarna; 
och skulle riksdagens kanslideputerade 
genom utdrag av kammarens protokoll 
underrättas om dessa val samt anmo
das låta uppsätta och till kamrarna in
giva förslag till dels förordnanden för 
de valda, dels ock skrivelse till Ko
nungen med anmälan om de försig
gångna valen.

§ 3.
Svar på fråga om rätt att vid taxering 
till inkomstskatt göra avdrag för värde
minskning av täckdiknings- och liknande 

anläggningar.

Herr talmannen lämnade på begäran 
ordet till

Chefen för finansdepartementet, herr 
statsrådet SKÖLD, som anförde: Herr 
talman! Ledamoten av andra kamma
ren herr Widén har till mig framställt 
frågan, när jag ämnar tillsätta den i 
propositionen nr 191/1951 ifrågasatta 
utredningen angående rätt att vid taxe
ring till inkomstskatt medge avdrag för 
värdeminskning beträffande täckdik- 
ningsanläggning eller annan liknande 
anläggning, som icke är att anse som 
byggnad.

Nämnda proposition avsåg införande 
av uttryckliga bestämmelser om rätt
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Svar på fråga om rätt att vid taxering till inkomstskatt göra avdrag för värde
minskning av täckdiknings- och liknande anläggningar.

för jordbrukare att taxeras enligt bok- 
föringsmässiga grunder. De sakkunni
ga, på vilkas utredning de nya bestäm
melserna grundades, hade bl. a. föresla
git att avdrag vid taxeringen borde få 
ske inte blott för kostnader för under
håll av täckdikningsanläggningar utan 
också för den värdeminskning som an
läggningarna var underkastade. Jag 
framhöll i anslutning härtill att täck
dikningsanläggningar liksom andra lik
nande anläggningar var att hänföra till 
fastighet men att de icke kunde anses 
utgöra hyggnad. Om behov av avskriv
ning på dylika tillgångar i särskilda fall 
skulle anses vara för handen, vore det 
en fråga som berörde inte blott jord
bruksfastighet utan även rörelse. Frå
gan borde därför lösas i ett samman
hang för båda förvärvskällorna. Och 
då jag icke var beredd att utan ytterli
gare utredning taga ställning till denna 
fråga, förklarade jag mig icke kunna 
förorda de sakkunnigas förslag på den
na punkt.

Ett införande av rätt till sådana av
drag som ifrågasattes av de sakkunniga 
skulle innebära en principiell ändring 
av beskattningsreglerna i detta avseen
de. Sedan mer än något år tillbaka ar
betar en kommitté, företagsbeskatt- 
ningskommittén, med åtskilliga stora 
problem, som sammanhänger med be
skattningen av rörelseinkomster. Kom
mitténs arbete torde icke komma att 
omfatta det av herr Widén här berörda 
spörsmålet, eftersom dess arbete måste 
koncentreras på ett flertal frågor av 
åtskilligt större räckvidd, såsom den 
fria avskrivningsrätten, lagervärdering 
in. in. Resultatet av denna komittés ar
bete synes dock böra avvaktas. Först 
när företagsbeskattningskommitténs för
slag framlagts och ståndpunkt fattats 
av statsmakterna till dess förslag, är 
tiden inne att närmare pröva frågan 
huruvida en utredning av det slag som 
åsyftas av herr Widén bör igångsättas.

Härpå yttrade

Herr WIDÉN (fp): Herr talman! Jag 
ber att få tacka herr statsrådet för sva
ret på min fråga.

Jag tror vi alla kan vara överens om 
att rationaliseringen av jordbruket bör 
fortskrida så snabbt som möjligt. Vi 
vet att rationaliseringsverksamheten 
kräver stora kapitalinsatser. Vad den 
inre rationaliseringen beträffar är det 
inventarieanskaffning, uppförande av 
byggnader samt täckdikning som krä
ver de största kapitalinsatserna.

Vi bär rätt till avskrivning på ma
skiner. Den som inte deklarerar efter 
bokföringsmässiga principer har rätt 
att göra avdrag vid nyanskaffning som 
ersättning för förslitna maskiner. Vi 
har även rätt att göra avskrivning på 
byggnader vare sig vi deklarerar efter 
bokföringsmässiga principer eller efter 
kontantprincipen. Det kapital som lagts 
ned på täckdikning har vi däremot inte 
rätt att göra avskrivning på vare sig 
vi deklarerar efter bokföringsmässiga 
principer eller efter kontantprincipen. 
Det är endast i den mån man har ut
gifter för underhåll eller ersättning av 
gammalt dikningssystem som man har 
rätt att göra avdrag.

När proposition nr 191 behandlades 
vid 1951 års riksdag, uttalade sig riks
dagen för den utredning som här har 
omnämnts. Utskottet sade för sin del: 
»Utskottet anser starka skäl tala för in
förande av rätt till successiv avskriv
ning i beskattningshänseende av kost
nader för vissa jordbrukets anläggning
ar, vilka såsom täckdikning ha begrän
sad varaktighetstid. Rätt till avdrag för 
värdeminskning å täckdikning synes 
vara motiverad även därav, att kostna
derna för en dylik anläggning uppgå 
till relativt höga belopp.» För dagen 
räknar man med att täckdikning kostar 
cirka 1 000 kronor per hektar, vilket i 
vissa delar av vårt land motsvarar det 
taxerade jordvärdet.

Man ser bäst konsekvenserna av des
sa bestämmelser, om man undersöker
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Svar på interpellation ang. utredning av
blommor utan föreskriven tullavgift.

hur de verkar för en arrendator. Om 
en arrendator utför täckdikning, får 
han själv svara för arbetskostnaden, 
medan jordägaren svarar för material
kostnaden. Principen är den, att ar- 
rendatorn när han frånträder sitt ar
rende har rätt att få ersättning för de 
grundförbättringar han verkställt på 
fastigheten. Hans kostnader för täck
dikning avskrivs emellertid med V25 per 
år. Efter 25 års arrendetid har han allt
så ingen rätt till ersättning för det täck- 
dikningsarbete han har utfört. Ur be- 
skattningssynpunkt har han däremot 
icke kunnat tillgodogöra sig någon rätt 
till avskrivning.

Dessa synpunkter anser jag talar för 
att här måste göras någonting, och jag 
vill vädja till herr statsrådet att verk
ligen ta upp till omprövning att till
sätta en utredning snarast möjligt. Nu 
pekar statsrådet på företagsbeskatt- 
ningskommittén, men samtidigt erkän
ner han, att den kommittén icke kom
mer att syssla med de problem som jag 
tagit upp. Jag tycker nog att det mo
tivet närmast verkar som en undan
flykt.

Överläggningen var härmed slutad.

§ 4.

Svar på interpellation ang. utredning av 
frågan om rätt att i vissa fall i riket in
föra blommor utan föreskriven tullavgift.

Ordet lämnades på begäran till

Chefen för finansdepartementet, herr 
statsrådet SKÖLD, som anförde: Herr 
talman! I en med andra kammarens 
tillstånd framställd interpellation har 
herr Larsson i Stockholm tagit upp frå
gan om tullfrihet för vissa gåvor. Inter- 
pellanten har som exempel på fall, där 
enligt hans mening tullfrihet borde 
ifrågakomma, omnämnt en episod vid 
årets S:t Eriksmässa. Vid mässans av

frågan om rätt att i vissa fall i riket införa

slutning önskade utställarna skänka de 
blommor, som fanns i holländska hal
len, till sjukhus inom Stockholm. En
dast genom att först utlämna blom
morna till nederländske ministern, som 
sedan i sin tur skänkte dem till sjuk
husen, kunde tullfrihet i detta fall 
uppnås.

Under åberopande härav har inter- 
pellanten frågat mig om en utredning 
av här anförda förhållanden faller in
om ramen för 1952 års tulltaxekom- 
mittés verksamhet. Om så ej skulle 
vara fallet, önskar interpellanten veta 
om jag vill medverka till att en sådan 
utredning kommer till stånd.

I anledning härav får jag anföra föl
jande.

Enligt vad jag inhämtat hade vid in
förseln av dessa blommor till S:t Eriks- 
mässan medgivits temporär tullfrihet 
med stöd av 8 § 1 mom. tulltaxeförord- 
ningen. Jämlikt detta lagrum medgi- 
ves tullfrihet under viss tid för varor, 
som inkommer för att förevisas såsom 
utställningsföremål och därefter åter- 
utföres. Av författningsrummets lydelse 
framgår, att återutförsel är ett oefter
givligt villkor för åtnjutande av tull
frihet. Dispens från bestämmelsen om 
skyldighet att återutföra varan kan icke 
medgivas av vare sig tullverket eller 
Kungl. Maj :t.

För gåvor åtnjutes för närvarande 
tullfrihet endast i vissa särskilt an
givna fall. Sålunda har i tulltaxeförord- 
ningen meddelats bestämmelser om tull
frihet för vetenskapliga instrument och 
apparater, vilka inkommer såsom gåva 
till vetenskapliga institutioner och un
dervisningsanstalter. Den av interpel
lanten omnämnda tullfriheten för gåvor 
till Föreningen Rädda barnen har med
givits av Kungl. Maj:t med stöd av 
särskilt bemyndigande av riksdagen.

I tulltaxekommitténs utredningsupp
drag ingår jämväl att verkställa en över
syn av tulltaxeförordningens bestäm
melser om tullfri införsel av varor. En-
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ligt vad kommittén under hand med
delat, har kommittén för avsikt att när
mare granska de här angivna bestäm
melserna. Den av interpellanten väckta 
frågan kommer sålunda under bedö
mande vid utredningen.

Härefter yttrade

Herr LARSSON i Stockholm (fp): Herr 
talman! Jag tackar herr finansministern 
för svaret. Det var uppgiften om de 
krångliga vägar, som måste anlitas för 
att blommorna från den holländska 
paviljongen på S:t Eriksmässan skulle 
kunna användas för ett behjärtansvärt 
ändamål, som kom mig att närmare 
undersöka förhållandet. Jag fann då, 
som finansministern mycket riktigt har 
sagt, att inte ens Kungl. Maj:t kunde 
bevilja dispens i dylikt fall. Vid sam
tal med representanter för tullmyndig
heterna har det dock framkommit, att 
en uppmjukning av tullbestämmelserna 
skulle kunna ske utan att näringslivets 
intressen träddes för nära.

Det kanske synes många att denna 
fråga inte har så stor betydelse att den 
motiverar, att den interpellationsvägen 
föres på tal i riksdagen, och det kan 
väl vara sant, om man endast ser på 
den ringa omfattning en dylik gåvo- 
verksamhet har. Men man får då inte 
glömma att saken har en större princi
piell betydelse i det att samhället i möj
ligaste mån bör understödja humani
tär verksamhet, och då faller det sig 
också naturligt att undersöka huruvida 
de hinder, som finnes för en sådan i 
gällande lag, kan avlägsnas.

Jag hälsar därför med tillfredsstäl
lelse finansministerns meddelande, att 
den nu verksamma tulltaxekommittén 
gjorts uppmärksam på det berörda för
hållandet. Ehuru jag väl inser de svå
righeter som möter, tvivlar jag inte 
på att kommittén skall komma fram till 
en tillfredsställande lösning.

Härmed var överläggningen slutad.

§ 5.
Svar på fråga ang. utredningen av frågan 

om den nordiska författarrätten.

Chefen för justitiedepartementet, herr 
statsrådet ZETTERBERG, erhöll på be
gäran ordet och anförde: Herr talman! 
Herr von Friesen har frågat mig när 
auktorrättskommittén, som behandlar 
frågan om den nordiska författarrätten, 
kan väntas framlägga sina förslag.

Till svar på denna fråga vill jag med
dela, att enligt vad jag har inhämtat 
kan färdigställandet av auktorrättskom- 
mitténs förslag väntas taga ytterligare 
minst ett år. Man bör emellertid räk
na med att arbetet kan försenas av 
att kommittén måste ägna tid åt vissa 
nytillkomna arbetsuppgifter, som sam
manhänger med att det förberedes in
ternationella konventioner på hithö
rande område. Den tid, som kan åtgå 
härför, måste alltså läggas till den ar
betstid av minst ett år som jag nyss 
nämnde. Det är därför svårt att mera 
exakt ange tiden för förslagets av
lämnande.

Utöver det svar jag nu lämnat vill jag 
tillägga några upplysningar till närmare 
förklaring. Auktorrättskommittén till
sattes år 1938 för att, efter överlägg
ningar med representanter för de andra 
nordiska länderna, framlägga förslag 
till en revision av gällande författning
ar om rätt till litterära och musikaliska 
verk samt verk av bildande konst även
som förslag till ny lagstiftning om and
ra närstående immateriella rättigheter. 
Det ansågs vara i hög grad önskvärt 
att i de nordiska länderna få till stånd 
överensstämmande rättsregler till skydd 
för upphovsmännen till andliga alster 
och utövarna av konst. Det finns på 
detta område, såsom kammaren väl vet, 
också ett mera allmänt internationellt 
samarbete, främst på grundval av Bern- 
konventionen, men detta världsomspän
nande samarbete har helt naturligt måst 
begränsas till mera allmänna riktlinjer 
för lagstiftningen i de skilda länderna.
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Vad man nu eftersträvar är alltså en 
noggrannare överensstämmelse mellan 
de nordiska ländernas lagstiftning på 
detta område.

Året efter kommitténs tillsättande ut
bröt det andra världskriget. De olyc
kor, som därefter drabbade våra grann
länder, försvårade naturligtvis i hög 
grad bedrivandet av detta gemensam
ma lagstiftningsarbete. Sedan krigsför- 
hållandena upphört, fullföljde emeller
tid de nordiska kommittéerna sitt upp
drag, och efter mycket arbete och åt
skilliga sammanträden kom de år 1949 
fram till en lagtext, som man ansåg 
sig kunna vara ense om och som skulle 
ligga till grund för förslag från varje 
nationell kommitté särskilt. Sådana för
slag har redan framlagts av den norska 
och den danska kommittén och nu i höst 
också av den finska, medan den svenska 
kommittén ännu icke är färdig med sitt 
betänkande i ämnet. För att förklara 
detta kan man peka på flera omständig
heter. Vi är här i landet vana vid att 
lagförslag skall vara utförligt och de
taljerat motiverade, och på grund här
av kommer utarbetandet av våra kom- 
mittébetänkanden att bli mera tids
ödande än vad fallet är i grannländerna. 
Härtill kommer, att alla de andra nor
diska länderna redan förut har nyare 
och modernare lagar på detta område 
än vi och att det alltså hos oss gäller 
en mera genomgripande reform än i de 
andra länderna. På grund av de till- 
ämnade nya internationella konventio
ner, som jag inledningsvis berörde, är 
det för övrigt troligt att de andra nor
diska kommittéerna kommer att revi
dera sina redan framlagda förslag.

Över huvud taget är det här fråga om 
ett lagstiftningsområde som erbjuder 
stora tekniska svårigheter. Det är gi
vetvis lättare att skapa lagskydd för 
människors rätt att äga och nyttja ma
teriella, gripbara ting än att åstadkom
ma en lag som skyddar resultaten av 
andlig verksamhet. Det är en hel veten
skap det här gäller, det finns mycket

omfattande internationella utredningar 
på detta område, och den internatio
nella litteraturen i ämnet är synnerligen 
stor.

Såsom en ytterligare förklaring till 
att Sverige är sist med sitt förslag vill 
jag nänma något om den svenska kom
mitténs sekreterarfråga •—- det är ju 
på sekreteraren arbetet med motivskriv
ning i första hand måste falla. Vår 
kommittén har haft otur med sina sek
reterare. Den första sekreteraren, som 
påbörjade arbetet, blev nämligen år 
1945 justitieminister och måste ersättas 
med någon annan. Denne näste sekre
terare, som var väl insatt i författar
rätten och sysslade med motivskriv
ningen, utnämndes förra året till rege
ringsråd. Detta innebar en ny försening, 
vilket jag vid hans utnämning natur
ligtvis var medveten om. Men jag an
såg och anser fortfarande, att intresset 
att på lämpligt sätt rekrytera landets 
högsta administrativa domstol bör ha 
företräde. Vid sidan av sin domarverk
samhet har han emellertid kvar kom
mittéuppdraget, så att hans omfattande 
sakkunskap skall kunna utnyttjas. I 
samband med hans utnämning till re
geringsråd tillsatte jag ytterligare en 
sekreterare, och kommittén har dess
utom biträde av en expert på utländsk 
riitt.

Den försening, som alltså har upp
kommit i detta lagstiftningsarbete, är 
naturligtvis beklaglig. Men man bör 
dock inte överdriva dess skadliga verk
ningar. Det förhåller sig ingalunda så, 
som man från något håll synes göra 
gällande, att författarnas rättsskydd 
skulle bli radikalt förändrat genom den 
tillämnade nya lagen. Vissa i och för 
sig värdefulla förbättringar däri kan 
nog väntas, men det grundläggande 
skyddet finns redan. De största nyheter, 
som är att vänta i kommittéförslaget, 
ligger på ett annat plan. De torde främst 
komma att bestå i en utbyggnad av det 
klassiska författarskyddet till att gälla 
även annan skapande verksamhet, som
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bär samband med film, radio, televi
sion och andra moderna tekniska upp
finningar.

Härpå yttrade

Herr von FRIESEN (fp): Herr tal
man! Jag ber att till herr justitieminis
tern få framföra mitt tack för det både 
snabbt levererade och mycket väl do
kumenterade och utförliga svaret. Icke 
desto mindre måste jag nog ändå notera, 
att jag tycker att senfärdigheten beträf
fande denna kommitté och dess arbete 
har varit påfallande, och det är med ett 
visst beklagande jag också konstaterar 
— det är en sak, som justitieministern 
självfallet inte kan hjälpa -—■ att det 
tycks dröja ännu lång tid innan kom
mittén blir färdig med sitt arbete.

Orsaken till att jag framställde denna 
enkla fråga till justitieministern var 
den, att jag såg i förra veckan en tid
ningsuppgift, att Sveriges författarför
ening genom sin ordförande, som lär 
vara en meningsfrände till herr stats
rådet, hade uppvaktat statsrådet och 
använt mycket starka uttryck å egna 
och sina författarkollegers vägnar i 
fråga om detta dröjsmål. Jag tror han 
använde uttrycket skandal, när det gäll
de att från hans sida karakterisera 
dröjsmålet.

Jag såg då efter i riksdagsberättelser- 
na de båda sista åren, hur det förhöll sig 
med denna auktorrättskommitté, och 
jag fann i förra årets berättelse, att man 
då väntade sig bli färdig med arbetet 
under året. Helt andra uppgifter läm
nas i årets riksdagsberättelse, där man 
bland annat åberopar konventionen så
som ett nytt moment som hade inträf
fat och även vissa tekniska skäl som 
gjort, att kommitténs arbete fortfaran
de måste pågå ännu en tid framåt. Nu 
har vi fått denna tid på ett ungefär pre
ciserad i statsrådets här lämnade svar.

Jag respekterar naturligtvis att man 
under krigsåren, då våra grannländer 
var ockuperade, inte kunde syssla med

dessa frågor. Därför får man från den 
långa tid av 15 år, som kommittén suttit, 
naturligtvis dra de åren. Men det är 
framför allt tiden efter 1945 som jag 
nog tycker att det har gått anmärknings
värt långsamt.

Det som statsrådet förklarar långsam
heten med och som det naturligtvis lig
ger någonting i, nämligen att långsam
heten är någon sorts garanti för en 
svensk grundlighet och noggrannhet i 
arbetet, kan naturligtvis inte motivera 
hur långt dröjsmål som helst. Det före
låg ju 1949 ett förslag att bearbeta. Jag 
tycker nog att tiden är ganska lång från 
1949 till 1953.

Detta, herr talman, var bara några 
allmänna reflexioner som jag gör i an
ledning av denna fråga. När jag nu 
måste säga, att jag vidhåller mitt även 
kanske i någon mån i frågans formule
ring uttalade missnöje med det långa 
dröjsmålet, hoppas jag åtminstone — 
det är ju en ganska stillsam och blyg
sam förhoppning — att den tidtabell 
som nu utstakats av statsrådet skall 
visa sig möjlig att hålla för de båda 
sakkunniga.

Överläggningen var härmed slutad.

§ 6.

Svar på fråga ang. förslag till bestäm
melser om tillsyn av privata skolor för 

yrkesutbildning.

Herr talmannen lämnade på begäran 
ordet till

Chefen för ecklesiastikdepartementet, 
herr statsrådet PERSSON, som anförde: 
Herr talman! Fröken Ager har frågat 
mig, om jag till 1954 års riksdag ämnar 
framlägga förslag till bestämmelser om 
tillsyn över privata skolor för yrkes
utbildning i enlighet med 1946 års skol- 
kommissions utredning och förslag.

Härpå vill jag svara, att denna fråga 
vid beredningen inom departementet 
visat sig ha flera sidor, som icke är så
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utbildning.

lätta att överskåda. En lösning i enlighet 
med skolkommissionens förslag skulle 
visserligen kunna innebära vissa önsk
värda fördelar men kan också måhända 
få följdverkningar, som jag icke är be
redd att godtaga. Av dessa skäl ämnar 
jag för närvarande icke aktualisera den
na fråga.

Härefter yttrade:

Fröken AGER (fp): Herr talman! Jag 
ber att få tacka herr statsrådet för sva
ret på min enkla fråga. Jag beklagar att 
herr statsrådet inte kan visa denna 
fråga det intresse man kunde ha för
väntat. Jag tror att det är synnerligen 
viktigt för vår yrkesundervisning, att vi 
får en tillsyn över våra privata yrkes
skolor. För närvarande finns det cirka 
160 privata skolor, och de frekventeras 
av omkring 15 000 elever i åldern 20—
30 år. Det är alltså ungdomar som får 
uppoffra mycken tid och mycket pengar 
för att förkovra sin yrkesutbildning. De 
lockas många gånger genom braskande 
annonser, där de utlovas att på kort tid 
få en effektiv undervisning vid dessa 
privata yrkesskolor. När de kommer till 
skolorna möts de av dåliga lokaler, un
dermåliga lärare och dålig materiel, och 
när de sedan kommer ut i förvärvslivet 
betyder de betyg de fått från dessa sko
lor mycket mindre än betyg från stat
liga eller statsunderstödda skolor.

Efter att ha läst 1946 års skolkom- 
missions betänkande i denna fråga och 
sett de situationer som kan förekomma 
blir man beklämd. Eleverna utnyttjas 
som arbetskraft, och skolorna har, som 
sagt, dåligt utbildade eller outbildade 
lärare. Ofta får eleverna också betala 
höga avgifter.

Jag vill kraftigt understryka att givet
vis inte alla privata skolor är sådana 
som här angivits. Det finns också myc
ket bra privata skolor, men dem kan 
man undanta i detta resonemang.

Jag tror att det trots allt är nödvän- 
ligt att ha privata skolor, ty deras måls

12

om tillsyn av privata skolor för yrkes

män har varit mycket lyhörda för ar
betsmarknadens krav och har snab
bare och smidigare än de statliga och 
statsunderstödda skolorna kunnat an
passa sig efter dessa krav. Men de bild- 
ningstörstande ungdomarna kan kräva 
att något göres på detta område, så att 
deras tid och pengar inte utnyttjas på 
sätt som nu sker. En tillsyn över våra 
privata skolor synes mig därför önsk
värd.

I skolkommissionens betänkande före
slås en alltför vittgående kontroll. Den
na tror jag inte på. Samma uppfattning 
har kommit till synes i ett flertal re
misser. Jag är tveksam om man skall 
granska undervisningsplaner, lärare 
och materiel. Däremot tror jag på vär
det av att man får en sådan tillsyn, 
att skolorna registreras hos översty
relsen för yrkesutbildning och att de 
också får inspekteras av överstyrelsen. 
Det vore en åtgärd som enligt min 
mening skulle ha mycket stort värde 
för yrkesutbildningen och för dessa 
privata skolor. Den i betänkandet fram
förda, mera vittgående tillsynen skulle 
väl knappast få någon verklig betydelse, 
när det inte stadgas någon straffpåföljd. 
Genom den föreslagna kontrollen skulle 
överstyrelsen få insyn i skolornas verk
samhet, och den skulle då också ha 
möjlighet att genom olika åtgärder på
tala de missförhållanden, som kan råda 
inom skolorna, och bringa dem till all
mänhetens kännedom. Överstyrelsen 
skulle härigenom också få möjlighet att 
på förfrågan lämna ungdomarna upp
lysningar om värdet av den utbildning, 
som meddelas vid olika skolor. Sådana 
upplysningar kan överstyrelsen för när
varande inte lämna annat än beträffan
de de statliga och statsunderstödda sko
lorna.

Om kontrollen begränsas på här före
slaget sätt blir överstyrelsens behov av 
personalförstärkning givetvis mindre än 
vid tillämpning av det mera vittgående 
förslaget, och styrelsens verksamhet blir
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alltså mindre anslagskrävande. I skol- 
kommissionens betänkande har man be
räknat omkostnaderna för denna in
spektion in. m. till ca 34 000 kr. Jag 
måste då säga, att de 34 000 kr. som 
föreslagits inte är en summa som kan 
inge eller borde inge någon tvekan. Jag 
förstår inte heller herr statsrådets tvek
samhet och vad det kan vara för följ
der, som skulle kunna uppstå om man 
toge denna begränsade tillsyn över de 
enskilda skolorna. Det måste väl ändå 
ligga i samhällets intresse att ungdo
mens undervisning sker på ett betryg
gande sätt, och jag hoppas och tror att 
statsrådet trots det mycket negativa 
svaret tar upp frågan till förnyat över
vägande, ty ungdomarna runt om i vårt 
land förväntar att något göres, så att 
inte deras arbete och pengar utnyttjas 
på sätt som nu sker inom vissa av de 
privata skolorna.

Chefen för ecklesiastikdepartementet, 
herr statsrådet PERSSON: Herr talman! 
Den ärade interpellanten har ju själv 
pekat på att det är vissa ekonomiska 
hänsyn, som bör tagas, om man skall 
gå in för en sådan här sak. Jag har för 
min del kommit till den uppfattningen, 
att om inte staten satsar åtskilligt här, 
kommer det hela inte att få den effekt 
som man skulle önska sig, men å andra 
sidan vill jag påminna om att vi har 
en näringsfrihetslagstiftning i detta 
land, som säger att man inte skall göra 
större ingripanden än nöden kräver; 
jag tror nog att den ärade interpellan
ten också har den uppfattningen. Det 
är nog ganska tveksamt om man med 
så små medel som föreslagits verkligen 
skall kunna åstadkomma så mycket.

När fröken Ager menar, att man skall 
komma att göra en del propaganda mot 
vissa skolor, får jag ju säga, att myn
digheternas ställning därvidlag blir 
synnerligen svår och grannlaga; det 
blir sannerligen inte lätt att pricka ut 
vissa skolor och säga offentligt, i tid
ningarna eller på annat sätt, till ung

domarna: Det där skall ni akta er för. 
Frågan har förvisso betydligt flera svår
bedömda sidor än vad — det skall jag 
villigt erkänna — jag själv menade, när 
jag var med vid behandlingen av den
samma i skolkommissionen. Därför har 
vi också velat fundera på den ytterli
gare, innan man skall kunna tänka sig 
att komma fram till något godtagbart 
resultat.

Fröken AGER (fp): Herr talman! Jag 
anser att det inte är något ingripande 
i näringsfriheten på något sätt om man 
gör denna begränsning och bereder 
möjlighet till denna insyn och får en 
viss inspektion över skolorna. Jag för
står att det blir vissa svårigheter med 
vissa skolor när det gäller att bedöma 
deras undervisning, men å andra sidan 
är det den svenska ungdomen och dess 
intressen som härvidlag bör beaktas 
och inte de privata skolornas.

Härmed var överläggningen slutad.

§ 7.
Svar på interpellation ang. statsunder

stöden till musikcirkelverksamheten.

Ordet lämnades på begäran till

Chefen för ecklesiastikdepartementet, 
herr statsrådet PERSSON, som anförde: 
Herr talman! Med andra kammarens 
tillstånd har herr Widén frågat mig, om 
jag anser, att skolöverstyrelsens anvis
ningar angående statsbidrag till musik
cirklar, att tillämpas tills vidare från 
och med budgetåret 1953/54, är i över
ensstämmelse med riksdagens beslut om 
ändringar i grunderna för statsunder
stöd till musikcirkelverksamheten.

Härpå vill jag svara följande.
Som interpellanten åberopat föreslog 

jag — vid anmälan av punkten »Under
stöd åt studiecirkelverksamheten» i 
1953 års statsverksproposition — en 
ändring av statsbidragsbestämmelserna 
beträffande studiecirkelverksamheten 
så, att den nedre åldersgränsen för ung-
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domscirklar slopades i fråga om musik
cirklarna. Som skäl härför angav jag, 
att det ansetts önskvärt, att ungdoms- 
cirklarna i musik kunde upptaga även 
medlemmar, som ej fyllt 14 år, utan att 
fördenskull gå miste om rätten till stats
bidrag. I anslutning till denna min 
hemställan föreslog Kungl. Maj:t riks
dagen att, bland annat, godkänna av 
mig förordade ändringar av grunderna 
för det ifrågavarande statsunderstödet. 
Riksdagen biföll detta Kungl. Maj:ts 
förslag.

I anledning härav utfärdade Kungl. 
Maj:t den 5 juni 1953 en kungörelse (nr 
392) om ändring i 1947 års statsbidrags- 
kungörelse för det fria och frivilliga 
folkbildningsarbetet. I denna ändrings- 
kungörelse stadgades bland annat: »Så
som ungdomscirkel anordnad musik
cirkel må dock jämväl hava medlem
mar i lägre ålder än 14 år.»

Studiecirkelverksamheten står under 
inspektion av skolöverstyrelsen samt är 
underkastad den kontroll och de vill
kor, som i övrigt av överstyrelsen prö
vas nödiga och lämpliga. Med anled
ning av ändringskungörelsens av mig 
nyss återgivna stadgande fann skolöver
styrelsen nödvändigt att fastställa, hur 
stor del av en musikcirkels medlemmar 
som kunde få vara under den hittills
varande absoluta minimiåldern eller — 
vilket i realiteten är samma sak — hur 
många deltagare som måste ha uppnått 
den ifrågavarande minimiåldern. För 
att i största möjliga utsträckning an
passa erforderliga villkorsbestämmelser 
efter den frivilliga studie- och bild- 
ningsverksamhetens behov brukar över
styrelsen i dylika frågor samråda med 
studierektorerna i de erkända studie
förbunden. Så skedde också i det här 
aktuella fallet. Vid det sammanträde, 
som av denna anledning hölls hos skol
överstyrelsen, rådde —- efter vad jag 
försport — olika meningar om hur den 
nya författningen skulle tillämpas. Skol
överstyrelsen hade till organisationerna 
utsänt ett förslag till föreskrifter, som

innebar, att i en ungdomscirkel i musik 
minst hälften av deltagarna skulle vara 
i åldrarna 14—18 år för att cirkeln 
skulle vara statsbidragsberättigad. Från 
vissa organisationer framfördes den 
synpunkten, att det slopande av den 
undre åldersgränsen, som propositionen 
angav, borde anses innebära, att även 
en cirkel, där alla medlemmar var un
der 14 år, skulle vara bidragsberättigad. 
Denna synpunkt stod dock icke i över
ensstämmelse med Kungl. Maj:ts änd- 
ringskungörelse. Diskussionen ledde 
till en kompromiss så till vida, att i 
skolöverstyrelsens bestämmelser, som 
utfärdades den 26 augusti i år, konsta
terades, att en ungdomscirkel i musik 
även må ha medlemmar som är under 
14 år, men föreskrevs, att minst fem 
skall vara i åldrarna 14—18 år.

Vid det nyss nämnda sammanträdet 
uttalade sig, enligt vad jag erfarit, re
presentanter för flertalet studieförbund 
för en dylik bestämmelse.

Att en ungdomscirkel i musik erhål
ler en kärna av ungdomar i åldrarna 
14—18 år anser jag vara helt i linje 
med riksdagsbeslutet. Detta var utgångs
punkten för mitt förslag att slopa ål
dersgränsen nedåt för musikcirklar. Det 
förutsattes alltså inte att alla skulle få 
vara under 14 år. Ett slopande av ål
dersgränsen har enligt min mening lik
väl skett i och med att de som inte fyllt 
14 år tillätes vara medlemmar, om ock
så samtidigt med äldre ungdomar. Dess
utom bör uppmärksammas den bestäm
melse, som medger, att undervisning ut
görande förberedelse till musikcirkels 
gemensamma arbete får ske i mindre 
grupper, även om vissa av dessa grup
per endast skulle ha medlemmar under 
14 år.

Skolöverstyrelsen har alltså endast 
haft att göra en avvägning av propor
tionen mellan äldre och yngre delta
gare. Jag har icke ansett mig ha något 
att invända mot den regel, som skol
överstyrelsen efter överläggningar med 
studierektorerna stannat för.
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Rent principiellt vill jag slutligen 

framhålla, att frågan om åldersgränsen 
för deltagande i musikcirklar i viss 
mån också sammanhänger med frågan 
om åldersgränserna för deltagande i 
det fria och frivilliga bildningsarbetet 
i allmänhet. Jag erinrar om att då det 
fria och frivilliga bildningsarbetet växte 
fram här i landet var det hela tiden 
fråga om en bildningsverksamhet bland 
vuxna, som redan var verksamma i 
förvärvslivet. Under senare år har i 
allt större utsträckning bildningsverk- 
samheten bland ungdomen uppmärk
sammats av de olika bildningsrörelser
na; något som medfört en värdefull 
komplettering av den tidigare verksam
heten. Enligt min mening bör dock den 
principen alltjämt vara vägledande för 
detta arbete, att den fria och frivilliga 
bildningsverksamheten främst är av
sedd för dem, som efter slutad skol
gång på fritid vill komplettera och 
bygga vidare på den grund som skolan 
lagt. Av skäl, som sammanhänger med 
musikens speciella karaktär, har visser
ligen en uppmjukning gjorts för musik
cirklar, vilket emellertid inte får med
föra att denna del av bildningsverk
samheten helt kommer vid sidan av de 
hittills tillämpade åldersprinciperna.

Härpå yttrade:

Herr WIDÉN (fp): Herr talman! Jag 
ber att få tacka herr statsrådet och che
fen för ecklesiastikdepartementet för 
svaret på min interpellation.

När riksdagsbeslutet i denna fråga 
blev känt i våras, var man på många 
håll glad över den positiva inställning 
till frågan om musikverksamheten, som 
kommit till uttryck i propositionen och 
riksdagsbeslutet. Men när skolöversty
relsens anvisningar blev kända, förbyt
tes glädjen i en ganska allmän missräk
ning. Riksdagsbeslutet innehöll bl. a. 
följande: »Med hänsyn till att den mu
sikaliska begåvningen ofta redan tidigt 
gör sig gällande och torde kunna till
varatas och skolas även hos ungdom

under fjorton år, synes vidare ett slo
pande av den nedre åldersgränsen för 
ungdomscirklar vara motiverat beträf
fande musikcirklarna.»

Detta är ordagrant riksdagens beslut. 
När sedan den kungl. kungörelsen nr 
392 utkom, stod där följande, vilket 
också redovisats i interpellationssva
ret: »Såsom ungdomscirkel anordnad
musikcirkel må dock jämväl hava med
lemmar i lägre ålder än fjorton år.» I 
skolöverstyrelsens anvisningar har det 
fått följande utformning: »I musikcirk
lar, som anordnas såsom ungdomscirk
lar, må även deltagare under fjorton år 
deltaga. Dock skall sådan cirkel till ett 
antal av minst 5 ha medlemmar i ål
dern 14—18 år.»

Denna passus finns inte alls med i 
riksdagsbeslutet. Jag kan inte finna an
nat än att det här har skett en glidning 
från riksdagens beslut först till kungö
relsen och sedan över till skolöversty
relsens anvisningar, vilka senare prak
tiskt taget icke innehåller någon för
ändring av de gamla bestämmelserna. 
Hur har det nämligen varit förut? Jo, 
enligt de gamla bestämmelserna skulle 
minst fem inom en ungdomscirkel vara 
14—17 år gamla, men det fanns inte nå
got förbud för yngre att deltaga i en 
sådan cirkel. Om yngre ungdomar del
tog, redovisades endast de som var över 
fjorton år såsom medlemmar i cirkeln. 
Det enda nya i bestämmelsen enligt 
skolöverstyrelsens tolkning är, att även 
de yngre skall kunna få statsbidrag till 
bestridande av materielkostnaderna. 
Något annat innebär det inte.

Många av oss har blivit besvikna på 
resultatet av förra årets riksdagsbeslut. 
För att påvisa, att vi ganska allmänt 
fattat riksdagsbeslutet på ett annat sätt 
än skolöverstyrelsen, vill jag hänvisa 
till den riksdagsdebatt, som fördes bär 
förra året. Det förekom då ingen dis
kussion på denna punkt, men herr 
Lundberg i Uppsala hade väckt en mo
tion om anslag för musikundervisning
en i skolorna. I denna debatt yttrade

Andra kammarens protokoll 1953. Nr 30.
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herr Wallentheim — som var vice ord
förande i andra avdelningen —■ föl
jande:

»Jag skulle vilja tillägga, att om kom
munerna verkligen vill göra en insats 
på detta område, så har de möjligheter 
härtill genom att knyta an till det fri
villiga folkbildningsarbetet. Där har 
man möjligheter att bilda studiecirklar 
i musik, som skulle kunna ge verkliga 
krafttag åt musikundervisningen bland 
ungdomen.»

Det märks av detta yttrande, att herr 
Wallentheim avsåg det beslut, som riks
dagen då redan fattat, nämligen att god
känna borttagandet av den nedre ålders
gränsen för erhållande av statsbidrag 
till musikcirklar. I annat fall skulle han 
inte ha fällt ett sådant yttrande. Om 
kommunerna inte vill gå in för musik
undervisningen, finns det nämligen inga 
möjligheter att bedriva en sådan verk
samhet i bildningsförbundens regi utan 
anslag från något håll, närmast då från 
staten.

Jag har en känsla av att man inte 
har reda på hur musikcirklarna arbe
tar. Och därför vill jag här ge en kort 
orientering. Musikcirkelverksamheten 
har pågått här i landet i tjugofem år. 
Den första verksamheten togs upp inom 
IOGT av dess studieförbund. Man kan 
säga att den föddes på musikskolan i 
Arvika. I Forshaga i Värmland har vi en 
mycket omfattande musikcirkelverk- 
samhet som kan tjänstgöra som ett be
lysande exempel och började 1929; där 
firade också IOGT:s musikcirklar sitt 
25-årsjubileum för fjorton dagar sedan. 
I Forshaga har man under det senaste 
året, 1952/53, haft tjugosex musikcirk
lar i verksamhet. Av dessa var det fyra 
allmänna cirklar med statsbidrag, sex 
var ungdomscirklar med statsbidrag 
och sexton ungdomscirklar utan stats
bidrag, där medlemmarna var under 
fjorton år. Denna verksamhet har möj
liggjorts genom att Värmlands landsting 
varit generöst och givit bidrag till cir
kelverksamheten, även när statsbidrag

inte utgått. I detta fall har landstinget 
bidragit med 2 450 kronor och kommu
nerna med 2 150 kronor.

Verksamheten är här uppbyggd så, 
att ungdomscirklarna utgör en rad ny- 
börjargrupper eller andra grupper som 
arbetar en relativt kort tid. Där finns 
gitarr-, piano- och mandolinorkestrar, 
etc. Från dessa elementära grupper re
kryteras två ungdomsorkestrar, av vilka 
den ena är mandolinorkester och den 
andra vanlig stråkorkester. Ur dessa or
kestrar rekryteras sedan huvudorkest
rar, som omfattar mer försigkomna mu
siker. Cirkeln har två lärare i piano
spel, en gitarrlärare och två lärare i 
mandolin- och fiolspelning.

Man kan alltså säga att denna musik- 
cirkelverksamhet är uppbyggd på en 
bred bas av ungdomscirklar, där delta
garna sammanföres i grupper allt efter 
instrument och där den elementära un
dervisningen ges enligt grupparbetsme
toden. På denna grupp är sedan den 
övriga verksamheten uppbyggd som en 
pyramid med en elitorkester i toppen. 
Det är en fullt fristående studiecirkel- 
verksamhet i IOGT:s regi.

Det går inte att i en musikcirkel 
sammanföra elever med olika utbild
ning. Professor Moberg, som deltog i 
jubileet i Forshaga, yttrade att musiken 
är för de unga detsamma som att lära 
sig ett nytt språk, vilket innebär att 
deltagarna måste stå på ungefär samma 
stadium för att man skall kunna få ut 
det man vill av verksamheten — man 
kan inte sammanföra nybörjare med 
dem som är längre komna. Det går inte 
i praktiken att ha en musikcirkel med 
deltagare i åldern 14—18 år och i 
denna grupp införa nybörjare. I Fors
haga börjar man med denna undervis
ning i 10—11-årsåldern, då ungdomarna 
är mycket mottagliga för undervisning. 
Tidigare kan man knappast börja, ty i 
en sådan ålder är man inte mottaglig 
för denna undervisning annat än i un
dantagsfall.

Den musikcirkelverksamhet som här
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bygges upp ser jag närmast som ett 
övergångsstadium till en kommunal mu
sikundervisning. I Värmland har man 
på sina håll börjat övergå till kommu
nala musikskolor. Det har man gjort 
även i Uppland, som ju bär en mycket 
omfattande musikundervisning. Hade 
riksdagsbeslutet från i våras fått till- 
lämpas efter ordalydelsen, hade man, 
tror jag, givit denna verksamhet, som 
ur ungdomsvårdssynpunkt är oerhört 
betydelsefull, ett gott handtag. Nu måste 
man beklaga att det blev ett mycket 
ringa resultat av det hela.

Chefen för ecklesiastikdepartementet, 
lierr statsrådet PERSSON: Herr talman! 
Eftersom den ärade interpellanten ifrå
gasätter om det råder överensstämmelse 
mellan propositionen och riksdagsbeslu
tet å ena sidan och kungörelsen å andra 
sidan, vill jag ännu en gång erinra om 
att det i departementschefens anförande 
står, att ungdomscirklar i musik kunde 
upptaga »även medlemmar som ej fyllt 
fjorton år». Detta motsvarar, tycker jag, 
ganska exakt vad som står i kungörel
sen, att »musikcirkel må dock jämväl 
hava medlemmar i lägre ålder än fjor
ton år».

Jag kan förstå att de som är mest 
intresserade av denna verksamhet skulle 
önska, att man kunde bevilja ännu stör
re statsbidrag. Men vad man menar med 
resonemanget, att de kommunala mu
sikskolorna inte skulle ha rönt så stort 
intresse som de borde ha fått, om be
slutet hade tolkats annorlunda, kan jag 
inte riktigt förstå. Ty det är väl ändå 
ingen som menar — i varje fall har jag 
aldrig gjort det — att man skall låta den 
fria bildningsverksamheten driva cirk
lar med enbart barn i skolåldern. Be
träffande den kategorien måste man väl 
säga att skolan och även kommunala 
musikskolor har en betydligt större 
skyldighet att träda till.

Vad angår den punkten, som man 
stritt om vid den förberedande för
handlingen, huruvida man skulle skriva

minst fem medlemmar i åldern 14—18 
år eller om man skulle skriva hälften 
av medlemmarna i åldern 14—18 år, 
får jag säga, att i vissa fall kan formu
leringen innebära en fördel för den ena 
åsikten, i andra fall för den andra. Jag 
har inte någon bestämd uppfattning, 
vilken formulering det hade varit bäst 
att man stannat för. Jag vill emellertid 
ännu en gång understryka att det för 
denna verksamhet måste vara av grund
läggande betydelse, att man fått möjlig
het att bedriva gruppundervisning inom 
cirklarna och att dylika grupper även 
kan få helt bestå av medlemmar som är 
under fjorton år. Jag skulle tro, att där 
ligger det främsta värdet i denna re
form. För övrigt får väl även herr Wi- 
dén erkänna, att det är en fördel, att 
man nu kan påräkna statsbidrag även 
för de yngre medlemmarna, vilket man 
ju inte fått göra tidigare.

Jag anser sålunda att detta var det 
steg, som man nu lämpligen kunde ta 
denna gång. Om vi kommer att kunna 
gå längre vet jag faktiskt inte, men att 
gå så långt, att t. ex. grupper, som ver
kar inom en skola, inte skulle få sina 
bidrag genom skolan utan genom den 
fria bildningsverksamheten, det har jag 
mycket svårt att tro vara en riktig ut
veckling.

Herr WIDÉN (fp): Herr talman!
Statsrådet säger, att jag skulle ha an
sett att det var menligt för den kom
munala musikundervisningen, att man 
inte följt propositionen, men det var 
inte det jag ville hävda, ty den kom
munala musikundervisningen får ju in
tet bidrag från anslagen för studiecir- 
kelverksamhetcn. Men den kommunala 
musikundervisningen har kommit till 
just via musikcirklarna. När det visat 
sig att det funnits ett intresse bland 
ungdom i skolåldern, bar de kommunala 
myndigheterna gått in för kommunala 
musikskolor. Det är alltså via musik
cirkelverksamheten som intresse och 
förståelse har väckts hos de kommunala
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myndigheterna, och det är där det vä
sentliga i utvecklingen ligger.

Herr statsrådet sade att vid det för
arbete, som ägt rum inom skolöversty
relsen, har man egentligen stritt om hur 
många deltagare som skulle vara i ål
dern 14—18 år för att en cirkel skulle 
räknas såsom statsbidragsberättigad. 
Men, herr statsråd, många av de stora 
förbunden ansåg, att när man slopar 
den lägre åldersgruppen i musikcirkeln, 
så har man ingen åldersgräns nedåt 
utan bara en uppåt, och på annat sätt 
kan jag inte tolka riksdagsbeslutet och 
statsrådets egen proposition. Jag tror 
inte att man vid en granskning kan 
komma ifrån denna tolkning.

Herr LUNDBERG (s): Herr talman! 
När jag motionerade om ett anslag till 
musikundervisningen i skolorna var or
saken den, att det fanns ett intresse för 
musikundervisningen och att man höll 
på att bygga ut en kommunal under
visning på området. Statsutskottet av
slog motionen med motiveringen att en 
utredning arbetade och sade, att man 
för skolundervisningen skulle kunna 
söka anslag genom folkbildningsorga- 
nisationerna. Eftersom man i skolunder
visningen har en lärare och elever, får 
man väl utgå från som självklart, att 
åldersgränsen för eleverna därmed 
skulle vara slopad.

Jag vill nu bara understryka bety
delsen av att utredningen påskyndas, 
och jag skulle vilja fråga statsrådet: 
När kan vi förvänta en proposition som 
går ut på att anslag beviljas till musik
undervisning i skolorna?

Jag vill i detta sammanhang också 
framhålla att jag inte tror, att vi skall 
hålla på och bygga ut en mängd under
visningsanstalter för lärarna. Vad vi 
behöver är pengar till kommunerna — 
undervisningen kan vi ordna ute i byg
derna, med de lärare som redan finns.

Chefen för ecklesiastikdepartementet, 
herr statsrådet PERSSON: Herr talman!

Jag tror inte det tjänar något vettigt 
ändamål att fortsätta debatten med 
herr Widén. Utskottet har ju inte gjort 
någon invändning mot orden »även 
medlemmar» i propositionen, motsva
rande i kungörelsen »jämväl hava med
lemmar». Även om utskottsutlåtandet 
inte citerat just dessa ord får man väl 
anta, att det var ett helhjärtat instäm
mande i propositionen som riksdagen 
gjorde, och det har ju inte heller herr 
Widén jävat.

Men denna gång har jag, herr tal
man, egentligen begärt ordet för att 
säga till herr Lundberg, att den stora 
musikutredning som pågår har signale
rats vara färdig med sitt betänkande 
inom kort. Det torde bli klart ganska 
snart under nästa år och kommer, så
vitt jag fått riktiga uppgifter, att inne
hålla ekonomiskt mycket vittutseende 
förslag. Sedan måste man ju räkna med 
en ordentlig remissbehandling, och jag 
kan därför inte för dagen säga, när nå
got förslag kan komma att föreläggas 
riksdagen.

Herr LUNDBERG (s): Herr talman! 
Jag tackar för detta uttalande från 
statsrådets sida, men jag skulle till det 
vilja säga, att jag hoppas att de vittut
seende förslagen från utredningens 
sida, som jag delvis har tagit del av, 
icke skall föranleda något beslut av 
riksdagen eller någon åtgärd från stats
rådets sida. Vad vi däremot behöver är 
ett rejält anslag till kommunerna. Vi 
behöver icke en massa onödiga skolor, 
som kommer att kosta mycket därför 
att musikundervisningen gäller lärare i 
stället för barn.

Överläggningen var härmed slutad.

§ 8.

Svar på interpellationer ang. beredska
pen mot epidemiska sjukdomar.

Chefen för inrikesdepartementet, herr 
statsrådet HEDLUND, erhöll på begäran 
ordet för att i ett sammanhang besvara
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herr von Friesens interpellation ang. 
förstärkande av epidemiberedskapen 
och herr Johanssons i Stockholm in
terpellation ang. beredskapen mot epi
demiska sjukdomar m. m.

Svaret hade före sammanträdet i 
stencilerad form tillställts kammarens 
ledamöter, och herr statsrådet Hedlund 
lämnade nu endast en kort samman
fattning av huvudpunkterna i det
samma.

Det inom kammaren utdelade svaret 
var av följande lydelse:

Herr talman! Med kammarens till
stånd har herr von Friesen frågat mig

1) om jag är villig att med avstånds
tagande från tanken på tjänsteplikt till
sätta en snabbutredning syftande till att 
skapa reservkårer av medicinalperso- 
nal av olika kategorier;

2) om jag är villig att uppta till 
prövning frågan om utarbetande av ge
nerella regler för ersättning åt dem, 
som drabbas av ekonomiska förluster 
till följd av samhällets ingripanden i 
syfte att hindra spridning av smitta; 
samt

3) vilka åtgärder jag i övrigt avser 
att vidta för att stärka epidemibered
skapen.

I motiveringen till interpellationen 
åberopar herr von Friesen erfarenhe
terna från den i somras utbrutna och 
ännu icke helt övervunna paratyfusepi- 
demien samt den nu pågående barnför- 
lamningsepidemien. Han påpekar bl. a. 
att även om vissa brister kunnat kon
stateras i fråga om tillgången på bak
teriologiska laboratorier, vårdplatser 
m. in., så är säkerligen den personella 
beredskapen det problem som är mest 
trängande och svårast att lösa. Enligt 
herr von Friesens mening bör närmast 
övervägas att skapa reservkårer för 
olika kategorier av medicinalpersonal.

Sedermera har herr Johansson i 
Stockholm, också med kammarens till
stånd, frågat mig

1) om de brister i beredskapen mot 
epidemiska sjukdomar, som framkom

mit under paratyfus- och barnförlam- 
ningsepidemierna, föranlett regeringen 
att överväga åtgärder i syfte att av
hjälpa bristerna och vari dessa över
väganden i så fall består; samt

2) om regeringen har för avsikt att 
förstärka de resurser, som den medi
cinska forskningen disponerar för 
barnförlamningsbekämpning, och i så 
fall på vilket sätt.

Jag ber nu, herr talman, att sam
tidigt få ta upp dessa interpellationer 
till besvarande och därvid anföra föl
jande.

Otvivelaktigt har de svåra epidemier, 
som i år drabbat vårt land, haft åtskil
ligt att lära oss. Beträffande paratyfus- 
epidemien har medicinalstyrelsen, på 
uppdrag av Kungl. Maj :t och i samråd 
med veterinärstyrelsen, inkommit med 
en utförlig redogörelse. På grundval av 
erfarenheterna från epidemien fram
läggs också förslag till åtgärder för att 
förbättra epidemibekämpandet. Jag får 
senare anledning att i olika samman
hang närmare beröra medicinalstyrel
sens redogörelse och förslag. Paraty- 
fusepidemien utgör en av bakgrunder
na till interpellanternas frågor. Jag vill 
därför till en början erinra om några 
data och lämna vissa allmänna uppgif
ter om den epidemien.

Paratyfus förekommer årligen här i 
landet. Under femårsperioden 1948— 
1952 varierade det årliga antalet para- 
tyfusfall mellan högst 360 och lägst 129. 
De fem första månaderna i år anmäl
des 38 fall, spridda över hela landet, 
och under första hälften av juni an
mäldes 32 fall. I mitten av juni kom 
upptakten till den stora epidemien i 
Kronobergs län, och några dagar se
nare inträffade sedan fall i stockholms- 
och göteborgsområdena samt i Väster- 
norrlands län. I anslutning till dessa 
större epidemiområden inträffade där
efter sekundärfall i praktiskt taget alla 
delar av landet. Enligt tjänsteläkarnas 
halvmånadsrapporter var antalet para- 
tyfusfall under tiden den 16 juni—31
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augusti sammanlagt 7 717, därav i Kro
nobergs län 2 868. Antalet dödsfall, 
som enligt läkarnas uppgifter under 
epidemien tillskrivits paratyfus, upp
gick under denna tid till 90. I septem
ber hade epidemien hunnit avtaga be
tydligt, men antalet fall under månaden 
uppgick ändock till 560. För oktober 
var motsvarande siffra 176. Med hän
syn till epidemiens omfattning blev det 
på ett tidigt stadium klart, att inom 
flera epidemidistrikt särskilt personal
resurserna för sluten epidemivård 
snabbt skulle vara uttömda och att både 
de paratyfussjuka och observationsfal- 
len till stor del måste vårdas i sina 
hem. Detta kom att belasta tjänstelä
karna och distriktssköterskorna i myc
ket hög grad. Av det sammanlagda an
talet sjukdoms- och observationsfall, 
som redovisats för tiden 15 juni—31 
augusti (omkring 9 300), har icke fullt 
hälften vårdats på sjukvårdsanstalter, 
detta trots att åtskilliga provisoriska 
vårdplatser upprättades.

Även om paratyfusepidemien medfört 
allvarliga verkningar, har dock själva 
sjukdomen i flertalet fall varit relativt 
lindrig — en mag- och tarminfektion 
med kortvarigt akut förlopp. Annor
lunda förhåller det sig då med den 
andra av interpellanterna åberopade 
sjukdomen, barnförlamningen. Denna 
förekommer ju också varje år. Under 
den senaste tioårsperioden har det ge
nomsnittliga antalet fall uppgått till 
omkring 1 550 per år. Innevarande år 
bär en väsentlig skärpning ägt rum 
med en epidemi, vartill vi icke haft 
motsvarighet sedan 1936. Fram till och 
med oktober i år har sålunda anmälts 
3 882 fall, därav 2 247 med förlamning
ar och 110 döda. Årets barnförlam- 
ningsepidemi började göra sig gällan
de i juli—augusti och kom alltså del
vis att förlöpa jämsides med paratyfus
epidemien och därigenom ytterligare 
accentuera det beträngda läget på epi
demivårdens område. Medicinalstyrel
sens epidemiologiska experter hade re

dan på förhand framhållit, att det före
låg risk för en stor barnförlamnings- 
epidemi i vårt land antingen inneva
rande höst eller hösten 1954, vilket 
även föranlett beslut både av Kungl. 
Maj:t och sjukvårdens huvudmän.

Det är mot bakgrunden av dessa för
hållanden man får se det förslag om 
viss tjänsteplikt för medicinalpersonal 
som avses i herr von Friesens första 
fråga. Förslaget framlades av medici
nalstyrelsen i en skrivelse till mig den 
20 juli 1953 och innebär i korthet, att 
det genom lagstiftning skulle öppnas 
möjlighet att — även under rent freds- 
mässiga förhållanden — föreskriva 
tjänsteplikt för all medicinalpersonal, 
då så prövas oundgängligen erforder
ligt för att bekämpa epidemi av större 
omfattning. Detta skulle medföra, att 
medicinalpersonalen kunde ökas genom 
att icke aktivt yrkesverksamma perso
ner togs i anspråk och vidare att man 
skulle kunna disponera om personal på 
sätt läget krävde. Medicinalstyrelsens 
skrivelse har remissbehandlats i vanlig 
ordning. Det har därvid icke i något 
yttrande bestritts, att det erfordras sär
skilda åtgärder för att stärka den per
sonella beredskapen mot omfattande 
epidemier. Tvärtom har behovet av 
sådana åtgärder från åtskilliga håll 
kraftigt understrukits. Beträffande frå
gan om det nu bör införas sådan tjäns
teplikt som medicinalstyrelsen föresla
git är meningarna emellertid delade. De 
berörda personalorganisationerna har 
som regel bestämt motsatt sig tjänste
plikt, men jag vill framhålla att LO i 
princip tillstyrkt förslaget. Bland de 
myndigheter och organisationer, som 
avstyrker, är det åtskilliga som anvisar 
andra utvägar än tjänsteplikt för att 
komma till rätta med ifrågavarande 
problem. I många yttranden framhål- 
les, att mycket skulle kunna vinnas re
dan genom en effektiv beredskapspla
nering. Man pekar bl. a. på möjlighe
terna att omdisponera personalens ar
betsuppgifter, frigöra vissa sjukhus-
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platser för icke akut vårdbehövande, 
anordna samarbete mellan angränsande 
epidemidistrikt etc. Vidare betonar 
man i flera fall starkt, att de för epi
demivården ansvariga myndigheterna 
genom förhandlingar med personalor
ganisationerna borde kunna försäkra 
sig om medicinalpersonalens frivilliga 
medverkan till erforderliga åtgärder. 
Sveriges läkarförbund förklarar exem
pelvis som sin bestämda uppfattning 
att den läkarpersonal, som ej kan er
hållas genom organisatoriska åtgärder, 
bör kunna stå till förfogande efter fri
villigt åtagande, och förbundet säger 
sig vara berett att medverka. TCO re
kommenderar överläggningar mellan 
medicinalstyrelsen och personalorgani
sationerna.

I fråga om min egen inställning till 
problemet om tjänsteplikt vill jag först 
hänvisa till att Kungl. Maj :t på min 
föredragning förelagt årets riksdag en 
proposition med förslag till krigssjuk- 
vårdslag, som innehåller bestämmelser 
om tjänsteplikt för medicinalpersonal 
under krig och vissa andra utomordent
liga förhållanden. Jag har redan därvid 
uttalat betänkligheter mot att stifta sär
skilda lagar om tjänsteplikt för olika 
grupper av medborgare. Dessa mina be
tänkligheter är givetvis icke mindre när 
det som nu gäller en tjänsteplikt under 
rena fredsförhållanden. Jag har den 
uppfattningen att alla möjligheter att 
nå en tillfredsställande lösning på fri
villighetens väg bör prövas innan man 
överväger en tjänsteplikt. Men å andra 
sidan kan man icke stå till svars med 
att ta avstånd från tanken på tjänste
plikt i elt nödläge. Om ett stort antal 
människoliv vid en omfattande epidemi 
skulle sväva i fara, måste myndigheter
na ha möjlighet att snabbt kunna ta er
forderlig medicinalpersonal i anspråk 
där den bäst behövs. Kan detta icke 
tillfredsställande ordnas på annat sätt, 
kominer införandet av tjänsteplikt att 
framstå som den enda möjliga utvägen. 
Jag vill i detta sammanhang också hän-

beredskapen mot epidemiska sjukdomar.

visa till att de skyldigheter, som genom 
en föreskrift om tjänsteplikt skulle läg
gas på medicinalpersonalen, knappast 
skulle behöva bli mera betungande än 
de som nu åvilar legitimerade veterinä
rer enligt stadgande i 41 § allmänna 
veterinärinstruktionen. Där föreskrives 
bl. a., att om smittsam kreaturssjukdom 
antagit farsots karaktär och veterinär- 
styrelsen finner, att de tillgängliga ve
terinära krafterna inom orten icke är 
tillräckliga, så är även annan legitime
rad veterinär på anmodan skyldig att 
mot ersättning delta i arbetet.

Inom departementet prövas nu möj
ligheten av en lösning på frivillighetens 
väg. För detta ändamål satte jag mig 
under första dagarna av oktober i för
bindelse med ordföranden i Sveriges 
läkarförbund. Denne lovade mig att ef
ter undersökning av saken närmare ut
veckla förbundets syn på hur för läkar
nas vidkommande beredskapsfrågan 
borde kunna ordnas. — Jag avvaktar 
nu besked från läkarförbundet. ■— Det 
är min avsikt att på motsvarande sätt 
söka kontakt med övriga berörda per
sonalorganisationer. Huruvida någon 
speciell utredning blir erforderlig kan 
jag för dagen icke uttala mig om.

Jag övergår nu till herr von Friesens 
andra fråga, den om generella regler 
för ersättning åt dem som drabbas av 
ekonomiska förluster till följd av sam
hällets ingripanden för att hindra smitt
spridning. Som herr von Friesen fram
hållit i motiveringen till sin interpella
tion är detta ämne för närvarande ofull
ständigt reglerat i författning; och nå
gon allmän rätt att, oberoende av för
fattningsbestämmelser, få skadestånd av 
det allmänna för förluster på grund av 
sådana ingripanden torde icke före
ligga.

Det är åtskilliga, delvis mycket långt
gående åtgärder, som offentliga myn
digheter kan vidta för att hindra smit
tas spridning. Jag skall här erinra om 
några av de viktigaste. Enligt epidemi
lagen skall den som av läkare förklarats
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smittad med epidemisk sjukdom i regel 
intas för vård på sjukvårdsinrättning. 
Men även den som endast misstänkes 
för att vara smittad skall behandlas på 
samma sätt, om läkare finner det på
kallat. Och om någon utan att vara sjuk 
likväl misstänkes för att föra smitta av 
epidemisk sjukdom, kan han tvingas att 
underkasta sig erforderlig observation 
och isolering. Är han s. k. kronisk ba
cillbärare, kan han i stället för isolering 
åläggas att iaktta inskränkningar i fråga 
om arbete och att i övrigt följa särskilda 
föreskrifter. I alla dessa fail är det for
mellt hälsovårdsnämnden som beslutar 
om åtgärderna. Innebär åtgärden att en 
person intages på sjukvårdsanstalt, får 
han där kostnadsfritt vård och under
håll på allmänt rum. Några generella 
bestämmelser om ersättning för förlust 
på grund av åtgärden finns icke. Där
emot finns en särskild ersättningsregel 
för ett annat fall av ingripande från 
hälsovårdsnämndens sida. I samband 
med smittrening äger hälsovårdsnämn
den, där så anses nödigt, låta förstöra 
gång- och sängkläder samt andra före
mål, som kan befaras överföra smitta. 
Detta skall ske mot utgivande av skälig 
ersättning. Vidare äger hälsovårdsnämn
den bl. a. förbjuda envar, som befaras 
överföra smittsam sjukdom, att besöka 
skola eller offentlig tillställning inom 
hälsovårdsområdet. — Länsstyrelsen 
har också stora befogenheter enligt epi
demilagen. När det kommer till läns
styrelsens kännedom, att svårare smitt
sam sjukdom hotar eller redan yppats 
inom länet eller att annan smittsam 
sjukdom vunnit stor utbredning, har 
länsstyrelsen att vidta de åtgärder och 
meddela de föreskrifter till sjukdomens 
förekommande eller hämmande, som 
kan ankomma på länsstyrelsen. — Livs- 
medelsstadgan innehåller bestämmelser, 
som ger hälsovårdsnämnderna stora 
möjligheter att ingripa mot smitta. 
Finns det grundad anledning anta, att 
livsmedel av visst slag eller från viss 
plats kan orsaka utbredande av smitt

sam sjukdom inom hälsovårdsområdet, 
äger hälsovårdsnämnden meddela för
bud mot att livsmedlet saluliålles eller 
överlämnas till annan för att användas 
som livsmedel. Har förbud meddelats, 
skall hälsovårdsnämnden i vissa fall om
händerta vara, som omfattas av förbu
det. Om vara som omhändertagits icke 
under nämndens kontroll kan nyttig
göras på visst sätt, skall den göras 
oskadlig genom nämndens försorg men 
på innehavarens bekostnad.

Ett ersättningsspörsmål, som ofta va
rit aktuellt, avser ersättning för för
lorad arbetsförtjänst åt personer, som 
på grund av misstanke om smittfara bli
vit isolerade eller eljest lidit inskränk
ning i sitt näringsfång. Denna fråga 
uppmärksammades redan vid epidemi
lagens tillkomst. Det kommittébetänkan- 
de som låg till grund för epidemilagen 
innehöll förslag till en bestämmelse om 
att ersättning skulle utgå i hithörande 
fall. Detta förslag följdes emellertid icke 
av statsmakterna. Därvid anfördes bl. a. 
som skäl, att man beträffande personer 
som på grund av smittfarlighet blivit 
isolerade på sjukvårdsinrättning borde 
kunna åtnöjas med föreskriften om 
kostnadsfritt underhåll under isole- 
ringstiden. Och i de mycket sällsynta 
fall, då en person på grund av kronisk 
smittfarlighet kunde komma att under
kastas inskränkning i sitt näringsfång, 
borde frågan om eventuell ersättning 
till honom prövas med hänsyn till de 
individuella förhållandena och alltså 
avgöras från fall till fall. — Under epi
demilagens hela giltighetstid har Kungl. 
Maj :t efter särskild ansökan brukat be
vilja ersättning till konstaterade kro
niska bacillbärare. Omkring 200 sådana 
ansökningar har behandlats, och så gott 
som alla har bifallits. Ersättningarna 
har som regel rört sig om blygsamma 
belopp, 40—50 kronor i månaden. Se
dan budgetåret 1936/37 äger Kungl. 
Maj :t dessutom enligt riksdagens be
myndigande bevilja ersättning i öm
mande fall till personer som, utan att
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vara sjuka, av läkare misstänkts för 
smitta och på den grund underkastats 
observation eller isolering. Under de 
senaste tio åren har beviljats ett 60-tal 
sådana ersättningar i ömmande fall.

Frågan om ersättning till bacillbärar
na har även behandlats här i riksdagen 
vid flera tillfällen.

Med anledning av en riksdagsskri
velse år 1944 uppdrogs åt medicinal
styrelsen att verkställa utredning i sa
ken, och styrelsen framlade i slutet av 
1947 förslag till bestämmelser. Detta 
förslag innebar i huvudsak, att ersätt
ning till bacillbärare, både kroniska och 
andra, skulle utgå av allmänna medel 
och därvid i tillämpliga delar beräknas 
enligt de grunder, som anges i 1916 års 
lag om försäkring för olycksfall i ar
bete. Kungl. Maj :t har ännu icke tagit 
slutlig ställning till detta förslag.

Emellertid torde herr von Friesen 
med sin andra fråga också avse regler 
om ersättning för andra ekonomiska 
förluster än dem som drabbar bacill- 
bärarna. Även i detta sammanhang kan 
hänvisas till erfarenheterna från årets 
paratyfusepidemi. Den 21 augusti i år 
tillkallade jag en särskild sakkunnig för 
att utreda frågan om ersättning åt dem, 
som åsamkats ekonomisk skada genom 
statliga och kommunala myndigheters 
ingripanden i samband med epidemien 
och därmed sammanhängande spörs
mål. Utredningsmannen har den 2 no
vember tillställt mig en promemoria i 
ärendet. På grundval av densamma har 
den 20 november 1953 beslutats propo
sition till riksdagen om ersättning för 
ekonomiska förluster i samband med 
årets paratyfusepidemi. Sedan riksda
gen prövat denna proposition, torde 
frågan om möjligheten och lämpligheten 
av generella regler på ifrågavarande 
område få upptagas till övervägande.

Sammanfattningsvis kan jag alltså sä
ga, att jag är beredd att göra vad på 
mig ankommer för att det i herr von 
Friesens andra fråga berörda proble
met skall bli omsorgsfullt prövat.

Härefter kommer jag till herr von 
Friesens fråga nr 3, som ju gäller vilka 
åtgärder jag i övrigt ämnar vidta för 
att stärka epidemiberedskapen. I stort 
sett samma innebörd har herr Johans
sons i Stockholm första fråga, som 
bl. a. avser vilka åtgärder regeringen 
överväger i syfte att avhjälpa bristerna 
i beredskapen mot epidemiska sjukdo
mar. Onekligen spänner problemen om 
förebyggandet och bekämpandet av epi
demier över ett mycket vidsträckt fält 
och berör flera departements arbets
områden. Mitt svar kommer av natur
liga skäl närmast att behandla de frå
gor som faller under inrikesdeparte
mentets område. I flera avseenden kom
mer jag att stödja mig på medicinal
styrelsens redogörelse och förslag i an
ledning av paratyfusepidemien.

Jag skall då först uppehålla mig vid 
några åtgärder, som är speciellt inrik
tade på att höja epidemiberedskapen. 
Enligt medicinalstyrelsens instruktion 
åligger det styrelsen att i vissa lägen 
uppdra åt kompetent person att göra 
epidemiologiska undersökningar ute på 
fältet. Det brukar därvid gå så till, att 
till epidemiområdet beordras en för 
tillfället disponibel bakteriolog. Så 
skedde ju också vid årets paratyfusepi
demi. Herr Johansson har i sin inter
pellation velat göra gällande att i detta 
fall minst tre sådana läkare hort sän
das till epidemiområdet i Kronobergs 
län. Med hänsyn till tidigare erfaren
heter torde det emellertid från början 
knappast funnits anledning att räknä 
med en större personalinsats för det 
fältepidemiologiska arbetet än den som 
gjordes. Medicinalstyrelsen har hävdat 
att det skulle ha medfört avsevärda för
delar, om man för sådana utredningar 
kunnat disponera en särskild statsepi- 
demiolog, alltså en för denna uppgift 
särskilt utbildad läkare, som kontinuer
ligt följt det epidemiologiska läget, samt 
föreslagit, att man vid statens bakterio
logiska laboratorium skall inrätta sådan 
befattning vid särskild epidemiologisk
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avdelning. Avsikten är bl. a., att denna 
avdelning utan omgång skall stå till me
dicinalstyrelsens förfogande för prak
tiska epidemiologiska uppgifter. För
slaget övervägs för närvarande inom 
inrikesdepartementet.

En fråga som nära sammanhänger 
med vad jag nyss anfört är den om åt
gärder för att över huvud taget öka ka
paciteten hos landets bakteriologiska 
laboratorier. Enligt medicinalstyrelsens 
mening har paratyfusepidemien visat, 
att denna kapacitet är otillräcklig. Sty
relsen har för nästa budgetår hemställt 
om anslag av statsmedel för bidrag till 
uppförande och utrustning av två re
gionala laboratorier, ett i Sundsvall och 
ett i Umeå. Denna fråga är föremål för 
övervägande i samband med behand
lingen av budgetfrågorna till nästa års 
riksdag.

När det gäller åtgärder för att före
bygga eller bekämpa epidemier, ligger 
alltid frågan om vaccinering och andra 
medel att åstadkomma immunitet nära 
till hands. Herr Johansson har i moti
veringen till sin interpellation ifråga
satt, om man icke i kampen mot para- 
tyfusen bort använda skyddsvaccine- 
ring. De ansvariga experterna på om
rådet har om den saken sagt följande. 
Här i landet har man i praktiken att 
räkna med ett 30-tal olika typer av pa- 
ratyfusbakterier, av vilka blott en, para- 
tyfus B, ger en tyfusliknande sjukdom. 
Vaccinering mot denna typ tillämpas 
sedan länge med framgång. Däremot 
har man ingen säker erfarenhet av hur 
vaccinering verkar mot de övriga ty
perna, som ju i regel blott förorsakar 
en kortvarig akut diarrésjukdom med 
feber. Men man har anledning anta att 
vaccinering i dessa fall ej är effektiv. 
Den bakterietyp, som åstadkom den sto
ra epidemien i år, tillhör det sistnämn
da slaget. Under alla omständigheter 
inträder en eventuell immunitet först 
tre veckor efter vaccineringen. Med 
hänsyn till dessa uppgifter och till de 
betydande ekonomiska och personliga

olägenheter, som det skulle ha inne
burit att vaccinera en stor del av vårt 
folk, finner jag det väl motiverat att 
någon allmän vaccinering icke tillgreps. 
-—• Herr Johansson för i sin interpella
tion också på tal frågan om medel att 
förebygga barnförlamning. Gammaglo- 
bulinet, en fraktion av människoblod, 
har visat sig vara ett visserligen icke 
absolut verkande men dock värdefullt 
immuniseringsmedel, om man ger det 
i tillräcklig dos. Skyddet verkar dock 
högst fem veckor. Den svenska årspro
duktionen är för närvarande icke mer 
än 3 000—4 000 för barnförlamning 
skyddande doser, och den skulle utan 
att inkräkta på sjukhusens behov av 
blodtransfusioner icke kunna ökas till 
mer än det tiodubbla. Detta räcker ju 
icke långt, särskilt som behandlingen 
för att ge fullt skydd måste upprepas 
minst tre gånger under varje säsong. 
Det synes alltså uteslutet att kunna an
vända gammaglobulinet som allmänt fö
rebyggande medel. I viss utsträckning 
har det dock kommit till användning. 
Enligt vad experterna på området upp
ger är det emellertid nu i och för sig 
möjligt att framställa tillräckligt stor 
mängd barnförlamningsvirus för att 
därav kunna bereda ett vaccin mot 
sjukdomen. Åtskilliga förförsök måste 
dock göras, innan man kan bedöma, 
hur vaccinberedningen bör ske för att 
ge ett effektivt vaccin, som är utan olä
genhet för de ympade. Och det är san
nolikt möjligt att om ett par år börja 
det omfattande företaget att ympa alla 
personer, som befinner sig i de för 
barnförlamning särskilt utsatta åldrar
na och som icke redan har antikroppar 
mot sjukdomen i blodet. Man hoppas 
emellertid att i någon utsträckning 
kunna börja försök på människor re
dan under nästa år. Det är alltså yt
terst glädjande meddelanden, som ve
tenskapen här har att komma med.

Vad sedan angår allmänhygieniska 
åtgärder, ägnade att hindra spridning 
av epidemiska sjukdomar, kan jag nu
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endast i korthet beröra några av de 
viktigaste. Främst kommer då frågan 
om livsmedelskontrollen. Denna ut
övas ju inom varje hälsovårdsområde 
av hälsovårdsnämnden, under tillsyn av 
statliga myndigheter. Medicinalstyrel
sens redogörelse för den stora paraty- 
fusepidemien visar som bekant, att 
smittan med största sannolikhet spritts 
genom slakteriprodukter. När det gäl
ler hanteringen av dessa produkter, är 
det i första hand veterinära myndig
heter som har att utöva tillsynen. Ve
terinärstyrelsen har beträffande kon
trollen över den animala livsmedels
hanteringen anfört vissa önskemål, som 
prövas inom jordbruksdepartementet. 
Efter förslag av föreståndaren för av
delningen för födoämneshygien vid ve
terinärhögskolan överväger man inom 
detta departement vidare att på sta
tens bekostnad eller med bidrag av 
statsmedel låta verkställa undersök
ningar över förekomsten av latent pa- 
ratyfusinfektion bland slaktdjur samt 
rörande andra misstänkta smittkällor. 
•— Av stor betydelse för frågan om 
kontroll över dem som hanterar födo
ämnen är det av 1948 års hälsovårds- 
stadgekommitté den 3 november i år 
framlagda förslaget till hälsovårdsstad- 
ga m. m. I syfte att stärka hälsovårds
nämndernas ställning föreslår kommit
tén bestämmelser om att ökad och för 
ändamålet väl kvalificerad personal 
ställes till nämndernas förfogande. Bl. a. 
föreslår kommittén, att inom varje 
landstingsområde skall anställas minst 
en hälsovårdskonsulent, som skall ha 
till uppgift att tillhandagå hälsovårds
nämnderna med råd och upplysningar 
i hälsovårdsangelägenheter av varje 
slag. Jag kan i detta sammanhang näm
na, att förslaget även innehåller skärpta 
bestämmelser om ladugårdshygien och 
om råttbekämpning. Först sedan kom
mitténs betänkande i vanlig ordning 
remissbehandlats, kan ställning tas till 
de olika förslagen. Någon proposition 
i ämnet torde icke kunna föreläggas

nästa års riksdag. •— Jag vill vidare er
inra om att jag den 23 juli i år tillkal
lat en särskild utredningsman med upp
gift att utreda möjligheterna att införa 
bestämmelser om obligatorisk läkar
undersökning av vissa grupper av livs- 
medelsarbetare.

Herr Johansson går i motiveringen 
till sin interpellation även in på frå
gan om vattenhygienen. Jag kan i det 
avseendet först hänvisa till att försla
get till hälsovårdsstadga också innehål
ler ett kapitel om vattenförsörjning och 
vattenkontroll och ett kapitel om avle
dande av avloppsvatten. Av särskilt in
tresse är, att den obligatoriska vatten- 
kontrollen föreslås skärpt. Även statens 
folkbadsutredning har tagit upp frågor 
om vattenhygienen och torde inom den 
närmaste tiden komma att framlägga 
ett betänkande i ämnet. Frågor om vat
tenhygien prövas också av de i år inom 
jordbruksdepartementet tillkallade sak
kunniga för utredning om effektiva åt
gärder till motverkande av förorening 
av våra sjöar och vattendrag. Det kan 
alltså fastslås, att ifrågavarande viktiga 
spörsmål är föremål för stor uppmärk
samhet.

Jag vill i detta sammanhang också 
rikta uppmärksamheten på en speciell 
fråga, som faller inom inrikesdeparte
mentets område. Sedan flera år tillbaka 
bedrives under ledning av statens in
stitut för folkhälsan en undersöknings
verksamhet rörande små avloppsre- 
ningsanläggningar — separata anlägg
ningar för mindre fastigheter. Detta 
sker i samarbete med medicinalstyrel
sen, väg- och vattenbyggnadsstyrelsen, 
bostadsstyrelsen och fiskeristyrelsen. 
Avsikten är i första hand att genom 
praktiska försök få fram den ur hygie
nisk, teknisk och ekonomisk synpunkt 
lämpligaste utformningen av smärre av- 
loppsreningsanordningar och det lämp
ligaste sättet att sköta dessa. För det 
ändamålet har uppförts en särskild för
söksanläggning i Stocksund. Arbetet har 
nu fortskridit så långt att ett betänkan-
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de i saken kan väntas till nästa vår. Det 
finns anledning hoppas, att resultatet 
av undersökningarna skall på ett icke 
oväsentligt område bidra till att mot
verka föroreningen av våra sjöar och 
vattendrag.

I första kammaren har nyligen herr 
Osvald interpellerat min kollega stats
rådet Hjalmar Nilson om vissa saker i 
samband med åtgärderna mot vatten
föroreningar. Svaret på den interpella- 
tionen torde komma att innehålla en 
utförligare redogörelse för hithörande 
ting än jag i detta sammanhang ansett 
mig böra lämna.

Vad härefter angår frågan om åtgär
der för att förbättra epidemivården så 
tillkommer ju ledningen av epidemi
sjukhusväsendet inom varje epidemi
distrikt epideminämnden. Enligt 20 § 
epidemilagen skall nämnden verka för 
alt sjukvården inom distriktet är så 
ordnad, att den, då epidemisk sjukdom 
utbryter och så länge den varar, fullt 
motsvarar behovet. För sådant ändamål 
har nämnden att uppgöra en plan över 
sjukvårdens ordnande för den händelse 
de för distriktet tillgängliga platserna 
på epidemivårdsanstalter skulle visa sig 
otillräckliga. Planen skall uppta dispo
nibla lägenheter för inrättande av till
fälliga sjukvårdslokaler ävensom den 
personal och utrustning som för dem 
finns att tillgå.

För den så att säga »ordinarie» epi
demivården finns f. n. omkring 4 700 
omedelbart disponibla vårdplatser. Där
till kommer omkring 600 vårdplatser på 
epidemisjukstugor, som är tillfälligt om
disponerade för annan vård, exempel
vis av kroniskt sjuka. Medicinalstyrel
sen har i sin redogörelse framhållit, att 
de provisoriska lokaler, som hittills i 
regel ingått i epidemidistriktens planer, 
icke alltid kan anses lämpliga och att 
dessa planer därför bör omarbetas. En 
sådan omarbetning synes mig vara be
fogad, varvid man bl. a. som proviso
riska lokaler tar lasarettsavdelningar i 
anspråk för epidemiska fall. Det torde

emellertid även för framtiden vara 
ofrånkomligt, att i händelse av en ex
ceptionellt stor epidemi vissa sjuka får 
vårdas i sina hem, under tillsyn av 
tjänsteläkare och distriktssköterskor.

Beträffande problemet om den per
sonella beredskapen ber jag att få hän
visa till mitt svar på herr von Friesens 
första fråga.

Innan jag lämnar spörsmålet om åt
gärder för att stärka epidemiberedska
pen, vill jag redogöra något för vad 
som gjorts och göres för att möta årets 
barnförlamningsepidemi. Som jag re
dan nämnt hade medicinalstyrelsens 
experter redan på förhand varnat för 
risken av en sådan epidemi. På fram
ställning av medicinalstyrelsen ställde 
Kungl. Maj:t genom beslut den 29 maj 
i år medel till styrelsens förfogande för 
åtgärder till barnförlamningens bekäm
pande. Därvid beräknades, att epidemi- 
distrikten å sin sida skulle anslå vissa 
belopp till samma ändamål, och så har 
också skett. Större delen av pengarna 
har använts till inköp av respiratorer. 
De för statsmedel inköpta respiratorer
na — det fanns redan tidigare ett 
mindre antal sådana — har samman
förts till en riksreserv, som förvaras på 
Stockholms epidemisjukhus. Därifrån 
utlånas respiratorer till de orter, där 
behov föreligger, och därifrån förmed
las även utlåning av respiratorer mel
lan olika epidemidistrikt. — Tekniken 
för behandling av barnförlamningssju- 
ka med andningsförlamningar — s. k. 
hulbärpareser — har som nyss antytts 
utvecklats mycket under senare år. Det 
har därför blivit nödvändigt att anord
na särskild utbildning för de läkare 
och sjuksköterskor, som skall ansvara 
för denna behandling. En del av de 
anslag, som jag förut nämnde, har an
vänts till att bestrida vissa kostnader 
för denna utbildning. —- Bl. a. för att 
bättre kunna utnyttja apparaturen och 
den specialtränade personalen har det 
ansetts lämpligt att koncentrera vården 
av hulbärpareser till ett mindre an-
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tal behandlingscentralcr, huvudsakligen 
vid välutrustade epidemisjukhus, som 
har anknytning till centrallasarett. Me
dicinalstyrelsen har uppgjort en plan 
över organiserandet av sådana behand- 
lingscentraler, och i nära anslutning till 
denna plan har nu inrättats omkring 
15 centraler, som redan är i gång. En 
läkare, som är verksam vid den förut 
omtalade riksreserven för respiratorer, 
tjänstgör i viss mån som clearingorgan 
även för patienter med bulbärpareser, 
i det att han hänvisar sådana patienter 
till lämplig behandlingscentral, där 
respirator finns ledig. — Genom det 
system, som jag här antytt, synes man 
ha fått en tillfredsställande lösning av 
det besvärliga problemet om vården av 
bulbärpareser och därmed på en vä
sentlig punkt stärkt vår beredskap mot 
barnförlamningen.

Slutligen har jag att besvara herr 
Johanssons i Stockholm andra fråga, 
om åtgärder för att stärka de resurser, 
som den medicinska forskningen dispo
nerar för att bekämpa barnförlamning.

I motiveringen till sin interpellation 
erinrar herr Johansson om ett ärende, 
som under senare år i hög grad varit 
föremål för inrikesdepartementets upp
märksamhet, nämligen frågan om ny
byggnad för virusavdelningen vid sta
tens bakteriologiska laboratorium och 
virusinstitutionen vid karolinska insti
tutet.

År 1946 uppdrog Kungl. Maj:t åt 
byggnadsstyrelsen att i samråd med 
laboratoriets föreståndare utarbeta för
slag till program för utbyggnad av la
boratoriet, bl. a. med lokaler för en 
virusavdelning. Under utredningens 
gång framkom förslag, att man skulle 
inrätta en institution för virusforsk
ning vid karolinska institutet och att 
denna institution skulle förläggas i an
slutning till den planerade virusavdel
ningen vid laboratoriet.

Utredningsarbetet resulterade 1947 i 
två alternativa förslag, varav det ena 
—- med virusinstitution — kostnadsbe-

beredskapen mot epidemiska sjukdomar.

räknades till 2 950 000 kronor. Vid 1947 
års riksdag fattades principbeslut om 
att inrätta en professur i virusforsk
ning vid karolinska institutet, och den
na professur kom sedan till stånd 
fr. o. m. den 1 juli 1948. Provisoriska 
institutionslokaler inreddes därvid i en 
byggnad vid statens bakteriologiska 
laboratorium.

Av 1950 års riksdag anvisades till 
vissa byggnadsarbeten m. in. vid labo
ratoriet ett investeringsanslag på 
108 000 kronor för budgetåret 1950/51. 
Detta anslag var avsett bl. a. för inred
ning av ett provisoriskt viruslaborato
rium. Därigenom kom emellertid icke 
virusinstitutionens lokalbehov att bli 
tillgodosett. Nybyggnadsfrågan togs där
för under 1950 upp i skrivelser till 
Kungl. Maj:t bl. a. från statens medi
cinska forskningsråd och kanslern för 
rikets universitet. Även de sakkunniga 
för bakteriologisk krigföring yttrade 
sig i saken och framhöll därvid, att en 
utbyggnad av forskningsmöjligheterna 
inom det virologiska området var av 
synnerlig betydelse och att en samord
ning av lokalfrågorna för institutionen 
och laboratoriet syntes rationell. Enligt 
de sakkunnigas mening var det emel
lertid angeläget, att laboratoriets verk
samhet i viss del förlädes till bergrum. 
Ärendet remitterades därför på nytt till 
byggnadsstyrelsen, och i början av 
detta året kom styrelsen in med ett nytt 
förslag till gemensam nybyggnad för 
de båda inrättningarna. Detta förslag 
är enligt prisläget den 1 juli 1952 kost
nadsberäknat till 3 750 000 kronor. Där
till kommer utrustningskostnader, be
räknade till drygt en miljon kronor. An
ledningen till att förslaget icke lades 
fram redan till årets riksdag var den, 
att spörsmålet om nybyggets storlek och 
disposition hade kommit att påverkas 
av frågan, hur bakteriologiska labora
toriets preparattillverkning framdeles 
skulle bli ordnad. Statens sakrevision 
hade fått i uppdrag att undersöka labo
ratoriets organisation och arbetsformer,
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och 1952 års riksdag hade uttalat, att 
sakrevisionen därvid borde undersöka, 
i vad mån tillverkningen kunde med 
ekonomisk fördel överföras till andra 
organ. Om resultatet blev, att tillverk
ningen helt eller delvis frångick labo
ratoriet, skulle frigöras vissa utrymmen 
som kunde användas för det med ny
bygget avsedda ändamålet.

Sakrevisionen har med skrivelse den 
15 juni 1953 överlämnat sin utredning 
om laboratoriet. Därvid har sakrevisio
nen emellertid hemställt, att frågan om 
förläggning av tillverkningen skulle gö
ras till föremål för särskild skyndsam 
utredning. Med anledning därav upp
drogs den 30 juni i år åt en särskild 
sakkunnig att utreda frågan om förlägg
ningen av bl. a. den vid laboratoriet 
bedrivna tillverkningen av vissa prepa
rat jämte därmed sammanhängande 
spörsmål. Det är min förhoppning att 
denna utredning skall kunna framföras 
så långt, att det blir möjligt att ta ställ
ning till nybyggnadsfrågorna till 1954 
års riksdag. Därmed skulle ett viktigt 
steg tagas för att stärka både forsk
ningens och den praktiska verksamhe
tens resurser på det virologiska om
rådet.

Den omständigheten att det ifrågava
rande nybyggnadsärendet dragit ut på 
tiden betyder emellertid icke att man 
underlåtit att vidta åtgärder för att 
främja virusforskningen. Sedan statens 
bakteriologiska laboratorium under 
1951 i samarbete med institutionen för 
virusforskning börjat tillämpa en i 
Amerika utarbetad metod för att odla 
barnförlamningsvirus i vävnadskultu- 
rer, inrättades under hösten 1952 vid 
laboratoriets virusavdelning en sektion 
för vävnadsodling, huvudsakligen av
sedd för studier av barnförlamning. 
Kungl. Maj:t uppdrog den 16 januari i 
år åt byggnadsstyrelsen att låta anord
na ett särskilt laboratorium för väv- 
nadsodlingar m. in., till vilket viss labo- 
ratorieutrustning skulle få anskaffas 
och viss personalförstärkning ske. Det-

mot epidemiska sjukdomar,

ta har nu lett till att vävnadsodlings» 
sektionen fått särskilda laboratorieloka- 
ler och andra resurser. I dessa lokaler 
är en grupp forskare sysselsatt med de 
av mig förut omtalade försöken att 
framställa vaccin mot barnförlamning. 
Jag vill framhålla, att så snart forsk
ningen hunnit så långt att förutsätt
ningar föreligger för vaccinberedning 
och ympning i större skala, måste sam
hället vara berett att vidta åtgärder för 
att omedelbart nyttiggöra forsknings
resultaten.

Herr talman! Med det anförda anser 
jag mig ha besvarat interpellanternas 
frågor.

Härefter yttrade:

Herr JOHANSSON i Stockholm (k) : 
Herr talman! Jag ber att få tacka herr 
statsrådet och chefen för inrikesdepar
tementet för det utförliga svar han har 
lämnat på de båda interpellationerna 
och särskilt för de delar av svaret vilka 
kan betecknas som positiva. Tyvärr är 
det dock mera fråga om framtidslöften 
än om redovisade åtgärder under på
gående epidemier eller om åtgärder 
som står inför omedelbart förverkli
gande. Det talas om att frågorna är fö
remål för uppmärksamhet, att de lig
ger under utredning, att de är ute på 
remiss, att de är föremål för regering
ens prövning, att försök med vacci
nering kanske kan påbörjas under näs
ta år, o. s. v., o. s. v., och det ger ju inte 
mycket hopp för dem som drabbats 
eller hotas av de pågående svåra epi
demierna.

I fråga om paratyfus torde det ligga 
utom debatt att rätt många liv skulle 
ha kunnat räddas om tillgången på 
sjukhusplatser varit större, om man haft 
epidemiologer som genast kunnat fara 
ut på fältet och söka efter smittkällorna 
och vidare om man vid de bakteriolo
giska laboratorierna inte varit tvungen, 
för att kunna klara påfrestningarna, att 
åsidosätta nästan all annan verksamhet. 
Vilken fara det skulle ha medfört, om



Onsdagen den 25 november 1953. Nr 30. 29

Svar på interpellationer ang. beredskapen mot epidemiska sjukdomar.

det kommit ytterligare någon epidemi, 
är ju lätt att tänka sig.

I fråga om paratyfusen är det nog 
riktigt att epidemien kom plötsligt och 
fick oväntat stor omfattning. Men den 
epidemi, som drabbar hårdast och som 
skapar allmän ängslan, nämligen den 
svåra polioepidemien, kom inte alls 
oväntat. Vetenskapen kan numera ge
nom att undersöka de periodiska för
ändringarna i motståndskraften hos 
människorna och flera andra faktorer 
med stor visshet förutsäga svårare po
lioepidemier. Såsom statsrådet redan 
nämnt hade bakteriologerna förebådat 
en svår polioepidemi antingen i år eller 
nästa år, och detta har enligt inrikes
ministern »föranlett vissa beslut» av 
regeringen och sjukvårdens huvudmän. 
Dessa beslut visar sig bestå däri, att 
regeringen och epidemidistrikten an
slagit vissa belopp som till största de
len använts till inköp av respiratorer, 
av vilka en del senare placerats såsom 
riksreserv i Stockholm. Då antalet re
spiratorer alltjämt är mycket begränsat 
torde anslagen ha varit mycket snävt 
tilltagna, trots att man visste att en svår 
epidemi var att vänta.

Bristen på vårdplatser på epidemi
sjukhusen och personalsvårigheterna 
har också med rätta kritiserats. Vi har 
nyss hört inrikesministern förklara, att 
även med de provisoriska förbättring
ar som förutses under nästa år blir det 
nödvändigt att under svårare epidemier 
vårda en del av de sjuka i hemmen. 
Detta kan knappast kallas god epidemi
beredskap i ett land som gärna vill be
römma sig av förstklassig sjukvård. Det 
torde vara ett allmänt krav att regering
en och sjukvårdsmyndigheterna kom
mer med längre syftande initiativ både 
när det gäller vårdplatser och spe
cialutbildad personal.

Tyvärr händer det att man inte ens 
söker behålla den utbildade personal 
som redan finns. Det är mig exempel
vis bekant att ett antal unga kvinnor, 
som under löften om fortsatt utbildning

och anställning som laboratriser under 
epidemien arbetat både natt och dag 
vid statens bakteriologiska laborato
rium med de svåra och farliga labora- 
torieproven, trots de givna löftena fått 
besked om att de icke kan påräkna fort
satt anställning. Är det på grund av 
njuggheten med anslag som man hand
lar på detta sätt mot en personal som 
gjort en stor och farlig insats under de 
svåra epidemierna?

Utöver det fall jag redan påtalat i 
interpellationen vill jag peka på några 
andra brister i beredskapen som blivit 
bekanta efter det att interpellationen 
har väckts. Förste distriktsläkaren i 
Bromma västra distrikt, dr H. Dagulf, 
har sålunda kritiserat främst hälso
vårdsnämnden för att den inte har till
mätt de trasiga avloppsledningarna ute 
i Bromma den betydelse som de enligt 
hans mening haft. Hälsovårdsnämnden 
har inte, menar han, vidtagit de åtgär
der som behövt vidtagas för att spåra 
upp smittohärdarna — jag antar att 
det inte bara är hälsovårdsnämnden i 
Stockholm som kan anklagas för un
derlåtenheter härvidlag. Dr Dagulf vän
der sig med skärpa mot påståendet att 
fältepidemiologiska undersökningar är 
betydelselösa under en pågående epi
demi. Yiriologiens stora framsteg under 
senare tid, bland annat när det gäller 
vävnadsforskningen, och den funna gen
vägen från apor till möss ger stora 
möjligheter att följa virus gång i na
turen, att uppspåra virusbärare och 
att genomsöka polioträffad miljö; och 
det kan naturligtvis bäst ske under en 
pågående epidemi. Men för detta ford
ras en kraftig förstärkning av våra la
boratorieresurser och ett utvidgat sam
arbete mellan central virusforskning, 
hygieniker, kliniker och fältarbetare. 
Förste stadsläkaren i Stockholm instäm
mer också däri, att det kräves en myc
ket stor expertis och specialutrustade 
viriologlaboratorier. Årets epidemi har 
visat att kontaktsmittan spelar en myc
ket större roll vid den art av polioepi-
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demier, som uppträder i Sverige, än 
man tidigare räknat med.

På epidemisjukhuset i Sundsvall, där 
man bara bär en respirator, uppstod 
strömavbrott, och läkare och sjuksköter
skor som inte själva hann med att 
dra den tunga apparaten för hand, 
måste tillkalla fyra man från brand
kåren för att hjälpa till med detta. En 
patient i Borås, som var helt beroende 
av respiratorn, måste forslas ända till 
Stockholm. Fem personer, däribland 
fyra sjukvårdare, måste följa med hela 
vägen, och en särskild omformare för 
respiratorn måste installeras i tåget. 
Vid den svåra överflyttningen till am
bulansen måste man använda en sär
skild handdragen respirator. I interpel- 
lationen har jag redan nämnt, hurusom 
man t. ex. i Jönköping först under epi
demien fattade beslut om förstärkning 
av expertpersonal och sjuksköterskor 
för att kunna organisera en central för 
behandlingen av de poliosjuka. Man 
fick då ta dit experter från Danmark. 
Åtgärderna hade säkerligen kunnat vid
tagas långt tidigare.

Vattenföroreningen anses ju alltjämt 
som en av de största orsakerna till po
lioepidemierna. Vi minns, hurusom man 
under Köpings-epidemien förra året till
mätte Köpingsån en stor roll. Man har 
under den pågående epidemien i Stock
holm pekat på kloakdikena i Årsta och 
avloppsledningarna i Bromma och vissa 
av stadens förorter. Om dessa saker 
får vi, som det också säges i svaret, 
en särskild debatt, då det föreligger 
interpellationer speciellt om vattenfrå
gan. Jag hade i min interpellation frå
gat om man inte kunde förkorta den 
väntetid på två år, som tycks vara 
obligatorisk när kommuner skall bygga 
reningsverk. Detta har inrikesministern 
inte svarat på. Inte heller har han sva
rat på min fråga, om inte nya hälso
vårdsstadgan kan föreläggas redan nästa 
års riksdag.

Vi har nämligen ett verkligt katastrof
läge. Avlopp från samhällen med 150 000

invånare i Stockholm med omnejd 
släpps ut i vattnen utan att ha passerat 
något reningsverk. Det finns knappt nå
got samhälle i vårt land som har av- 
loppsfrågan tillfredsställande ordnad. 
Två miljoner kubikmeter kloakslam 
rinner årligen ut i sjöar och vattendrag. 
Städernas omgivningar är ofta stinkan
de kloakdiken, och badvattnet är myc
ket förorenat.

Livsmedelshygienen har stor betydel
se för bägge de epidemier som det här 
är fråga om. Även där förebådas ju åt
gärder, men man skyndar som vanligt 
långsamt.

Min andra fråga gällde vad man har 
gjort för att förbättra forskningen kring 
polio, paratyfus och andra epidemiska 
sjukdomar. Vid sidan av bättre vatten- 
och livsmedelshygien har väl vaccine
ringen, i den mån den kan tillgripas, 
ställts i förgrunden bland de profylak- 
tiska åtgärderna. Statsrådet framför 
med stöd från medicinskt håll uppfatt
ningen att vaccinering inte skulle ha 
inverkat mycket på den speciella form 
av paratyfus som i år uppträdde i vårt 
land.

Vad beträffar polio vet jag att fack
männen har olika meningar om värdet 
av gammaglobulin, men jag kan instäm
ma med inrikesministern i att värdet 
är begränsat till en viss tid. Svårigheten 
med gammaglobulin är att det fram
ställs i så små kvantiteter och är så 
dyrt. Enligt utländska beräkningar 
skulle emellertid ett laboratorium med 
kapacitet att försörja hela Sverige inte 
kosta mer än fem miljoner kronor. Nu 
svarar statsrådet att behovet av blod- 
överföring gör att man inte kan till
verka så mycket av ett preparat som 
framställs ur polioimmuna människors 
blod. Statsrådet menar att man på sin 
höjd kunde tiodubbla den kvantitet av 
3 000—4 000 doser som nu framställs 
per år. Men även en tiodubbling skulle 
ju vara en aktningsvärd höjning av 
epidemiberedskapen.

Nu kommer också nya uppgifter från
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Förenta staterna om att man där fun
nit ett vaccin, som anses skydda mot 
åtminstone tre sorters polio och kan 
framställas i stora kvantiteter. Man 
talar redan om nobelpris åt uppfin
naren. T. o. m. i Förenta staterna, där 
sjukvården är oerhört efterbliven i jäm
förelse med Sverige, ämnar man redan 
nästa år vaccinera hundratusentals män
niskor med detta vaccin. I andra fall 
är man här i landet oerhört kvick att 
efterapa allt amerikanskt. I detta fall 
kunde för en gångs skull en viss bråds
ka vara motiverad.

Vi har i sista avsnittet av statsrådets 
svar en positiv anvisning på en tredje 
väg att förebygga att människoliv spills 
i onödan, men den långsamma takten 
i utredningskvarnarna försenar åter
igen goda initiativ och bra förslag. En 
utredning, som bl. a. berör ett förslag 
om ett viruslaboratorium, började sitt 
arbete redan år 1947. Sedan dess har 
det tillsatts utredningar på löpande 
band. Detta har visserligen lett till att 
det inrättats en professur vid karolin
ska institutet och byggts en institution 
i provisoriska lokaler i anslutning till 
statens bakteriologiska laboratorium. 
Men då hela kostnaden är 108 000 kro
nor, kan det ju inte vara fråga om nå
got mera omfattande, utan en i högsta 
grad provisorisk inrättning i väntan 
på den institution för nära fem miljo
ner som varit på tal ända sedan 1947, 
alltså sedan sju år tillbaka. Om detta 
bygge kan inrikesministern i dag inte 
ge något annat besked än att man möj
ligen kan vänta förslag därom till 1954 
års riksdag. Människor dör och blir 
krymplingar i polio och andra sjukdo
mar, men utredningskvarnarna mal lika 
trögt som vanligt utan att låta sig störas 
av pågående epidemier.

Jag bokför dock som en positiv åt
gärd de påbörjade försöken med odling 
av barnförlamningsvirus i vävnadskul- 
turer och försöken i samband därmed 
att framställa vaccin, även om man 
också i det fallet, när det var fråga om 
3—Andra kammarens protokoll 1953.

så väl förberedda saker, hade kunnat 
vänta att man satt i gång tidigare, då 
man visste att en stor polioepidemi var 
att vänta. Vid sidan av reningsåtgär
derna måste den stora uppgiften vara 
att framställa vaccin i tillräckliga mäng
der och att genomföra en förebyggande 
vaccinering av människor i de åldrar, 
som hotas av polio. Förutom att öka 
anslagen till forskningscentralerna 
måste regeringen och andra myndig
heter tillse, att verksamma vacciner 
icke genom för högt pris göres oåt
komliga för vanligt folk utan att de 
kostnadsfritt tillhandahålles dem, som 
riskerar att bli smittade.

Inrikesministern meddelade, att de 
pågående försöken inte kommit längre 
än att man möjligen om två år skulle 
vara färdig för en förebyggande vac
cinering i litet större skala och i bästa 
fall under nästa år skulle kunna börja 
vaccinera folk.

Att genomföra en bättre epidemibe
redskap går inte löst på några jätte
summor. Det länge fördröjda virus
laboratoriet t. ex. torde även med nu
varande byggnadspriser och med full 
utrustning inte kosta på långt när lika 
mycket som på en dag förbrukas av 
anslaget till militärbudgeten eller knap
past så mycket som antalet havererade 
militärflygplan genomsnittligt kostar 
per vecka med det haverirekord vi ty
värr haft de sista månaderna.

Det finns knappast någon sjukdom, 
som ter sig så skrämmande för den 
svenska allmänheten som polio. Den 
fyller människor med ängslan, därför 
att den lömskt och hårt drabbar män
niskor i deras bästa ålder, dödar dem, 
förlamar dem eller gör dem till krymp
lingar för livet. Det är därför oförsvar
ligt, att vår epidemiberedskap visar så 
uppenbara brister och luckor, trots att 
den bakteriologiska vetenskapen sedan 
länge förebådat att vi hade att vänta 
en svår epidemi i år. Hänvisningar till 
budgetläget och sparsamhetsskäl ver
kar i detta fall som ett hån. Vad kostar 
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inte verkningarna av dessa epidemier 
det allmänna och dem som drabbas?

Anslag till god epidemiberedskap är 
väl använda pengar. Njugghet i fråga 
om denna beredskap står i skärande 
kontrast till det över alla bräddar sväl
lande slöseriet med miljoner och mil
jarder av skattebetalarnas pengar till 
den pågående upprustningen.

Herr von FRIESEN (fp): Herr talman! 
Jag ber att till herr statsrådet och che
fen för inrikesdepartementet få fram
föra ett tack för det svar han lämnat 
på min interpellation. Vi har också alla 
anledning att vara statsrådet tacksam
ma för att han lämnat en så utförlig 
dokumentation beträffande erfarenhe
ten från sommarens båda stora epide
mier, paratyfus och polio. Det torde 
vara första gången man från myndig
heternas sida får en så utförlig och nog
grann framställning i hithörande spörs
mål, och det har otvivelaktigt sitt värde.

Vad statsrådets rent sakliga uppgifter 
beträffar har jag knappast några erin
ringar att komma med. Jag skall bara 
göra ett par konstateranden, som sna
rast formar sig till ett instämmande i 
vad han sagt. Statsrådet påpekade —■ 
och det är ganska bra, att det blir sagt 
i detta sammanhang — att den tarm- 
infektionsepidemi vi i somras hade 
under benämningen paratyfus B visser
ligen var ganska omfattande men i stort 
sett dock var en banal epidemi med 
mycket små verkningar. Det är nog 
angeläget att framhålla detta. Dels har 
ju sjukdomen ett mycket olyckligt namn, 
som man associerar med betydligt all
varligare och svårare sjukdomar, t. ex. 
tyfus eller tyfoidfeber, och dels fram
ställdes epidemien på sina håll som 
betydligt mera svårartad än den i 
själva verket var. Visserligen förekom, 
vilket statsrådet också redovisade, när
mare hundra dödsfall, ett i och för sig 
beklagligt antal, men penetrerar man 
siffrorna närmare finner man, att det 
rörde sig om personer, som redan från

början hade en försvagad motstånds
kraft mot sjukdomen. Det var de, som 
hade ett dåligt kärlsystem eller dåliga 
njurar eller som hade nått så hög ålder, 
att motståndskraften av naturliga skäl 
inte kunde bli så stor.

Jag delar också statsrådets uppfatt
ning i fråga om vissa profylaktiska åt
gärder för att förhindra spridandet av 
smittan. Det hade tjänat mycket litet 
till att sätta i gång en allmän vaccina
tion mot paratyfus av denna typ. Att 
en vaccinering medfört vissa små obe
hag hade kanske inte spelat någon 
större roll, men med hänsyn till sjuk
domens relativt lindriga art hade det 
säkerligen inte gjort någon större nytta.

Vad beträffar det förebyggande skyd
det mot den långt allvarligare sjukdo
men polio är det riktigt, att gammaglo- 
bulin endast fanns i ett fåtal portioner 
och därför inte kunde användas för 
allmänt bruk. Medicinalstyrelsen hade 
emellertid föreskrivit, att gammaglobu- 
linet skulie på av polio drabbade orter 
ställas till förfogande till skydd åt sjuk
vårdspersonal och framför allt barn, 
som kunde tänkas bli smittade. Jag 
tror, att man förfarit riktigt beträffan
de såväl vad som gjorts och vad som 
underlåtits i dessa avseenden.

Ett av huvudsyftena med min fram
ställning av interpellationen var frågan: 
Finns det inte någon möjlighet att utan 
användande av en sådan tvångsmetod 
som tjänsteplikten komma till rätta med 
epidemier även av ganska betydande 
omfattning? Det är min bestämda upp
fattning att det borde finnas möjlig
heter att genom frivilliga överenskom
melser — någonting som alltid ter sig 
mycket bättre och smakligare än tvång 
— komma till ett tillfredsställande re
sultat. Jag instämmer också med stats
rådet när han uttalade betänkligheter 
mot tjänsteplikten, någonting som jag 
tror att vi alla är honom tacksamma för.

Visserligen gör herr statsrådet i slu
tet av sin framställning vissa reserva
tioner, men jag tillåter mig ändå att
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tolka hans uttalande på det sättet, att 
han över huvud taget betraktar tjänste
plikten som någonting ont och som man 
bör försöka undvika. Jag tror därför 
att han har fullkomligt rätt. Medicinal
styrelsen är säkert inne på alldeles fel
aktiga vägar när den inte kan tänka sig 
någonting annat än denna tvångsanord- 
ning under förhållanden, som ju inte 
har med direkta katastrofsituationer 
att göra och inte berör krigsförhållan- 
den o. d. Läget är ju ofta ett helt an
nat. Jag tror att med litet god vilja och 
litet förmåga till samarbete finns det 
möjligheter att nå en tillfredsställande 
anordning även på detta område.

Var skall man egentligen dra gränsen 
om man nu tycker att man på denna 
lilla grupp befattningshavare — sjuk
vårdspersonal, läkare, sjuksköterskor, 
sjukvårdsbiträden — kan tillämpa tjän
stepliktslagen? Vilka grupper av yrkes
utövare bedriver inte en sådan verk
samhet som kan betraktas såsom livs
viktig och där ett avbrott i vederböran
de befattningshavares funktioner kan 
leda till allvarliga störningar i sam
hällsorganismen? Det är klart att det 
kanske inte spelar någon roll om för
fattare, skådespelare och tillverkare av 
lyxbetonade produkter under någon tid 
inställer sin verksamhet. Även om vissa 
värden här skulle gå förlorade, kan man 
dock inte säga att något livsviktigt 
skulle sättas på spel.

Låt oss dock tänka på alla dem som 
är sysselsatta i livsmedelsbranschen. 
Det torde anses fastslaget, att orsaken 
till den paratyfusepidemi vi hade i som
ras ytterst kan hänföras till livsmedels- 
konflikten. Jag bortser nu alldeles från 
de på sista tiden framförda förmodan
dena om sabotageåtgärder, som jag inte 
någonstans sett bekräftade. Med hänsyn 
till allt vad man vet om den bristfälliga 
behandling köttet utsattes för vid livs- 
medelskonflikten får man säga, att den
na måste betraktas som huvudanled
ningen till epidemien. Denna gången 
var det, som jag nämnde, en relativt

bagatellartad epidemi som blev följden, 
men den medförde dock arbetsoförmåga 
eller avstängning från arbetet för ett 
mycket stort antal i produktionen sys
selsatta människor. Följderna av en så
dan arbetskonflikt kan en annan gång 
leda till en allvarligare infektionssjuk
dom. Då skulle det inte vara förvånan
de om myndigheterna — med de erfa
renheter de då skulle ha av tvångsåt
gärder — sade sig, att om vi förut an
vänt tjänsteplikt för vissa grupper, var
för kan man då inte gå över till tjänste
plikt för de och de grupperna? Steget 
blir ofta inte så stort. Därför tror jag 
att det av både principiella och prak
tiska skäl är så viktigt, att man undvi
ker att tillämpa dessa tvångsåtgärder 
som inte endast ter sig stötande och 
motbjudande för vederbörande befatt
ningshavare utan också kan leda till 
konsekvenser på hela arbetslivets om
råde. Man skapar på så sätt ett mått av 
otrevnad, som gör att vi känner oss 
leva i elt tvångsdirigerat samhälle, vil
ket vi inte är vana vid. Följden blir allt
så att frivilliga åtgärder i första hand 
bör rekommenderas, och jag noterar 
med tillfredsställelse att statsrådet Hed
lund här varit inne på samma tanke
gång.

Statsrådet Hedlund säger att han i 
början av oktober hade kontakt med 
Sveriges läkareförbunds ledning för att 
med den överlägga huruvida man inte 
skulle kunna skapa en epidemibered
skap på frivillighetens väg. Då jag se
dan många år är medlem i läkarför
bundets centralstyrelse har jag funnit 
anledning att just i dag då jag fick in
terpellationssvaret ta reda på hur långt 
man hunnit från läkarförbundets sida 
när det gäller utarbetandet av ett för
slag till en sådan överenskommelse. Jag 
kan bara mera skissartat ange hur man 
tänkt sig detta arbete.

Jag tar först upp frågan om sjukhus
platserna. På en ort som är hotad av en 
epidemi har man tänkt sig, att man 
skulle avstänga låt mig säga en fjärdedel
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av sjukhusets avdelningar för att reser
vera dessa för vård av vederbörande 
epidemifall. Om sedan sjukdomen ytter
ligare breder ut sig kan man tänka sig 
att utrymma delar av andra specialav
delningar på sjukhuset. Man kan också 
tänka sig möjligheten att utrymma en 
hel specialavdelning, t. ex. en avdel
ning för hudsjukdomar eller liknande 
om någon sådan finns. Denna skulle 
man använda för epidemiens bekäm
pande och för behandling av dem som 
drabbats av epidemien. Vårdpersonal 
skulle erhållas från den epidemiologiskt 
skolade personal, som finns inom ve
derbörande epidemidistrikt.

Vidare hade man från vederbörande 
läkarförbunds sida tänkt sig att upp
rätta en beredskapskår. I princip är 
detta samma tankegång som jag varit 
inne på i min interpellationsframställ- 
ning här. Beredskapskåren skulle om
fatta yngre läkare, framför allt under
läkare på sjukhusen. Dessa skulle teck
na kontrakt med läkarförbundet. Vi
dare skulle medicine kandidater med 
någon sjukhusvana vara med i denna 
beredskapskår.

Själv har jag i min interpellation 
skisserat ett annat förfaringssätt, vilket 
dock i princip är lika med läkarför
bundets förslag. Jag hade tänkt mig — 
och jag vill be herr statsrådet vara 
vänlig att närmare överväga den tanken 
— att man skulle ha en kår under stat
lig ledning. De statliga myndigheterna 
skulle även leda rekryteringen av den
na kår. Vi har ju faktiskt en ganska god 
förebild inom försvarsväsendet när det 
gäller sådana här beredskapskårer i 
form av försvarets läkarreserver när 
det gäller militärsjukvården. Det finns 
säkerligen en hel del att lära av erfaren
heterna därifrån i det här avseendet. 
Vederbörande skulle ju ha vissa förmå
ner — jag skall inte närmare yttra mig 
om dessa — och en fördel som den 
militärläkarpersonal har som tillhör 
fältläkarkårens reserver är att de får 
ett litet pensionsbelopp när de har

tjänstgjort en viss tid. Även sådana sa
ker, som ju anses eftertraktade, skulle 
kunna övervägas. För min personliga 
del lutar jag närmast åt att föredra det 
alternativet framför det av läkarförbun
det skisserade, att det hela skulle skö
tas i privat regi, men tanken är den
samma, och jag uttalar den förhopp
ningen, att statsrådet inom kort skall 
kunna få ett besked från läkarför
bundet.

Läkarförbundet arbetar ju här i sam
förstånd med den högsta och bästa till
gängliga expertis som vi över huvud 
taget har. Vi har så mycket som tänkas 
kan på det här området — epidemiolo
giskt verksamma läkare, vetenskapsmän 
och andra •— så jag tror att det för
slag som kommer och som självfallet 
måste vara utarbetat i detalj och inte 
bara löst skisserat som jag har gjort här 
— det är därför som det väl tar litet 
mera tid innan man får det klart — 
skall ge god grund för fortsatta förhand
lingar med inrikesdepartementet och 
dess chef.

Det vore kanske också lämpligt att nu 
söka kontakt även med andra berörda 
personalorganisationer. Vi har ju den 
inte mindre viktiga stora gruppen av 
sjuksköterskor och sjukvårdsbiträden, 
som det också gäller att på lämpligt sätt 
få in i denna beredskap. Jag tror att 
det vore klokt att inte vänta för länge 
med detta, utan redan på ett ganska ti
digt stadium söka kontakt också med 
dessa.

Även när det gäller den andra delen 
av min interpellation, den som berör 
ersättningsfrågan, noterar jag med till
fredsställelse att statsrådet så till vida 
har upptagit min tanke, huruvida det 
icke skulle kunna tillskapas mera gene
rella regler för ersättning till sådana 
som på ett eller annat sätt har drab
bats av epidemierna, antingen de har 
varit sjuka själva eller måst avstängas 
på grund av smittofara, att statsrådet 
bebådar en närmare utredning sedan 
vi har behandlat den proposition, som
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väl kommer endera dagen, om ersätt
ningsfrågan för den nu avslutade epide
mien. Kanske blir det därför anledning 
att i ett senare sammanhang återkomma 
till den frågan.

Det tredje avsnittet av min framställ
ning gällde den allmänna epidemiolo- 
giska beredskapen, och här kommer 
statsrådet in på de olika hygienförbätt
rande åtgärder som redan finns, för
bättringar som har inträffat även under 
de allra sista åren. Men även med allt 
erkännande åt vad som har gjorts eller 
föreslagits här måste det nog fastslås 
att det i mycket stor utsträckning rör 
sig om allmänna och föga detaljerade 
bestämmelser för förbättring av ladu- 
gårdshygien och liknande saker. Jag 
tänker t. ex. på en sådan sak som före
skriften att man, om man skall uppföra 
en ny ladugård, måste skaffa kylanord- 
ningar för att kunna bevara mjölken 
frisk. Denna föreskrift gäller inte för 
det gamla beståndet av ladugårdar, detta 
av ekonomiska skäl. Det betyder att det 
kommer att dröja åtskilliga tiotal år 
innan de gamla, mindre tillfredsställan
de anordningarna har försvunnit.

Det är naturligtvis bra att vi har en 
hygienisk konsulent inom varje lands
tingsområde, vilken skall stå till för
fogande för inspektion av ladugårdarna 
i hygieniskt avseende, men jag måste 
verkligen fråga mig om det kan vara 
möjligt för en enda person att hinna 
med ett så betydande antal inspektions- 
fall som det blir fråga om inom ett 
landstingsområde. Jag tror att det skulle 
vara svårt även om vi hade två befatt
ningshavare inom varje landstingsom
råde som sysslade med detta. Därför 
tror jag att man skulle kunna vidtaga 
åtgärder i förbättrande syfte härvidlag.

Till sist vill jag säga ett par ord om 
en sak som har diskuterats mycket liv
ligt i tidningarna den sista tiden och 
som har satt sinnena i svallning på ett 
alldeles särskilt sätt, nämligen frågan 
om den infekterade mjölken. Där har 
ganska alarmerande skriverier förekom

mit i pressen, och jag vill inte sticka 
under stol med att jag tycker att en del 
av vad som har sagts i den här frågan 
nog är överdrivet. Man kan inte med 
fog göra gällande att ens en mjölk som 
är starkt bakteriehaltig nödvändigtvis 
behöver medföra hälsofara, och denna 
infekterade mjölk är ju inte heller en 
generell företeelse. Någon smittosprid- 
ning i egentlig mening rör det sig inte 
om här. Men även med denna reserva
tion och med den reservation som inne
bär att jag inte tycker om en kampanj 
som är upplagd så att den på ett all
deles särskilt otrevligt sätt riktar sig 
mot en grupp av människor i vårt land, 
i detta fall den jordbruksidkande be
folkningen — det finns tongångar i 
denna kampanj som jag inte kan in
stämma i — tror jag att det ändå kan 
vara bra att vi ibland får en sådan här 
klämtare, som talar om för svenska fol
ket — ena gången kan det gälla jord
brukare och lantarbetare, andra gången 
helt andra befattningshavare — att vi 
måste bekämpa snusk och orenlighet 
över huvud taget, att vi inte kan vidta 
tillräckligt skarpa och noggranna åt
gärder för att höja den personliga hy
gienen. Om kampanjen enbart har detta 
syfte, tror jag att den förtjänar stöd 
och uppmuntran och att den inte borde 
väcka så mycket irritation. Det gäller 
i alla fall på lång sikt en förbättring av 
ett allmänt hygieniskt tillstånd, som 
från olika synpunkter borde te sig önsk
värd. Om man alltså någon gång kom
mer fram med sådana här påpekanden 
tror jag bara det är bra, ty det är ett 
viktigt led i höjandet av den allmänna 
standarden, i vilken också ingår en för
bättring av den personliga renligheten. 
Om kampanjen fyller ett sådant syfte, 
tror jag ingalunda den har varit för
felad.

Herr förste vice talmannen övertog 
nu ledningen av kammarens förhand
lingar.
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Chefen för inrikesdepartementet, herr 

statsrådet HEDLUND: Herr talman!
Herr von Friesen berörde nyss hälso- 
vårdsstadgekommitténs förslag och var 
av den uppfattningen, att vad kommit
tén hade gått in för var av alltför be
gränsad omfattning i det att det inte 
kom att gälla de redan befintliga ladu
gårdarna. Det är väl en fråga som får 
ventileras under remissens gång, och 
sedan får man se vad man kommer fram 
till för resultat.

Redan nu vill jag tala om, att det 
dock för lantbrukarnas del finns ett 
ganska starkt motiv att se till att mjöl
ken ur hygienisk synpunkt är så bra 
som möjligt. Prisskillnaden mellan den 
bästa mjölken ur hygienisk synpunkt — 
jag lämnar alltså fetthalten åsido i detta 
sammanhang — och annan mjölk är inte 
mindre än 3,8 öre per liter. Detta gäl
ler för stockliolmsleveranserna. Det är 
klart att man kan tänka sig en ännu 
större prisskillnad. Jag tror att man 
inte är främmande för en sådan sak i 
den kommitté, som på Mejeriernas riks
förbunds initiativ arbetar sedan något 
år tillbaka.

Med detta har jag också velat göra 
klart att jag självfallet är helt inför
stådd med vikten av att söka få fram 
så goda livsmedel som det över huvud 
taget är möjligt och att försöka få dem 
så goda även ur hygienisk synpunkt som 
det låter sig göra. Jag tror också som 
herr von Friesen, att kritik många 
gånger kan vara bra, och ofta är den 
för resten bra. Men det kan hända att 
den skjuter över målet så pass mycket 
att den blir nära nog verkningslös i vis
sa sammanhang. Man reagerar och und
rar om det verkligen kan ligga till på 
det där sättet. Kan mjölken ha blivit 
så förskräckligt mycket sämre? säger 
den som vet hur hygienen ändå år från 
år faktiskt förbättrats i ladugårdarna. 
Den som haft tillfälle att se mejeriut
rustningen i våra moderna mejerier 
eller den som haft tillfälle att se hur 
det går till i de stora moderna kon

trollslakterierna och gör jämförelse med 
den s. k. ladslakt, som var mycket van
lig bara för ett tiotal år sedan, där man 
kanske höll till under någon brygga i 
närheten av ladugården eller stallet och 
slaktade, måste nog säga sig, att även 
om allt inte är som man önskar måste 
det nog ändå i stort sett ha gått framåt 
även på detta område liksom som på 
så många andra områden i vårt land.

Herr von Friesen har säkert fattat mig 
rätt i fråga om min principiella inställ
ning till frågor om tjänsteplikt. Jag 
betraktar det som någonting som man 
skall söka undvika. Man skall göra allt 
vad man kan för att klara detta på fri
villig väg. Jag tror också på möjligheten 
av en sådan lösning och har tänkt ta 
kontakt med andra personalorganisatio
ner inom den närmaste tiden. Men jag 
har gärna sett att jag först fått ta del 
av de tankegångar som läkarförbundet 
ställde i utsikt att informera mig om.

Sedan var det några påpekanden till 
herr Johansson i Stockholm. Som jag 
har nämnt i interpellationssvaret kom
mer statsrådet Hjalmar Nilson snart att 
besvara en fråga rörande vattenförore
ningarna, och jag föreställer mig att 
han i det sammanhanget också kommer 
att nämna någonting om det speciella 
spörsmål herr Johansson har riktat till 
mig om anledningen till dröjsmålen 
med statsbidrag till reningsanläggning
ar. Det är ju frågor, som närmast an
kommer på statsrådet Hjalmar Nilson 
att pröva.

Herr Johansson i Stockholm sade, 
att liv hade kunnat räddas — han syf
tar då på paratyfusepidemien — om 
platser hade funnits och om en effektiv 
fältepidemiologisk undersökning hade 
igångsatts på ett tidigt stadium.

Vad den första frågan beträffar, näm
ligen om platsbristen och dödsfallen, 
vill jag hänvisa till en redogörelse som 
jag har erhållit från medicinalstyrel
sens hälsovårdsbyrå, där man har grans
kat de olika dödsfallen och kommit fram 
till bl. a. följande: »I ett fall har plats-
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brist åberopats, men med det förtydli
gandet att det inte heller ansetts nöd
vändigt att föra patienten till epidemi
sjukhus, då de kliniska symtomen till 
en början var lindriga . . .» Det är det 
enda fall som man över huvud taget i 
detta sammanhang tycks kunna disku
tera, enligt vad man nu meddelar från 
medicinalstyrelsens hälsovårdsbyrå.

Vad sedan de fältepidemiologiska un
dersökningarna beträffar och möjlighe
terna att klara situationen, om man hade 
satt i gång dem i större omfattning tidi
gare, vill jag citera ett uttalande från 
statens bakteriologiska laboratorium: 
»Hade man vid den första epidemiens 
utbrott i Kronobergs län kunnat förutse, 
att en exceptionellt omfattande epide
mi var under uppsegling inte bara i det
ta län utan inom flera andra delar av 
landet, hade man bort försöka att ome
delbart beordra minst tre epidemiologer 
till epidemiområdet.»

Alltså, om man kunnat förutse om
fattningen av epidemien på ett mycket 
tidigt stadium, skulle man skickat fler 
epidemiologer, men man gjorde det inte, 
därför att man inte förutsåg detta. Vi 
är ju människor allihopa, och man kan 
inte mer än i mycket begränsad om
fattning skåda in i framtiden, även om 
vi tycker att vi nått rätt långt i många 
avseenden på detta område.

Vad sedan gäller de åtgärder, som 
vidtagits sedan man fick klart för sig 
att en barnförlamningsepidemi var att 
vänta, tror jag man gjorde ungefär vad 
som var möjligt vid den liden. Staten 
skaffade respiratorer. Man tog kontakt 
med landstingen och bad dem skaffa 
sig sådana. Man bad dem ordna upp på 
epidemisjukhusen, skaffa röntgenappa
rater o. s. v. Men sådant tar tid och dy
lika apparater han man inte få över
allt, och det är väl ett sådant fall som 
herr Johansson i Stockholm syftar på. 
Man har vidare anordnat kurser för 
personalen, så att den skall vara mera 
lämpad att sköta sina uppgifter.

Det var en liten detalj, som jag kom

att särskilt fästa mig vid i herr Jo
hanssons i Stockholm anförande, näm
ligen om strömavbrott vid respiratorer
na. Det är klart att det är en mycket be
tänklig sak, men man har faktiskt inte 
överlämnat åt slumpen att klara sådant 
utan räknar med att det vid strömav
brott måste bli manuell hantering av 
apparaterna. Herr Johansson i Stock
holm talade också om att man på ett 
ställe från brandkåren rekvirerat fyra 
man för att hålla respiratorerna i gång. 
Man har då tydligen gjort vad som över 
huvud taget varit möjligt att åstad
komma och vad som också behövde gö
ras vid ett sådant tillfälle.

Sedan några ord om gammaglobuli- 
net, vaccinationsmedlet som vi hoppas 
snart är föråldrat, eftersom man är på 
väg att få fram ett nytt. Gammaglobu- 
linet framställs för närvarande i vårt 
land enligt vad som har uppgivits i in
terpellationssvaret i 3 000—4 000 doser 
per år. Varje person skall ha tre om
gångar av vaccinet, om man skall klara 
en normal period. Detta betyder att för 
närvarande har man vaccinationsämne 
för ungefär 1 000 personer. Om man 
skulle tänka sig att kunna skaffa fram 
blod — här gäller det inte forsknings- 
och laboratoriemöjligheter — till det 
tiodubbla antalet —- mer lär inte vara 
möjligt — skulle det alltså röra sig om 
högst 10 000 människor som skulle kun
na ges vaccin. Även om detta är värde
fullt så är det som allmänt motmedel 
av liten betydelse. Men man är på det 
klara med att man har ett väsentligt 
hättre vaccin inom så nära räckhåll, 
att man nästa år skall kunna börja 
använda det.

Sedan var det frågan om virusforsk
ningen. 1948 fick vi, som det har sagts 
här både av mig och av herr Johansson 
i Stockholm, en professur i detta ämne. 
Den har inte varit utan resurser, även 
om man inte fått den nybyggnad som 
man ville ha för ändamålet. Man har 
arbetat i provisoriska lokaler och up
penbarligen med mycket gott resultat,
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eftersom man räknar med att redan 
nästa år kunna glädja svenska folket med 
att det är möjligt att sätta i gång med 
vaccinering mot den av alla fruktade 
polion. Det är något som vi har anled
ning att vara ytterligt glada över. Visst 
skulle man ha kunnat önska, att man 
fått fram ett sådant medel långt tidi
gare, men nu är det ju en gång så med 
den vetenskapliga forskningen, att den 
behöver tid på sig. Man får inte fram 
forskningsresultat till den dag man be
gär och vill, men forskarna arbetar 
oförtrutet, och rätt som det är visar det 
sig att de lyckats i sina betydelsefulla 
uppgifter.

Om man begrundar de olika saker 
som är omnämnda i interpellationssva
ret, skall man säkert se att det bedrivs 
ett intensivt arbete för att stärka hela 
vår epidemiologiska beredskap.

Fröken HÖJER (fp): Herr talman! 
Liksom herr von Friesen vill jag ut
trycka min tillfredsställelse över att 
statsrådet anser, att alla möjligheter att 
anskaffa personal bör prövas innan man 
går över till att tala om tjänsteplikt vid 
epidemier på det civila området. Alla 
som har yttrat sig över förslaget om 
tjänstepliktslag är överens om att åt
gärder bör vidtas för förstärkning av 
den personella beredskapen.

Den pågående polioepidemien — jag 
tänker närmast på den — var anad 
minst ett halvår i förväg. Man har an
slagit pengar och senare, när epide
mien brutit ut, också anordnat en kurs, 
men man har inte vidtagit åtgärder för 
att skaffa fram behövlig personal eller 
samrått med personalorganisationerna. 
Uppgiften att skaffa personal har man 
under denna svåra epidemi helt över
låtit på personalorganisationerna.

Det är tre grupper som närmast be
rörs av denna fråga: läkare, sjukskö
terskor och sjukvårdsbiträden. Redan 
1943/44 diskuterade man inrättande av 
en reservsköterskekår. Då fanns det allt
jämt privatsköterskor i detta land, och

det var fråga om hur man skulle bereda 
denna kår en plats i samhället. Svensk 
sjuksköterskeförening föreslog vid det 
tillfället i en underdånig skrivelse, att 
en reservsköterskekår måtte inrättas. 
Denna hemställan ligger alltjämt i de
partementet. Man tycker att det nu när 
fem månader har gått under en intensiv 
epidemi borde ha kunnat vidtas effekti
vare åtgärder för att skaffa personal, 
så att inte den uppgiften helt fått över
lämnas åt personalorganisationen.

Det kanske kan vara av intresse att 
få höra några siffror som visar vilket 
antal sjuksköterskor som kan krävas.

Det har under senare år varit svårt 
att få tillräckligt många sjuksköterskor 
ens till vanliga semestervikariat. I år 
kom epidemien mitt under semester
tiden, som ju sådana epidemier brukar 
göra, och man hade inte i förväg utrett 
hur man skulle fylla det ökade behovet. 
Vi har länge insett att arbetsförmed
lingen för sjuksköterskor inte fungerar 
som den borde göra, och frågan har 
debatterats fram och tillbaka av perso
nalorganisation, medicinalstyrelse och 
departement. Medicinalstyrelsen har 
bland annat föreslagit ett statsbidrag 
för att man skall kunna lösa frågan. Vi 
har inte sett till något statsbidrag. Vi 
har emellertid ansett det viktigt att fö
reta en omorganisation, men tyvärr har 
vi inte hunnit med den förrän just i 
år. Kanske tack vare detta har man un
der denna epidemi enbart i Stockholm 
lyckats skaffa 122 sjuksköterskor under 
den värsta tiden från 15 juli till 3 no
vember, och under samma tid har 68 
sjuksköterskor förmedlats ut till lan
det från arbetsförmedlingen i Stock
holm.

Nog tycker man att det kunde ha 
vidtagits fler åtgärder, ägt rum mer 
samråd och lämnats mer hjälp åt dem 
som har dessa frågor om hand.

Det gäller att bibehålla kontakten 
med de medlemmar av denna grupp 
som lämnar yrket. Såväl sjukvårdsbi
träden som sjuksköterskor rekryteras
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huvudsakligen bland kvinnor. Här gäl
ler det frågan om gift kvinnas yrkes
arbete, och där har samhället syndat 
mycket. Det gäller för denna grupp inte 
endast att hålla kontakt med arbetsför
medlingen så att man snabbt kan kom
ma tillbaka, utan det gäller också att 
bevara yrkeskunnigheten. Det kan tyc
kas att man bara behöver kalla in en 
45-årig sjuksköterska för att få tillgång 
till en kunnig sjuksköterska. Men om 
vederbörande har gift sig vid 30 års 
ålder, är hon inte en kunnig sjukskö
terska vid 45 år. Själv är hon dessutom 
ängslig att börja i vilken del av sjuk
vårdsarbetet man än sätter henne. Hon 
får nämligen, sådant läget är i dagens 
sjukvård, höra mer eller mindre sud
diga ordinationer, vilkas innebörd hon 
måste känna väl till, liksom hon måste 
veta olika förbehandlingar för operatio
ner och mycket annat. Händer det nå
gonting på grund av något fel hon där
vidlag har gjort, ställs hon inför dom
stol och får dessutom betala skade
stånd. Man har inte lust att plötsligt 
kasta sig in i ett yrke där man kan 
råka ut för sådana saker. Därför gäl
ler det att hålla kontakt med vederbö
rande, så att man då och då kan er
bjuda dem arbetsuppgifter som de or
kar med. Det gäller alltså för arbetsför
medlingen inte bara att hålla kontakt 
utan också att försöka få fram sådana 
arbetsuppgifter som de gifta orkar med. 
Därvidlag stöter man på de rigorösa be
stämmelserna i vårt tjänstereglemente 
— vi har just en annan sådan fråga 
uppe i dag — som gör att man inte 
kan anställa folk på deltidstjänst med 
alla olika förmåner, och därför har ve
derbörande inte lust att gå kvar. Vi 
får då inte de kunniga människor som 
vi kunnat få, om de fått stå kvar i del
tidstjänst.

Jag tror att det det är viktigt att vi 
tittar på dessa frågor innan det blir 
för sent. För varje år som går blir vi 
av med ungdomar, som vi kunde ha be

hållit som en mycket, mycket värde
full hjälp såväl i hälso- och sjukvården 
som i våra olika skolorganisationer.

Herr talman! Jag har med det sagda 
bara velat uttala en förhoppning om att 
statsrådet fortast möjligt tar upp frå
gan om någon form av reservsköterske- 
kår. Jag är på intet vis beredd att skis
sera hur denna reservsköterskekår skall 
se ut, men jag kan peka på att vi inom 
försvarsväsendet redan har en reserv
sköterskekår, som nog principiellt 
skulle kunna tjäna som mönster för 
ifrågavarande kår.

Chefen för inrikesdepartementet, herr 
statsrådet HEDLUND: Herr talman! Jag 
är fullt överens med fröken Höjer om 
det önskvärda i att sjukvården får till
gång även till sådan arbetskraft, som 
inte kan disponeras hela dagen utan bara 
under någon del av densamma, och jag 
vill försäkra att spörsmålet kommer att 
ägnas tillbörlig uppmärksamhet.

Överläggningen var härmed slutad.

§ 9.
Svar på interpellation ang. en av Oscars 
församling i Stockholm gjord framställ
ning att erhålla en tomt på Gärdet till 

församlingsbyggnad.

Herr förste vice talmannen lämnade 
på begäran ordet till

Chefen för kommunikationsdeparte
mentet, herr statsrådet ANDERSSON, 
som anförde: Herr talman! I en inter
pellation har fru Ewerlöf frågat mig

dels om jag uppmärksammat, att 
Oscars församling sökt erhålla en tomt 
för församlingsbyggnad på Gärdet,

dels om jag har för avsikt att inom 
en snar framtid vidtaga åtgärder för att 
tillgodose församlingens önskemål i 
detta avseende.

Såsom interpellanten i sin motive
ring för frågorna anfört, har kyrkorå
det i Oscars församling i skrivelse den
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9 juni i år hos Kungl. Maj:t hemställt 
om att få förvärva en för en försam
lingsbyggnad lämplig tomt på Gärdet. 
I skrivelsen, som bl. a. omfattar en ut
förlig redogörelse för frågans tidigare 
handläggning, förordas en tomt på Kam- 
pementsbackens sluttning intill Värta- 
vägen. Såsom kyrkorådet framhåller, 
förutsätter emellertid ett förvärv av 
denna tomt, att även Stockholms stad 
lämnar sitt medgivande, enär tomten 
är belägen på det friområde till vilket 
staden, enligt det med staten år 1946 
ingångna avtalet, har nyttjanderätt på 
femtio år. Med hänsyn till detta avtal 
har djurgårdsnämnden, till vilken kyr
korådets skrivelse remitterats, tagit kon
takt med vederbörande i Stockholms 
stad och föreslagit, att överläggningar 
i frågan skall upptagas mellan de stat
liga, kommunala och kyrkliga myndig
heter, som är berörda av den. På grund 
av mellankommande hinder har emel
lertid överläggningarna ännu icke kun
nat komma till stånd. Enligt överens
kommelse mellan djurgårdsnämnden 
och representanter för Stockholms stad 
skall emellertid förhandlingar upptas 
vid första lägliga tillfälle.

För min egen del finner jag med 
hänsyn till de olika intressen, som fö
religger i det här fallet, dessa förhand
lingar nödvändiga, och jag anser mig 
därför böra avvakta resultatet av dem, 
innan jag tar ställning till kyrkorådets 
framställning.

Med vad jag sålunda anfört anser 
jag mig ha besvarat interpellationen.

Härpå yttrade

Fru EWERLÖF (h): Herr talman! Jag 
ber att få tacka herr statsrådet och che
fen för kommunikationsdepartementet 
för svaret på min interpellation angå
ende tomt på Gärdet till församlings
byggnad för Oscars församling.

Jag vill då först säga, att jag är väl 
medveten om att i förhandenvarande 
situation är det svårt för att inte säga

omöjligt för statsrådet att kunna ge mig 
ett direkt och kategoriskt besked i den
na sak. Jag kan emellertid inte under
låta att göra några reflexioner i anled
ning av denna fråga.

Under mer än tio års tid har Oscars 
församling i upprepade framställningar 
lagt fram sitt beträngda läge i vad det 
gäller dess församlingsverksamhet. För
samlingen är stor, omkring 44 000 män
niskor, av vilka ungefär hälften är bo
satt på Gärdet. De lokaler, som där står 
till förfogande för församlingsverksam
heten, är inte endast provisoriska utan 
också djupt otillfredsställande. En käl
lare, f. d. mjölkbutik, används för en 
del av verksamheten, medan söndags- 
skoleverksamheten är inrymd i tre 
mindre lokaler. Nu vet jag, och det sä
ger ju också statsrådet i sitt svar, att år 
1946 träffades en överenskommelse mel
lan staten och Stockholms stad, vilken 
går ut på att staden femtio år framåt 
skall ha nyttjanderätt till det friom
råde där den eftertraktade tomten lig
ger. Det är således ytterst hos Stock
holms stad som avgörandet nu ligger. 
Jag är medveten härom, men jag kan 
ändå inte värja mig för den fråga, som 
jag föreställer mig otaliga gånger ställts 
av församlingsborna i Oscars, nämligen 
om det skall behöva ta så lång tid med 
ett ärende av denna vikt. Den senaste 
skrivelsen — tyvärr kanske det inte 
blir den sista — kom i juni i år och är 
remitterad till djurgårdsnämnden, som 
i sin tur lär ha gjort framställning till 
Stockholms stad om förhandlingar. 
Dessa förhandlingar har, fastän vi nu 
är i slutet av november, fortfarande inte 
kommit till stånd. Och man frågar sij* 
med beklämning, om detta är en isole
rad företeelse eller om det föreligger 
en allmän tendens till svårigheter för 
kyrkan att kunna bygga ut den yttre 
ramen för sin verksamhet så, att den 
kan fylla sin uppgift.

Jag kan självfallet inte här ge råd 
om hur man skall kunna komma till
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rätta med dessa förhållanden. Jag vill 
bara förutsätta att kronan som mark
ägare och som den ytterst ansvarige för 
den allmännyttiga byggenskapen skall, 
om Stockholms stad fortfarande inte 
svarar på det initiativ som tagits, göra 
en ytterligare hemställan, så att över
läggningar verkligen kommer till stånd 
och klarhet kan nås i en fråga som är 
så ytterligt väsentlig som denna.

Överläggningen var härmed slutad.

§ 10.

Svar på fråga ang. förbättring av riks
vägen 4 på sträckan Norrköping—ble- 

kingegränsen.

Ordet lämnades på begäran till

Herr statsrådet HJALMAR NILSON, 
som anförde: Herr talman! Herr Svens
son i Krokstorp har frågat mig, om 
jag är beredd att vidtaga sådana åtgär
der, att rikshuvudväg nr 4 även på 
sträckan Norrköping—blekingegränsen 
snarast sättes i sådant skick, att den 
motsvarar behovet av fullgoda kom
munikationer i denna del i landet.

Med anledning härav vill jag svara 
följande.

Ifrågavarande delsträcka ligger inom 
både Östergötlands och Kalmar län. 
Verkställda utredningar har givit vid 
handen, att icke oväsentliga ombygg
nader och förbättringar på vägen är er
forderliga. Totalkostnaden härför har 
beräknats till omkring 100 milj. kronor. 
Angelägenhetsgraden av dessa arbeten 
måste dock givetvis vägas i första hand 
mot behovet av ombyggnad på övriga 
delar av rikshuvudvägnätet. Härvid 
måste hänsyn tagas till bl. a. trafikens 
storlek. Företagna trafikräkningar vi
sar, att trafiken på denna väg genom 
Kalmar län, särskilt inom den norra 
länsdelen, är ringa i förhållande till 
andra rikshuvudvägars trafik.

På den vägsträcka frågan gäller av
ser väg- och vattenbyggnadsstyrelsen

att under löpande flerårsplansperiod 
1952—1956 med medel från anslaget 
till Byggande av huvudvägar inom kort 
påbörja dels en ombyggnad för 1,6 
milj. kronor av vägdelen förbi Mönster
ås, dels en omläggning av vägen förbi 
Verkebäck mellan Oskarshamn och Val- 
demarsvik för en kostnad av 3,4 milj. 
kronor, inklusive brobyggnad. Vidare 
planeras att år 1955 igångsätta en om
byggnad av ca 8 km av vägen förbi 
Gamleby till en beräknad kostnad av 
5,5 milj. kronor.

Av medel från förstärknings- och för
bättrings- samt vägbeläggnings- och 
broanslagen har under åren 1952 och 
1953 nedlagts 3,2 milj. kronor, och un
der tiden 1954—1956 avses ytterligare 
sådana arbeten komma till stånd för 
tillhopa 6,7 milj. kronor.

Under 5-årsperioden 1952—1956 be
räknas sammanlagt i runt tal 16 milj. 
kronor från anslag för kronans väghåll
ning komma att nedläggas på denna 
sträcka av rikshuvudvägen.

Detta synes mig innebära icke obe
tydliga arbeten. En fortsatt ombyggnad 
av vägdelen torde få ytterligare över
vägas, då flerårsplanerna nästa år för
nyas för perioden 1955—1959. Av vä
sentlig betydelse härvid blir givetvis 
vilka finansiella resurser som för fram
tiden kan komma att ställas till väg- 
väsendets förfogande.

Härefter yttrade:

Herr SVENSSON i Krokstorp (h): 
Herr talman! Jag ber att till statsrådet 
Hjalmar Nilson få framföra mitt tack 
för svaret på min fråga, även om svaret 
inte inrymmer några direkta löften om 
en snabbare takt i ombyggnadsarbetena 
beträffande riksvägen 4.

Enligt svaret skall ombyggnadskost- 
naderna för delen Norrköping—ble
kingegränsen draga en kostnad av om
kring 100 miljoner kronor. För inne
varande femårsperiod sägs det, att för 
denna vägsträcka med en längd av cirka
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Ang. statens övertagande i vissa fall av
eller annan ekonomisk ersättning.

350 km är anslaget cirka 16 miljoner 
kronor, vilket gör drygt 3 miljoner kro
nor per år. Om den takten skall hållas, 
får vi räkna med en ombyggnadstid av 
30 år. Nog liade vi räknat med att större 
hänsyn skulle tagas till det förhållan
det, att de bygder riksväg 4 genomlöper 
praktiskt taget är i avsaknad av järn
väg. Här om någonsin bör väl alla kraf
ter sättas in för en snabb lösning av 
dessa bygders kommunikationsproblem.

När statsrådet i fortsättningen säger, 
att trafiken på riksväg 4 är ringa i för
hållande till trafiken på andra riksvä
gar, så är detta fullt förklarligt och na
turligt. Man väljer inte en sämre eller 
en urusel väg, om det finns andra möj
ligheter. Den marritten vill vi också 
förskona biltrafikanterna ifrån.

Nu skall villigt erkännas, att ombygg
naderna vid Verkebäck, Gamleby och 
Mönsterås löser några av de mest träng
ande behoven, men skall det dröja 30 
år innan ombyggnaden är fullföljd, bör 
det övervägas om riksvägsskyltarna 
över huvud taget skall vara kvar.

Vi anser oss missgynnade och efter
satta i kommunikationshänseende, men 
vi är också på det klara med att en för
bättring av dessa förhållanden kraftigt 
skulle påskynda utvecklingen — vilket 
bör vara ett riksintresse — och hindra 
avfolkningen. Inte minst turistlivet 
skulle kunna utvecklas i de vackra och 
på historiska minnen rika bygder, som 
vägen genomkorsar. Därför förväntar 
vi, att de beslutande myndigheterna vid 
fördelningen av väganslagen beaktar de 
stora behoven härvidlag, så att ombygg- 
nadstakten kan ökas och arbetena helst 
utföras i ett sammanhang.

Herr statsrådet HJALMAR NILSON: 
Herr talman! Jag vill gärna betyga, att 
jag har den uppfattningen, att vägarbe
tena skall bedrivas i all den omfattning 
som är ekonomiskt möjlig. Vägansla
gen måste emellertid fördelas så, att de 
kommer till största nyttan för trafiken.

enskilds förpliktelse att utgiva skadestånd

Dessutom är det här frågan om hur 
stora väganslag vi har att räkna med 
i fortsättningen. Herr Svensson i Kroks- 
torp ifrågasatte, att vi skall satsa pengar 
på riksväg 4 i sådan omfattning, att ar
betet där skulle kunna fullföljas i ett 
sammanhang. Jag vill då nämna, att det 
enligt väg- och vattenbyggnadsstyrel
sens uträkningar på denna väg förra 
året fanns en trafikintensitet på relativt 
långa sträckor av endast 200—300 for
don per dygn. Om man skulle utföra 
önskvärda arbeten i en följd på hela 
denna väg skulle detta innebära att 
många, många vägsträckor i vårt land 
— både sådana av huvudvägsnatur och 
andra — som har flerdubbel trafikbe
lastning, fick eftersättas för en ganska 
svagt trafikerad väg.

Härmed var överläggningen slutad.

§ 11.

Ang. statens övertagande i vissa fall av 
enskilds förpliktelse att utgiva skade
stånd eller annan ekonomisk ersättning.

Föredrogs statsutskottets utlåtande nr 
164, i anledning av väckt motion om 
statens övertagande i vissa fall av en
skilds förpliktelse att utgiva skadestånd 
eller annan ekonomisk ersättning.

Utskottets hemställan föredrogs; och 
anförde därvid:

Fröken AGER (fp): Herr talman! Jag 
har till statsutskottets utlåtande nr 164 
fogat en blank reservation. Det har jag 
gjort med anledning av utskottets ställ
ningstagande till motionen av herr Sö- 
derquist med begäran om en utredning 
och därav föranlett förslag om sådana 
bestämmelser att den, som av domstol 
tilldömes rätt till skadestånd eller an
nan ekonomisk ersättning, erhåller möj
lighet att få sina genom dem godkända 
rättsanspråk uppfyllda. Det inträffar 
nämligen då och då att våra domsto
lar, samtidigt som de dömer en skyldig 
att utgiva visst skadestånd eller viss er-
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sättning, nödgas besluta, att vederbö
rande skall omhändertagas för vård på 
sinnessjukhus, eller dömer honom till 
långt frihetsstraff. De som skall ha ska
destånd kan då inte få detta, och det är 
ju inte rimligt.

Utskottet har visserligen uttalat att 
det finns en utredning, som behandlar 
det fortsatta reformarbetet på skade- 
ståndsrättens område, och att denna 
eventuellt skulle kunna ta upp saken. 
Utskottet uttalar emellertid också, att 
man är fullt medveten om de stora svå
righeter som möter. Även jag är med
veten om dessa, men jag ifrågasätter, 
om man ändå inte skulle kunna bryta 
ut denna fråga och lösa den särskilt, när 
det gäller brott. Man har gjort det, om 
jag inte är fel underrättad, då det va
rit fråga om skadegörelse som vållats 
av interner från våra ungdomsvårds
skolor.

Jag förstår fullkomligt om en drabbad 
familj tycker att en dom, som föranle
der att skadestånd inte kan utbetalas, 
är meningslös. Jag hoppas därför att 
de pågående utredningarna skall beakta 
detta spörsmål.

Jag har, herr talman, intet yrkande, 
utan jag har bara velat delge kammaren 
dessa synpunkter.

Herr ONSJÖ (bf): Herr talman! Frö
ken Ager ställde intet yrkande, varför 
jag egentligen inte behövt begära or
det. Jag vill emellertid bara säga att 
det problem, som motionären har tagit 
upp, inte är alldeles nytt, utan det har 
varit uppmärksammat sedan lång tid 
tillbaka. Problemet är mycket stort, vil
ket också konstaterats av utredning
arna. Fröken Ager hade det önskemå
let, att denna fråga skulle brytas ut som 
en liten obetydlig detalj, men det tror 
jag inte går. Problemet är förvisso av 
mycket stora mått.

Jag yrkar bifall till utskottets hem
ställan.

Vidare yttrades ej. Utskottets hem
ställan bifölls.

Ang. flyttning av Stockholms örlogsbas.

§ 12.

Föredrogos vart för sig statsutskottets 
utlåtanden:

nr 165, i anledning av Kungl. Maj :ts 
proposition angående försäljning av en 
fastighet i Västerbottens län;

nr 166, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående frågor om befri
else från ersättningsskyldighet till kro
nan; och

nr 167, i anledning av väckta motio
ner om vissa utredningar i befolknings
frågan.

Kammaren biföll vad utskottet i des
sa utlåtanden hemställt.

§ 13.
Ang. flyttning av Stockholms örlogsbas.

Föredrogs statsutskottets utlåtande nr 
168, i anledning av Kungl. Maj:ts pro
position angående flyttning av Stock
holms örlogsbas.

Kungl. Maj:t hade i propositionen 
nr 200, under åberopande av bilagt ut
drag av statsrådsprotokollet över för- 
svarsärenden för den 8 april 1953, fö
reslagit riksdagen besluta, att Stock
holms örlogsbas skulle flyttas till Stock
holms södra skärgård i huvudsaklig 
överensstämmelse med de riktlinjer, 
som angivits i berörda statsrådsproto
koll.

Utskottet hemställde, att riksdagen 
måtte besluta att Stockholms örlogsbas 
skulle flyttas till Stockholms södra 
skärgård i huvudsaklig överensstäm
melse med de riktlinjer, som angivits i 
statsrådsprotokollet över försvarsären- 
den för den 8 april 1953.

Reservation utan angivet yrkande 
hade avgivits av herr Åkerström.

Utskottets hemställan föredrogs. Där
vid yttrade:

Herr ÅKERSTRÖM (s): Herr talman! 
Kammarens ärade ledamöter ser av ut- 
skottsutlåtandet, att vi här har att ta
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Ang. flyttning av Stockholms örlogsbas.
ställning till frågan om flyttning av 
Stockholms örlogsbas. Då vi läser hand
lingarna får vi veta, att denna fråga 
har diskuterats och utretts i olika etap
per under närmare hundra år, och nu 
har man kommit fram till ett förslag 
att riksdagen skall i princip ta ställ
ning till en flyttning av örlogsbasen 
och vilka åtgärder som skall vidtas där 
ute vid den s. k. Sköldudden på Muskö. 
Vi får också veta att det hela kommer 
att kosta stora pengar, enligt beräk
ningarna 252 miljoner utöver de miljo
ner, som redan är investerade för an
nat ändamål. Samtidigt får vi reda på 
att programmet inte kan tänkas reali
serat förrän om tio å femton år.

Av utskottets eget uttalande finner vi 
-—■ det erkänner jag villigt — att man 
skrivit ganska restriktivt om hur man 
skall gå till väga vid realiserandet av 
det föreslagna principbeslutet. Utskottet 
anser, att man inte har bundit sig be
träffande detaljerna, och man skall så
lunda för framtiden ha en mycket stor 
rörelsefrihet. Det är i och för sig be
römligt, sett ur min synpunkt, att man 
har skrivit på detta sätt, men summan 
är ju ändock mycket stor.

På sidan 12 i utlåtandet redovisas 
från utskottets sida, att »Kungl. Maj:t 
den 23 juli innevarande år tillsatt en 
kommitté, örlogsvarvsutredningen, för 
översyn av örlogsvarvens organisation 
under såväl freds- som krigsförliållan- 
den, därvid även närliggande marinor
ganisatoriska problem borde utredas. 
Ej enbart frågan om flottans framtida 
sammansättning utan även resultatet 
av nämnda utredningsarbete kan såle
des komma alt medföra vissa omdispo
sitioner beträffande den i propositio
nen skisserade utbyggnaden». När jag 
läst detta har det föranlett mig att i 
utskottet ställa frågan: Kan inte detta 
innebära att om vi i dag fattar ett 
principbeslut, så föregriper vi i någon 
mån resultatet av dessa utredningar? 
Det har för övrigt tidigare redovisats 
en annan utredning, som skulle syssla

med någon del av vad som hör ihop 
med detta förslag.

Jag fick det svaret i utskottet, att 
man inte bör uppfatta det så. Mig före
faller det likväl, som om det skulle 
vara svårt för någon att här stiga upp 
och garantera, att ett principbeslut inte 
på något sätt skulle komma att föregripa 
dessa utredningar. Själv lutar jag åt 
den uppfattningen att det i någon mån 
kan tänkas komma att föregripa ut
redningsresultatet. Jag skulle helst se 
— det sade jag också i statsutskottet — 
att vi uppsköt avgörandet i principfrå
gan ännu något eller några år till dess 
att de övriga frågor, som man ändock 
skall utreda, är klarlagda genom respek
tive utredningar.

Gör vi det kan vi kanske om något 
år säga, att visserligen skall vi gå på 
flyttning av örlogsvarvet, men vi be
höver inte räkna med ett arrangemang 
av den nu planerade omfattningen, 
eftersom vi måhända finner att vi -— 
även av hänsyn till den statsfinansiella 
situationen — bör bringa ned omfatt
ningen av vårt marina försvar, speciellt 
den del därav som avses få nytta av 
detta örlogsvarv främst i en krigssi
tuation.

Jag skulle därför hellre föreslå: 
Skjut på saken tills den är utredd så 
att man också är något så när på det 
klara med hur vi skall ha det med 
vår flotta. I en sådan situation skulle 
vi i stället kunna tänka oss en forcerad 
takt i denna utbyggnad. För mitt vid
kommande vill jag hoppas, att man då 
kan komma till det resultatet, att här 
räcker det med en plan som ldart an
ger, att man inte skäligen behöver räk
na med en större totalinvestering än 
ungefär halva den summa som här är 
angiven.

För egen del skulle jag således helst 
vilja ställa ett yrkande om avslag. Jag 
har emellertid tidigare misslyckats så 
många gånger med yrkanden om prut
ningar på det militära området att jag 
i dag avstår. Men skulle någon annan
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Ang. tryckning och utdelning i folkskolorna av Förenta Nationernas förklaring om 
de mänskliga rättigheterna.

vilja ställa ett sådant yrkande kan han 
räkna på min röst.

Herr talmannen återtog nu ledningen 
av förhandlingarna.

Herr WARD (s): Herr talman! Såsom 
herr Åkerström erinrade om har denna 
fråga varit föremål för utredning i 
nära hundra år, och det bör väl därför 
vara på tiden att man äntligen fattar 
ett beslut.

Jag tror att alla är överens om att den 
nuvarande örlogsbasen inte är lyckligt 
placerad mitt inne i Stockholm. Den 
bör flyttas ut, och det är dit förslaget 
nu syftar.

Nu hade inte herr Åkerström något 
yrkande, och därför behöver man kan
ske inte säga många ord i denna fråga. 
Jag begärde emellertid ordet därför att 
herr Åkerström påminde om den nyli
gen tillsatta örlogsvarvsutredningen 
och ansåg, att det beslut som nu före
slås av statsutskottet skulle kunna fö
regripa denna utredning. Det är något 
missförstånd, herr Åkerström. Örlogs- 
varvsutredningen har faktiskt till sitt 
främsta syfte att söka ordna förhållan
dena mellan själva varvsdriften och ma
rinverkstäderna samt mellan dessa båda 
företag och den högsta ledningen här i 
Stockholm. Man vill komma fram till 
en rationellare ordning beträffande ad
ministrationen av dessa kronans före
tag. Det är en helt annan sak, herr Åker
ström, och det kan inte spela in vid 
behandlingen av den nu föreliggande 
frågan.

Jag ber, herr talman, att få yrka bi
fall till utskottets hemställan.

Herr ÅKERSTRÖM (s): Herr tal
man! I anledning av vad första av
delningens ärade ordförande här har 
anfört ber jag om kammarens tillstånd 
att återigen högläsa det jag redan har 
citerat: »Ej enbart frågan om flottans 
framtida sammansättning utan även re

sultatet av nämnda utredningsarbete 
kan således komma att medföra vis
sa omdispositioner beträffande den i 
propositionen skisserade ombyggna
den.» Det är detta som jag fäster mig 
vid då jag tycker, att man inte här 
kan absolut garantera, att inte prin
cipbeslutet i någon liten mån kan tän
kas föregripa utredningens resultat.

Herr JACOBSON i Vilhelmina (s): 
Herr talman! Den ärade reservanten 
herr Åkerström uttalade ett önskemål 
om att det skulle framföras ett avslags
yrkande. Det är med glädje jag ber att 
få åta mig uppdraget att framföra ett 
sådant, varför jag, herr talman, ber att 
med den motivering, som herr Åker
ström anförde, få yrka avslag på den 
kungl. propositionen.

Häruti instämde herr Spångberg (s) 
och fru Torbrink (s).

Överläggningen var härmed slutad. 
Herr talmannen framställde propositio
ner dels på bifall till utskottets hem
ställan dels ock på avslag såväl därå 
som å Kungl. Maj :ts i ämnet framlagda 
förslag; och biföll kammaren utskottets 
hemställan.

§ 14.
Föredrogs statsutskottets utlåtande nr

169, i anledning av väckt motion om 
inläggande av vatten- och avloppsled
ningar i vissa fastigheter i gamla Djur
gårdsstaden.

Utskottets hemställan bifölls.

§ 15.
Ang. tryckning och utdelning i folksko
lorna av Förenta Nationernas förklaring 

om de mänskliga rättigheterna.

Föredrogs statsutskottets utlåtande nr
170, i anledning av väckta motioner an
gående tryckning och utdelning i folk
skolorna av Förenta Nationernas för
klaring om de mänskliga rättigheterna..
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Ang. kompensation till författare för bokutlåning.

Efter föredragning av utskottets hem
ställan anförde:

Herr SWEDBERG (fp): Herr talman! 
Detta utskottsutlåtande i anledning av 
en motion, bland vars undertecknare 
jag befinner mig, föranleder inte någon 
vidlyftigare kommentar ifrån min sida. 
Men jag vill gärna till det enhälliga 
statsutskottet uttala min tillfredsstäl
lelse över utskottets positiva syn på fö
revarande angelägenhet och ett tack 
för den välvilliga skrivningen i ären
det.

Jag erkänner villigt att den väg som 
utskottet anvisar, nämligen den, att 
riksdagens kamrar lägger denna ange
lägenhet i Kungl. Maj:ts händer, kan 
leda till väl så goda residtat som den 
i motionen förordade vägen. Därför vill 
jag gärna passa detta tillfälle att rikta 
en inträngande vädjan till Kungl. Maj:t 
— efter vad jag förstår kommer det 
närmast att gälla chefen för ecklesia
stikdepartementet — att verkligen be- 
lijärta förevarande angelägenhet och 
snarast företa den av utskottet antydda 
utredningen och vidta de åtgärder, som 
denna i sin tur kan komma att för
anleda.

I övrigt, herr talman, har jag intet 
annat yrkande än om bifall till utskot
tets hemställan.

Herr BRACONIER (h): Herr talman! 
.lag vill ansluta mig till motionärernas 
synpunkter. Jag vill emellertid när det 
gäller förklaringen om de mänskliga 
rättigheterna framhålla det ganska be
klagliga faktum, att åtskilliga av de 
stater, som i Förenta Nationerna har 
varit med om att besluta om de mänsk
liga rättigheterna, icke när frågan kom
mit till deras egna lagstiftande organ 
har tillämpat dessa principer. Jag skall 
inte här nämna några namn. Jag skulle 
gärna, om utrikesministern hade varit 
närvarande, ha velat efterlysa en redo
görelse för i vad mån staterna vidtagit 
lagstiftning i överensstämmelse med

denna rättighetsförklaring, som ju in
nebär bl. a. likhet när det gäller ra
ser och mycket långtgående förpliktel
ser för de enskilda staterna. En sådan 
förklaring fanns egentligen redan i 
Förenta staternas författning av år 
1789. Om man följt den amerikanska 
debatten härvidlag kan man diskutera, 
om ens Förenta staterna följer den 
mänskliga rättighetsförklaringen.

Man får emellertid också akta sig 
för att biträda en massa förklaringar 
av ungefär samma karaktär som Kel- 
logg-pakten, där man förbjöd krig, och 
högtidliga statsmän förklarade att de 
skulle följa den. Men så fort det kom 
upp ett verkligt allvarligt problem 
struntade man i dessa principer. Det 
ligger en viss fara i att anta sådana 
resolutioner. Jag skulle anse det ange
läget att vi i riksdagen finge en redo
görelse av hans excellens utrikesminis
tern för i vad mån denna rättighetsför
klaring är förpliktande för de enskilda 
staterna, så att de inte säger ett i För
enta Nationerna och ett annat i sin egen 
lagstiftning som strider mot detta. Nå
got sådant skulle skapa en misstro till 
Förenta Nationerna, som jag inte skulle 
tro att mänskligheten skulle ha det mins
ta gagn av.

Vidare yttrades ej. Utskottets hem
ställan bifölls.

§ 16.
Ang. kompensation till författare för 

bokutlåning.

Föredrogs statsutskottets utlåtande nr 
171, i anledning av väckta motioner om 
kompensation till författare för bokut
låning.

Utskottets hemställan föredrogs; och 
yttrade därvid

Herr DICKSON (h): Herr talman! Att 
döma av den offentliga debatt, som har 
föregått denna fråga om författarnas 
rätt till kompensation, tycks alla vara 
ense om att det är riktigt att författarna
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skall få något för sitt arbete, och det 
år egentligen endast om sättet att få ut 
denna ersättning som man tvistar.

Nu föreligger emellertid en viss risk 
att denna tvist om sättet skall pågå så 
länge, att om man får använda det 
gamla ordspråket om gräset som gror, 
en mängd kor hinner att do innan detta 
gräs hinner komma upp till njutbart 
skick — inga jämförelser i övrigt med 
denna bild. Detta var anledningen till 
att denna motion bars fram.

När jag nu i utskottets skrivning ser, 
att denna sak är under Kungl. Maj:ts 
prövning, skulle jag endast vilja skicka 
regeringen den hälsningen — det kan 
ske genom statssekreteraren i ecklesia
stikdepartementet som sitter här i kam
maren — att det vore tacknämligt om 
prövningen skedde så pass fort, att 
hjälp kan lämnas i god tid och att grä
set således gror tillräckligt fort för att 
inte ännu flera skall lida nöd än vad 
som redan har skett.

Jag har i frågan intet yrkande.
Vidare anfördes ej. Utskottets hem

ställan bifölls.

§ 17.

Ang. översyn av rikets indelning i län 
och landstingsområden.

Föredrogs statsutskottets utlåtande nr 
172, i anledning av väckta motioner om 
översyn av rikets indelning i län och 
landstingsområden.

I två likalydande motioner, väckta 
den ena inom första kammaren av herr 
Göransson in. fl. (I: 102) och den andra 
inom andra kammaren av herr Dahlén 
m. fl. (11:127), hade hemställts, att 
riksdagen måtte i skrivelse till Kungl. 
Maj:t anhålla om översyn av nu gällan
de indelning av riket i län och lands
tingsområden.

län och landstingsområden.

Reservationer hade avgivits:
1) av herr Hesselbom, utan angivet 

yrkande;
2) av herr Svensson i Ljungskile, 

likaledes utan angivet yrkande.
Utskottets hemställan föredrogs. Där

vid anförde:

Herr SVENSSON i Ljungskile (fp): 
Herr talman! Jag har till utlåtandet fogat 
en blank reservation, och jag har också 
varit med om att skriva under motio
nen II: 127, som har givit anledning till 
detta utlåtande.

Den nuvarande länsindelningen här
rör i huvudsak från 1630-talet. Den 
är alltså gammal, och det är ganska 
naturligt ifall den ur många synpunk
ter håller på att bli föråldrad bl. a. på 
grund av kommunikationernas utveck
ling och pågående folkomflyttningar in
om landet.

Det är klart att dessa olägenheter gör 
sig särskilt starkt gällande i vissa fall, 
på vissa platser, kanske närmast i sam
band med de största stadsbildningarna. 
Jag skulle tro att om man skall angripa 
en sådan fråga är det lättast att göra 
det genom att ta upp hela frågan i ett 
sammanhang. Man står väl i detta fall 
principiellt i ungefär samma läge som 
när det gällde kommunindelningen. Vi 
hade där kommit till det stadium då det 
egentligen inte längre kunde ge till
räckligt resultat att bara ta upp en de
talj i sänder utan det var nödvändigt 
att göra en översyn över det hela. Jag 
skulle tro att vi befinner oss i ungefär 
samma situation nu när det gäller läns
indelningen och landstingsindelningen. 
Det skulle behövas en översyn av hela 
fältet. Denna synpunkt har också i viss 
mån fått stöd i de remissuttalanden 
som statsutskottet har inhämtat. Stads
förbundet stöder på det hela taget mo
tionen utan att pruta, medan Lands
tingsförbundet är något mera nyanse
rat i sin framställning.

Jag vill gärna erkänna att det givet
vis är en rätt intrikat fråga, ifall man

Utskottet hemställde, att motionerna 
I: 102 och II: 127 icke måtte till någon 
riksdagens åtgärd föranleda.
4 — Andra kammarens protokoll 1953. Nr 30.
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skall ta upp både länens och lands
tingens gränser. Det är naturligtvis 
ganska lätt att peka på svårigheter som 
kommer att anmäla sig i ett sådant sam
manhang. Men ifall man inte är abso
lut övertygad om att man kan undgå 
dessa svårigheter för all framtid i fall 
man skjuter på saken, får man räkna 
med att det bara blir värre, ju längre 
man väntar. Nu har ingen av de re
missinstanser, som sysslat med denna 
fråga, inte ens kammarkollegium, vå
gat påstå att den skulle kunna skjutas 
undan definitivt. Man har inte sagt 
mera än att man för dagen kanske inte 
behöver ta upp den, i varje fall inte i 
hela dess vidd. Men har man alltså upp
fattningen, att detta problem förr eller 
senare anmäler sig på ett sådant sätt 
att man inte kan komma ifrån det, då 
är ju de svårigheter, som kan höra 
samman med att ändra gränserna, knap
past något argument, ty man måste räk
na med att de bara blir större ju längre 
man väntar. Endast under förutsättning 
att man tror, att den nuvarande ord
ningen har en mycket lång framtid för 
sig, kan det argumentet ha någon tyngd. 
Det är klart att det är mycket viktigt, 
att man kommer fram till ett beslut om 
en sådan ordning, att befolkningsför
hållandena och skatteunderlaget ger 
tillräcklig bärkraft åt alla de nya en
heterna.

Nu har statsutskottet avstyrkt denna 
motion. Det har gjort det med en mo
tivering, som man långa stycken kan 
instämma i. Statsutskottet säger: »Ut
skottet ansluter sig härutinnan till kam
markollegiets uppfattning, att befolk
ningen i stort sett för tillgodoseende av 
sina samhälleliga behov anpassat sig 
till den gällande länsindelningen. Nå
gon entydig opinion för ändrad läns
indelning i stort finnes inte heller. Här
till kommer, som Landstingsförbundet 
framhållit, att traditioner skapats och 
samhörighetskänslan vuxit inom den 
nuvarande länsindelningens ram». Det 
är ju alldeles självklart, att anpassning

en har skett till den administrativa in
delning som finns. Vad skulle anpass
ningen annars ha skett till för någon
ting? Det är givet att traditioner ska
pats inom den nuvarande administra
tiva indelningens ram. Var skulle an
nars dessa traditioner växa? Man be
höver bara flytta över den argumente
ringen till frågan om kommunindel
ningen, som vi förut fattat positiv 
ståndpunkt till, så ser man med det
samma, att den inte har någon som 
helst bärkraft. Den argumenteringen 
kan man alltid anföra till försvar för 
vilken indelning som helst, som har 
ägt bestånd tillräckligt länge för att ut
öva något inflytande i bygderna. Jag 
menar därför, att denna utskottets mo
tivering med större rätt kunde ha gett 
anledning till bifall till motionen i dess 
helhet.

Nu har utskottet i viss mån spaltat 
upp motionen i två delar. Man menar 
att stockholmsproblemet egentligen är 
det mest aktuella. Det skall inte förne
kas. Man skriver alltså ännu mera po
sitivt när det gäller stockholmsproble
met, men finner det välbetänkt att av
vakta resultatet av vissa samarbetssträ- 
vanden som nu pågår. Jag skall inte 
fördjupa mig i den saken. Jag tror näm
ligen att detta är en så pass svår re
form, att den under alla förhållanden 
tar lång tid och att man nog kunde 
inta en positiv inställning. Det är i alla 
fall inte gjort från den ena dagen till 
den andra att här komma fram till en 
ny ordning. Man skulle därför gott och 
väl hinna avläsa erfarenheterna i de 
samarbetssträvanden som pågår i 
stockholmsområdet.

Jag skulle gärna, herr talman, vilja 
knyta en personlig reflexion till detta. 
Länsindelningen härstammar från en 
tid, då det svenska feodalväldet nätt 
och jämnt var avvecklat. Feodalväldet 
i sin tur hörde ju samman med bristen 
på kommunikationer och möjligheter 
för en centralregering att direkt styra 
ute i de enskilda bygderna. När man
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avvecklade feodalväldet fick man i alla 
fall skaffa sig en Kungl. Maj:ts befall- 
ningshavande ute i bygderna som styr
de och ställde på konungens vägnar. Så 
vitt jag förstår har vi nu kommit in i 
förhållanden, där bl. a. de nutida kom
munikationerna medfört att det går 
mycket bra att från kanslihuset befalla 
över hela detta land, och så sker ju 
även i stor utsträckning. Å andra sidan 
går det också mycket bra att från 
kanslihuset och Stockholm samarbeta 
både med läns- och landstingsorgan och 
med alla möjliga andra officiella, halv
officiella och privata institutioner här 
i landet.

Själva bakgrunden är alltså nu en 
helt annan än förut, och därför tycker 
jag att vi inte bara borde få en ny läns
indelning, ulan också folkvalda lands
hövdingar.

Herr DAHLÉN (fp): Herr talman! Då 
jag är motionär i detta ärende skall jag 
be att få säga några ord.

Statsutskottets föreliggande utlåtan
de kan ge anledning till kommentarer 
i vitt skilda riktningar. Bl. a. skulle 
man kunna vara raljant, men det bör 
man ju inte vara, framför allt inte om 
man såsom jag är nykomling här i riks
dagen, det går inte an att vara det mot 
ett ärevördigt utskott som statsutskot- 
et, och jag skall därför avstå från detta. 
Jag skall emellertid be att få citera 
några rader ur en artikel av herr Ed
berg, som i går var införd i hans tid
ning och där han på ett mycket skick
ligare sätt än jag skulle ha kunnat göra 
raljerar med statsutskottet. Herr Ed
berg börjar med att erinra om att 1929 
års konstitutionsutskott gjorde ungefär 
det uttalandet att spörsmålet fortfaran
de vore i sådant läge att något initiativ 
från riksdagens sida icke borde tagas. 
Detta konstitutionsutskottets yttrande 
har, säger herr Edberg mycket riktigt, 
blivit något av en signaturmelodi. I över 
50 år har riksdagen, framhåller herr 
Edberg, emellertid funnit att frågan be

funnit sig i sådant läge att något initia
tiv från riksdagens sida icke bort tagas. 
Statsutskottet av år 1953 har inte hel
ler funnit att det trots de 50 årens dis
kussion nu finns anledning för riksda
gen att uttrycka någon preciserad me
ning i frågan.

Det finns i utskottets utlåtande ett ut
talande som jag vill anknyta till. Ut
skottet säger: »Det vill förefalla utskot
tet, som om motionärerna i någon mån 
överbetonat länets betydelse såsom un
derlag för den statliga verksamheten.» 
Jag är inte riktigt säker på vad som 
menas med detta, men uttalandet föran
leder mig i varje fall att göra den re
flexionen, att det vid diskussioner i 
dessa frågor är mycket väsentligt att 
man går ut ifrån att länsindelningen 
skall vara sådan att de enskilda män
niskorna får det ordnat på bästa möj
liga sätt. Det är deras intressen man 
skall tillvarataga, och därför träffar 
inte den anmärkning, som utskottet här 
kommer med, prick, i varje fall inte 
när det gäller motionärerna. Utskot
tet räknar upp en rad institutioner, som 
vi i motionen inte har dragit fram, 
t. ex. hovrätterna. Det är självklart att 
man inte kan göra en länsindelning 
som sammanfaller med hovrättsindel- 
ningen. Även på andra av de områden, 
som utskottet berör, är det inte möjligt 
att dra paralleller.

Såsom herr Svensson i Ljungskile 
nämnde har remissinstanserna uttalat 
sig ganska positivt om behovet av en 
utredning av länsindelningsfrågan. 
Stadsförbundets styrelse säger klart 
ifrån att en allmän översyn är nödvän
dig, medan Landstingsförbundet anser 
att en allmän översyn av den karaktär, 
som motionärerna tänkt sig, kanske 
inte är behövlig men att en begränsad 
översyn i varje fall är önskvärd. Kam
markollegium framhåller att man under 
alla förhållanden måste ta upp proble
met Stor-Stockholm. Även statsutskot
tet säger att det finns goda skäl för en 
förutsättningslös statlig utredning ro-
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rande Stor-Stockholm. Man frågar sig 
då, varför inte statsutskottet kunnat ta 
det djärva steget att i sitt slutyrkande 
uttala en önskan härom. I stället hän
visar utskottet till att det för närvaran
de pågår en hel del samarbete inom 
Stor-Stockholmsregionen och att resul
tatet därav bör avvaktas. Det anföres 
alltså precis samma skäl som under alla 
de femtio år som saken tidigare har 
diskuterats. Frågan har tydligen inte 
kommit närmare den mognad som man 
för åtskilliga år sedan förutsatte.

Det råder ingen tvekan om att det 
samarbete, som nu pågår inom Stor- 
Stockholm, på vissa punkter är mycket 
betydelsefullt, men jag skall be att få 
instämma med andemeningen i stats
utskottets utlåtande, att samarbetet inte 
kan leda till någon definitiv lösning av 
problemet Stor-Stockholm. Man kan 
komma ett stycke på väg, men man 
når inte målet, nämligen att ge Stor- 
Stockholm en verkligt ändamålsenlig 
administrativ indelning.

Samma synpunkter kan självfallet 
läggas på en rad andra länsindelnings- 
spörsmål. I den artikel, som jag här 
citerat, berördes göteborgsproblemet, 
och det finns andra aktuella frågor. Det 
gäller inte här enbart ett storstadspro- 
blem, utan något som i hög grad berör 
även landsbygden.

Jag tror jag vågar säga att i varje 
fall har inte Stockholms stads myndig
heter något som helst intresse av att 
staden Stockholm skulle bli större. 
För dem som då vill att staden Stock
holm — som absolut är tillräckligt stor 
redan — inte skall bli väsentligt större, 
måste det vara utomordentligt viktigt 
att man verkligen får en administrativ 
indelning, som gör det möjligt att be
hålla Stockholm ungefär vid den nuva
rande förutsebara storleken och inte 
behöva gå inkorporeringsvägen för att 
klara problemen. Bondeförbundets ung
domsorganisation SLU i östra Sverige 
har mycket klart markerat detta i en 
skrivelse till inrikesministern i våras.

Man sade att det är viktigt att den ad
ministrativa indelningen blir sådan, att 
frågorna kan lösas smidigt, och det är 
då angeläget att staden Stockholm inte 
blir större.

När arbetsmarknadsfrågorna i fjol 
var uppe för bland annat Stor-Stock
holm hade — så vitt jag minns rätt —- 
samtliga instanser uttalat, att en effek
tiv lösning av arbetsmarknadsproble- 
men •—• framför allt vid en sysselsätt
ningskris — inte kan ske så länge vi 
måste ha två organ för arbetsmarkna
den, ett i länet och ett i Stockholm. Det 
var ingen som opponerade sig mot 
detta. Man kan komma fram till mer 
eller mindre lämpliga lösningar, men 
en verkligt effektiv lösning under en 
arbetslöshetskris kommer man inte fram 
till om man har två organ. Man menar 
att så länge denna administrativa ord
ning finns har vi ingen möjlighet till 
någon effektiv lösning. Skolfrågorna var 
uppe för några månader sedan, och där 
var det en kontrovers mellan Stockholm 
och länet. Jag tror att vi även här lät
tare kommit fram till en lösning om vi 
haft ett gemensamt organ.

Landshövding Per Nyström fyllde 50 
år förra veckan, och flera tidningar 
passade på att intervjua honom. I en 
tidning sade han då, att bl. a. civilför
svarsfrågorna gör det ännu mera aktu
ellt än tidigare att vi får en annan läns
indelning; detta gäller särskilt om vi 
kommer i krig. Då är det uppenbart, 
sade han, att vissa områden ur civilför
svarssynpunkt måste ha en gemensam 
administrativ ledning. Det finns väl 
ingenting att säga emot detta.

Frågan gäller alltså inte endast Stor- 
Stockholm, utan den är också angelä
gen för många orter ute i landet. Den 
är dock speciellt brännande här.

Man frågar sig varför statsutskottet, 
när det ändå är på det klara med att 
en utredning förr eller senare måste 
komma till stånd, inte vågat ta steget 
fullt ut. Jag skall inte gå in på vad 
som kan ligga bakom här. Liksom herr
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Svensson i Ljungskile har jag den upp
fattningen, att mycket i utskottets mo
tivering talar för en utredning. Därför 
vill jag liksom herr Svensson med hän
visning till denna motivering i stats
utskottets utlåtande yrka bifall till mo
tionerna.

Herr ONSJÖ (bf): Herr talman! Jag 
skall inte yttra mig om den antydan, 
som herr Dahlén gjorde i början av sitt 
anförande att statsutskottet blivit en 
efterbliven institution. Om det skulle 
vara på det sättet kan man i varje fall 
med tillfredsställelse konstatera, att en 
sådan beskyllning inte kan riktas mot 
något särskilt parti, alldenstund det ut
låtande som här föreligger är enhälligt 
med undantag för två blanka reserva
tioner.

Jag tror att alla är eniga om att den 
läns- och landstingsindelning vi nu har 
inte är ändamålsenlig i alla avseenden. 
Jag tror emellertid också att alla kan 
vara överens om att om det skall ske 
en mera betydande omfördelning av 
läns- och landstingsområdena, är detta 
en mycket stor sak. Det är säkert en 
sak, som det finns all anledning att 
noga tänka över, och jag tror inte att 
detta ömtåliga ämne är av den natur, 
att det är lämpligt att raljera däröver, 
om herr Edberg gjorde det, så som 
Dahlén påstod att han gjort.

Den indelning vi nu har har ju en 
uråldrig hävd. Detta har betonats av 
herr Svensson i Ljungskile tidigare. 
Livet har också anpassat sig efter denna 
indelning. Herr Svensson i Ljungskile 
tyckte inte riktigt om vissa meningar i 
utskottsutlåtandet, men de är egentli
gen bara ett referat av ett uttalande 
från kammarkollegium, som utskottet 
anser vara riktigt. Det är ju fullt logiskt 
att tala om en anpassning efter rådande 
indelning eftersom kammarkollegium 
tidigare sagt, att om det nu skulle ske 
en indelning i län efter nuvarande för
hållanden, då skulle denna inte bli lik

den vi nu har. Jag kan inte se något 
felaktigt i detta resonemang.

Utskottet bygger väl här i huvudsak 
på de remissyttranden, som kommit 
från de båda remissinstanserna Svenska 
landstingsförbundet och kammarkolle
gium. Dessa måste naturligtvis tillmä
tas en mycket stor betydelse. Utskottet 
säger i detta avseende: »Med hänsyn 
härtill och då det i varje fall synes 
värt att pröva, om icke de olägenhe
ter, som yppat sig, skulle kunna väsent
ligen undanröjas genom förstärkt kom
munal samverkan och en på framställ
ning av vederbörande utav Kungl. Maj :t 
föranstaltad jämkning i särskilda fall 
av länsgränserna, finner sig utskottet i 
likhet med kammarkollegium och 
Landstingsförbundet icke böra förorda 
en mera allmän översyn av gällande 
läns- och landstingsindelning.» Det är ju 
möjligt, att frågan i framtiden blir mera 
aktuell, men man skall nog inte riktigt, 
som herr Svensson i Ljungskile antyd
de, utgå ifrån att det är nästan ödes
bestämt att här en radikal omfördel
ning så småningom måste ske.

Vad beträffar Stor-Stockholm ligger 
det givetvis annorlunda till, vilket ut
skottet även betonat. Om man tänker 
på det samarbete, som nu i allt större 
utsträckning vuxit fram på olika om
råden och som man tror på i de intres
serade organisationerna, finns det väl 
anledning att taga samma ståndpunkt 
som utskottet. Utskottet säger ju här: 
»Med hänsyn till det anförda och då 
utskottet förutsätter, att Kungl. Maj :t 
ägnar denna fråga vederbörlig upp
märksamhet, finner utskottet sig icke 
heller på denna punkt nu böra förorda 
en skrivelse av i motionerna avsett in
nehåll.» Avsikten har ingalunda varit 
att sätta någon spärr. Utskottet menar 
bara, att initiativen här bör komma 
från kommunalt håll, varvid det förut- 
sättes, att frågan prövas av Kungl. 
Maj :t.

.Tåg ber att få yrka bifall till utskot
tets hemställan.
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Herr CARLSSON i Stockholm (fp): 

Herr talman! Jag skulle vilja säga ett 
par ord om den del av utlåtandet som 
avser det administrativa organet för 
Stor-Stockholm. Det är riktigt som ut
skottet säger att det finns många sam- 
arbetsorgan inom huvudstaden för lö
sandet av dessa frågor, men jag är 
mycket tveksam om huruvida deras 
arbete leder till ett tillfredsställande 
resultat, om de inte får ett behövligt 
stöd i det här diskuterade administra
tiva organet.

Att Stor-Stockholms problem är yt
terst brådskande framgår av några fak
tiska uppgifter. Som för kort tid sedan 
redovisades finns det enbart inom 
Stockholms stad över SO 000 bostads
sökande, av vilka hälften beräknas sak
na egen direkthyrd bostad. Av denna 
hälft är över 9 000 barnfamiljer.

Om man då vet, att Stockholms an
svariga myndigheter bedömer läget så, 
att staden i verkligheten kommer att 
lida allvarlig brist på för bostadspro
duktion lämplig tomtmark redan mot 
slutet av 1956, konstaterar man därmed, 
att frågan är ytterst brådskande. Om
kring 1960 beräknar man att all lämplig 
tomtmark inom Stockholms jurisdik
tion är förbrukad. Detta under förut
sättning att kommunikationsapparaten 
hinner med, så att man kan utnyttja 
den mark som finns. Jag nämner detta 
som ytterligare ett bevis för att saken 
är av brådskande natur.

En viss samordning finns i region- 
planeförbundet, men utöver denna kan 
det nya läge, som snart nog kommer 
att inträda i fråga om byggnadsverk
samhetens fördelning mellan Stockholm 
och grannkommunerna, nödvändiggöra 
en direkt samverkan mellan kommu
nerna i syfte att tidsmässigt planlägga 
och samordna stadsbyggnadspolitiken. 
En sådan samverkan betingas, förutom 
av stadens allmänna intresse av goda 
förutsättningar för de blivande stor
stockholmarnas bostadsvillkor, av vik
ten av en direkt koordination av tra

fik och trafikleder, av samarbete även 
i fråga om andra förutsättningar för 
stadsbyggnadspolitiken, såsom tillgång 
till mark, vatten och avlopp o. s. v. En 
omständighet att härvid beakta är ju 
även, att arbetsuppgifterna för den 
kommunala förvaltningen inom Stor- 
Stockholm kommer att under över
gångstiden i viss mån förskjutas från 
Stockholm till förortskommunerna.

Den bostadskö, som jag nyss nämnde, 
har ökat år från år. Den ökar fortfa
rande, och det lär inte finnas några 
utsikter till att den skall minska under 
den närmaste framtiden. Därigenom 
kommer trycket på grannkommunerna 
att bli allt starkare. Man kan då fråga 
sig: Är grannkommunerna rustade för 
att taga emot hela detta tryck, som 
Stockholm under många år fått utstå 
och försöka klara, att medverka till 
kommunikationsfrågans lösning, att öka 
sin bostadsproduktion till det fyr- eller 
femdubbla och att påtaga sig alla de 
därmed förenade kostnaderna för sko
lor, sjukhus och alla andra i ett mo
dernt samhälle erforderliga allmänna 
inrättningar? Kan byggnadsapparaten 
inom de närliggande kommunerna till
räckligt snabbt utvidgas? För min del 
tror jag, att det vore lyckligare om en 
smidigare övergång kunde ske, och jag 
ser inte någon annan lösning på pro
blemet än att en lämplig administrativ 
enhet skapas för Stor-Stockholmsom- 
rådet. Såvitt jag kan förstå av de er
farenheter jag har från alla diskussio
ner om denna fråga torde en sådan en
het endast kunna komma till stånd efter 
en statlig utredning och med statens 
direkta medverkan. Jag vill därför till 
sist, herr talman, vädja till inrikesmi
nistern att fortast möjligt taga initiativ 
i denna fråga. Det är ytterst nödvän
digt, om vi inte inom fyra, fem eller 
sex år skall komma i en mycket obe
haglig situation.

Herr BIRKE (h): Herr talman! Jag 
begärde ordet när herr Carlsson utta-
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lade ett önskemål om en enhetlig ad
ministration, som skulle ta hand om 
denna verksamhet som nu bedrives i 
det samarbete som redan nu existerar 
emellan Stockholm och Stockholms län. 
Jag har den bestämda uppfattningen, 
att det regionplaneförbund som för när
varande existerar och den regionplane- 
nämnd som arbetar på detta har stora 
förutsättningar att lösa de problem, 
som herr Carlsson vill ha annan or
ganisation för. Jag säger det desto mer 
som jag är ledamot av regionplane- 
nämnden och vet att samarbetet mel
lan Stockholms län, förortskommuner- 
na och Stockholms stad i regionplane- 
nämnden är mycket gott och att man 
där har ingående resonemang om hur 
man skall lösa de frågor som herr 
Carlsson i Stockholm påtalat, nämligen 
bostadsfrågorna. Det kan kommunerna 
som kommunala enheter i samförstånd 
med regionplanenämnden och Stock
holms stad helt säkert lösa lika bra 
under den form som nu finns. Det är 
ganska onödigt, tycker jag, att skapa 
en ny organisation och pröva sig fram 
på den vägen, när regionplaneförbun- 
det och regionplanenämnden endast 
har existerat i ungefär två år och en 
organisation har byggts upp som prak
tiskt taget bara hunnit arbeta ett år. Vi 
får statsbidrag med ca hundratusen 
kronor per år till denna verksamhet, 
och regeringen tillsätter ordförande i 
regionplanedirektionen. Därför bör väl 
den formen få arbeta vidare så att vi 
får se vart man kan komma.

Jag tror i motsats till herr Carlsson, 
att Stockholms stad inte kan lösa dessa 
frågor i en annan organisationsform. 
Jag förmodar att det är storlandsting 
som leker stockholmarna i hågen. Det 
har man diskuterat tidigare, och det 
skall jag inte nu ta upp någon diskus
sion om.

Jag kan också säga att beträffande 
sjukhusfrågorna, som också berördes, 
finns en samarbetsnämnd där man har 
tillkallat universitetskansler Thomson 
som opartisk ordförande. Där pågår

med sjukhusdirektionen i Stockholm 
och Stockholms läns landsting förhand
lingar om hur sjukvårdsfrågorna skall 
lösas i gränsområdena mellan Stock
holms stad och Stockholms län. Jag är 
också ledamot där, och jag vill betyga 
att arbetet fortsätter framgångsrikt. 
Finns det en god vilja på båda håll, 
tror jag att dessa problem kan lösas 
med de former som för närvarande 
finns.

Jag skall liksom herr Carlsson sluta 
med en vädjan till inrikesministern att 
inte alls vidta åtgärder nu utan låta 
saken ha sin gång och se vad de or
gan, som nu arbetar på samarbete mel
lan Stockholms stad och Stockholms 
län, kan ge för resultat innan man 
fingrar på en sak som fungerat bara ett 
par år.

I detta anförande instämde herrar 
Eriksson i Sandby (s) och Johansson 
i Södertälje (s).

Herr CARLSSON i Stockholm (fp): 
Herr talman! Jag uppskattar till fullo 
regionplaneförbundets och regionplane- 
nämndens arbete, och att det har sin 
stora betydelse vill jag också här be
kräfta.

Men när det gäller de speciella för
hållanden som råder för stockholms
området tror jag icke att regionplane- 
förbundet kan lösa dessa frågor. Re- 
gionplaneförbundet är ju alldeles för 
stort. Det omsluter ett väldigt område 
där knappast Stockholms trafikpro
blem, bostadsbyggnadsproblem och 
andra storstadens problem kommer in 
i bilden annat än i det regionala sam
manhanget. Jag tvivlar starkt på att 
kommunerna ute i periferien av regi- 
onplaneförbundet är villiga att gå med 
på att betala alla de kostnader som blir 
en följd av Stockholms utbyggnad nu 
och i framtiden. Jag tror därför att en 
administrativ enhet för stockholmsom
rådet, som det här har talats om, är nöd
vändig om vi icke inom några år skall 
stå inför en mycket allvarlig situation.
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Härmed var överläggningen slutad. 
Herr talmannen gav propositioner dels 
på bifall till utskottets hemställan dels 
ock på bifall till de i ämnet väckta mo
tionerna; och biföll kammaren utskot
tets hemställan.

§ 18.
Ang. pensionsreglering av deltidstjänster 
och införande av s. k. pensionsperioder 
i reglementet för statens pensionsanstalt.

Föredrogs statsutskottets utlåtande 
nr 173, i anledning av väckta motioner 
om pensionsreglering av deltidstjäns
ter och införande av s. k. pensionspe
rioder i reglementet för statens pen
sionsanstalt.

I två likalydande motioner, väckta 
den ena inom första kammaren av herr 
Sunne (I: 150) och den andra inom 
andra kammaren av fröken Höjer in. fl. 
(11:195), hade hemställts dels att riks
dagen måtte besluta att reglementet för 
statens pensionsanstalt måtte ändras så 
att möjlighet gåves att inrätta pensions- 
reglcrad deltidstjänst, dels att en an
ordning med pensionsperioder infördes 
även beträffande SPA-reglementet, dels 
ock att, om detta senare erbjöde orga
nisatoriska svårigheter, befattningsha
vare måtte få räkna sig till godo som 
tjänstår för pension tjänstgöring över 
pensionsåldern för antal år motsvaran
de pensionsperiodens.

Utskottet hemställde, att motionerna 
I: 150 och II: 195 icke måtte av riksda
gen bifallas.

Sedan utskottets hemställan föredra
gits, anförde:

Fröken HÖJER (fp): Herr talman! 
I motion 195 har jag och medmotio- 
närer yrkat på att möjlighet måtte be
redas huvudmännen att ansluta del
tidstjänster till statens pensionsanstalt. 
Vi har motiverat vår hemställan med 
den stora bristen på kontinuerligt ar

betande kvalificerad personal inom 
sjukvården, vissa läroanstalter o. s. v. 
Vi har pekat på den reserv som fak
tiskt finns, bl. a. de gifta yrkeskvin
norna.

Nu säger utskottet, vilket även vi 
framhöll i motionen, att frågan är un
der utredning i 1951 års pensionsut- 
redning och att det därför inte är 
någonting att göra för närvarande. Ut
skottet framhåller, att denna fråga 
självfallet sammanhänger med den 
framtida utformningen av pensione
ringen över huvud taget och därmed 
sammanhängande problem och att den 
därför svårligen kan tänkas utbruten 
ur sitt sammanhang.

Först och främst vill jag säga, att 
jag gott förstår att utskottet hesiterar 
inför att ta upp ett problem som berör 
någonting angående pensioner i sta
tens pensionsanstalt, ty det är verk
ligen mycket invecklade bestämmelser 
angående denna pensionering. Men just 
när det gäller detta problem kan jag 
inte förstå varför det har blivit så för
färligt invecklat. Det finns nämligen 
redan enligt det nu gällande reglemen
tet möjlighet för huvudmännen att in
rätta en heltidstjänst men låta en be
fattningshavare endast uppehålla 50 
eller 60 procent av den tjänsten. Ve
derbörande får då pension i förhållan
de till det mått av arbete som är ut
fört. Man har alltså redan uträknat 
såväl de pensionsavgifter som huvud
männen skall betala som det antal 
tjänstår befattningshavaren får åbe
ropa för pension. Det är just här 
svårigheterna ligger, och i dessa båda 
fall liksom i många andra överens
stämmer reglementet för statens pen
sionsanstalt exakt med statens allmän
na pensionsreglemente. Det är i statens 
allmänna tjänstereglemente som det 
står att man kan inrätta halvtidstjän
ster. Skillnaden är bara att det i detta 
tjänstereglemente står, att man från 
början kan inrätta en halvtidstjänst,
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medan man enligt SP A-reglementet 
först måste ha en heltidstjänst och se
dan kan avkorta den till en deltids
tjänst.

Om det nu verkligen föreligger ett 
behov av dessa från början inrättade 
deltidstjänster, kan jag inte finna an
nat än att frågan bör tas upp som ett 
delproblem av 1951 års pensionsut- 
rednings arbetsuppgift.

Frågan är alltså, om det föreligger 
något problem. Alla vi som har varit 
med om att bevilja inrättande av be
fattningar i kommuner vet att man drar 
sig för att inrätta en ny tjänst, och 
jag tror inte det finns många kom
muner som inrättar en rad heltids
tjänster när man bara behöver deltids
tjänster. Man är väl på det klara med 
att det är föga rationellt att begära en 
heltidstjänst när man inte har behov 
av mer än en deltidstjänst.

Hur är det nu med dessa yrkeskvin
nor som man vill ha kvar i yrkestjänst? 
Jag känner till många av dem som 
inte skulle ha någonting emot att i stäl
let för att lämna yrkesarbetet stanna 
kvar om det funnits möjlighet att få 
en deltidstjänst. Men nu finns inte den 
möjligheten, och det är fullt förklar
ligt att de inte har lust att gå kvar i 
tjänst för en avlöning, som är precis 
densamma som de eljest skulle ha haft 
minus pensionsförmånerna, som ju ut
gör en stor del av lönen ■— det har 
sagts att de till och med skulle utgöra 
25 procent av lönen, men jag vågar 
inte stå för den uppgiften.

Samhället i sin helhet behöver den
na arbetskraft, och därför tycker man 
att denna fråga borde kunna tagas upp 
och lösas litet tidigare än hela det 
komplex som 1951 års pensionsutred- 
ning har om hand. Det är inte heller 
uppmuntrande att erfara, att denna ut
redning icke har haft ett enda sam
manträde på hela hösten — det verkar 
ju som om den inte låg i så mycket. 
Jag anser att denna fråga kan lösas

och införande av s. k. pensionsperioder i

separat och på ett enkelt sätt. Den är 
av stor betydelse för de områden som 
behöver denna arbetskraft och för de 
enskilda som gärna skulle vilja ha del
tidstjänsterna.

Herr talman! Jag får tacka för upp
giften att 1948 års pensionsålderskom- 
mitté väntas inom den närmaste tiden 
inkomma med förslag om införande av 
en anordning med pensionsperioder i 
SPA-reglementet. Tillåt mig att sam
tidigt uttala den förhoppningen, att 
detta förslag kommer att framläggas 
för 1954 års riksdag. Här har vi också 
en möjlighet att få behålla en del av 
dessa befattningshavare litet längre än 
de stannar nu. Det är endast ekonomi 
för samhället och av godo för de om
råden det är fråga om.

Med hänvisning till vad jag nu an
fört får jag hemställa, herr talman, att 
riksdagen måtte i skrivelse till Kungl. 
Maj:t anhålla om utredning och förslag 
till sådan ändring av reglementet för 
statens pensionsanstalt, att möjlighet 
finns att inrätta pensionsreglerad del
tidstjänst.

Herr LINDHOLM (s): Herr talman! 
Såsom framgår av utskottets utlåtande 
är denna liksom övriga pensionsfrågor 
föremål för prövning inom 1951 års 
pensionsutredning. Jag förstår så in
nerligt väl att det finns grupper som 
berörs av denna utredning vilka anser 
att just deras pensionsfråga är av så
dan betydelse, att den bör ha förturs
rätt. Den synpunkten har framförts från 
andra grupper, och man har där ön
skat bryta ut deras pensionsfråga ur 
det stora sammanhanget. Jag tror inte 
att man kan få ett någorlunda invänd- 
ningsfritt förslag och ett förslag som 
kan anpassas efter statsförvaltningen i 
dess helhet och jämväl tillämpas i de 
fall det är fråga om SPA-anslutna kom
munaltjänstemän, om man inte sam
tidigt får pröva olika på pensionsfrå-
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gan inverkande faktorer, så att man 
kan bygga en hel byggnad.

När fröken Höjer nyss talade om ar
betstakten i 1951 års pensionsutred- 
ning vill jag inte låta det uttalandet 
stå fullständigt oemotsagt här i kam
maren. Det är nämligen så alt den ut
redningens arbete i mycket stor ut
sträckning måste grundas på speciella 
expertutredningar, och det är just dessa 
experter som för kommitterades räk
ning för närvarande bedriver ett be
tydande arbete, ett arbete vars utfö
rande är en nödvändig förutsättning 
för att kommittén över huvud taget 
skall kunna fullgöra sin arbetsuppgift.

Herr talman! Med stöd av det an
förda hemställer jag om bifall till ut
skottets förslag.

Fröken HÖJER (fp): Herr talman! De 
grupper som jag talar om är ju redan 
previlegierade i fråga om pensionsför
måner, och det är ett samhällsbehov att 
man verkligen får bibehålla dem i yr
kesarbetet. Det är just den frågan 
som jag tycker man särskilt skall be
akta från riksdagens sida. Det är sam
hället som har ett speciellt behov av 
denna grupp. Pensionsfrågan är ordnad 
för gruppen i fråga utom när det gäller 
de SPA-anslutna och deltidstjänsterna. 
Det kan då inte vara nödvändigt att 
inblanda hela den stora pensionsfrågan 
i denna detaljfråga för en viss grupp.

Överläggningen var härmed slutad. 
Herr talmannen gav propositioner dels 
på bifall till utskottets hemställan dels 
ock på bifall till det av fröken Höjer 
under överläggningen framställda yr
kandet; och biföll kammaren utskot
tets hemställan.

§ 19.
Föredrogos vart efter annat statsut

skottets utlåtanden:
nr 174, i anledning av väckta motio

ner om förbättring av pensionerna åt 
vissa f. d. arbetare vid vägväsendet;

nr 175, i anledning av väckta motio
ner om utredning angående ytterligare 
en livräddningsbåt för Hanöbukten; och

nr 176, i anledning av väckta motio
ner angående statens övertagande av 
underhållet å vissa enskilda vägar.

Kammaren biföll vad utskottet i dessa 
utlåtanden hemställt.

§ 20.

Ang. ordnandet av trafiken mellan 
Seskarö och fastlandet.

Föredrogs statsutskottets utlåtande 
nr 177, i anledning av väckt motion an
gående ordnandet av trafiken mellan 
Seskarö och fastlandet.

Utskottets hemställan föredrogs; och 
yttrade därvid

Herr HOLMBERG (k): Herr talman! 
Min motion om trafiken mellan Seskarö 
och fastlandet gällde två frågor. För det 
första var avsikten att åstadkomma en 
rättvisare ordning i fråga om kostna
derna, och jag hävdade i motionen att 
det skulle vara statens skyldighet att 
svara för kostnaderna även för denna 
trafikled liksom för andra likartade 
trafikleder. Så kommer det nu också 
att bli. Kommunen skall få full ersätt
ning för driftunderskottet på båttra
fiken, och därmed är alltså ett bety
delsefullt steg taget i rätt riktning, och 
det är ingenting att säga om den delen 
av motionen.

Den andra avsikten med min motion 
var att få till stånd en rationellare och 
mindre riskfylld ordning beträffande 
själva trafiken. Det har blivit bättre 
också där genom insättande av det far
tyg som för närvarande trafikerar le
den. Denna ordning skall emellertid 
bara fortgå till nästa år. Hur det sedan 
kommer att bli med den betydligt min
dre båt, som man skall sätta in, kan 
man självfallet inte yttra sig om nu, 
men det är mycket som tyder på att 
det återigen kommer att bli ungefär
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samma svårigheter som tidigare. Men 
därtill kommer att båttrafik av detta 
slag över huvud taget inte är den rik
tiga lösningen av denna fråga. Skall 
det vara en förbindelse mellan Seskarö 
och fastlandet, som skall upprätthållas 
med farkoster av något slag, bör det 
vara en färja av kraftig typ. Då skulle 
man nämligen slippa den mycket besvä
rande och kostbara omlastningen mel
lan bilar och båt. Men inte heller detta 
är någon tillfredsställande lösning, utan 
den bästa lösningen är att man bygger 
väg och bro för att klara denna trafik. 
Det skulle för allmänheten innebära be
kvämare och billigare förbindelser. Då 
skulle man på ett bättre sätt kunna ut
nyttja avfallsprodukterna från sågver
ket genom direkta transporter till 
Karlsborgsverken och då skulle säker
ligen också vissa delar av Tornedalen 
kunna anordna transporter av bl. a. 
timmer med motorfordon i stället för 
flottning. Över huvud taget skulle då 
de utmärkta hamnförhållandena på Ses
karö komma hela bygden till godo på 
ett helt annat sätt än för närvarande 
och därmed bidraga till näringslivets 
utveckling och förkovran.

Jag anser därför, att utskottet borde 
ha kunnat påkalla särskilda åtgärder 
för att så snart som möjligt få denna 
sak ordnad. Å andra sidan har ut
skottet uttalat, att de nuvarande för
hållandena inte är tillfredsställande, 
och utskottet har förutsatt att väg- och 
vattenbyggnadsstyrelsen nu skall ta sig 
an saken och främst inrikta sig på att 
ordna väg till Tiiporisundet. På den 
punkten överensstämmer utlåtandet 
helt med de önskemål jag har fram
fört i motionen, fastän utskottet inte 
har velat att riksdagen skulle vidtaga 
någon konkret åtgärd. Till det har jag, 
herr talman, bara det tillägget att göra, 
att väg- och vattenbyggnadsstyrelsen 
bör handla snabbt och helst efter den 
anvisning, som utskottet har lämnat, 
nämligen att man skall söka få frågan 
löst genom väg- och broförbindelse. I

förhoppning att det skall bli en lösning 
även på denna andra fråga jag har ta
git upp i min motion anser jag att vi 
nu har kommit ett bra stycke på väg. 
Jag har i den situationen intet annat 
yrkande än om bifall till utskottets 
förslag.

Vidare anfördes ej. Utskottets hem
ställan bifölls.

§ 21.

Ang. broförbindelse mellan Alnön och 
fastlandet.

Föredrogs statsutskottets utlåtande nr 
178, i anledning av väckt motion om 
broförbindelse mellan Alnön och fast
landet.

Efter föredragning av utskottets hem
ställan anförde:

Herr HAGBERG i Stockholm (k): Herr 
talman! Detta är inte första gången 
som Alnön har uppmärksammats i den 
svenska riksdagen. Redan 1932, när den 
socialdemokratiska riksdagsgruppen — 
som då var i opposition —- framlade 
sitt stora krisprogram, vilket säkert be
tydde mycket för deras valseger, spe
lade förhållandena på Alnön en väsent
lig roll i argumentationen. Att man lyc
kades hetsa upp så mycket folk då — 
jag säger inte detta i någon förklenande 
mening, eftersom folket befann sig i 
stora svårigheter — berodde inte minst 
på de fakta man kunde dra fram om 
Alnön.

De svårigheter som Alnön hade då 
och fortfarande har att försörja befolk
ningen, som uppgår till 5 300 männi
skor, har ett nära samband med kom
munikationsfrågan. Alnön ligger utanför 
Sundsvall, och den enda förbindelsen 
med fastlandet är en färja, som icke alls 
kan fylla det behov som föreligger. Där
för har också frågan om en bro mellan 
Alnön och fastlandet länge varit aktu
ell, och det är intet tvivel om att de 
framstötar som gjordes, när vi fick den 
socialdemokratiska regeringen 1932,
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skapade ökade förväntningar hos be
folkningen om att denna fråga skulle 
lösas.

År 1939 tog länsstyrelsen i Väster- 
norrlands län initiativet till upprättan
de av en arbetsplan för ett brobygge, 
och denna var klar 1942. Sedan ut
arbetade väg- och vattenbyggnadssty
relsen 1947 ritningar och kostnadsbe
räkningar för ett brobygge mellan Aln
ön och fastlandet. Det är på grundval 
av detta ingående förarbete som ut
skottet i sitt utlåtande nu kan meddela, 
att en sådan bro skulle kosta ungefär 
20 miljoner kronor, vartill kommer 1,5 
miljon för vägar. Förberedelserna kan 
alltså sägas vara klara.

I februari månad uppvaktades stats
ministern och vägministern av repre
sentanter för Västernorrlands län med 
landshövdingen i spetsen. Det framhölls 
då i Morgon-Tidningen, att ingen bro 
som tillkommit på senare tid eller pla
nerats kunde anses vara så motiverad 
som bron till Alnön. Enligt Morgon- 
Tidningens referat från denna upp
vaktning hade regeringsmedlemmarna 
också varit mycket välvilliga och för
klarat att behovet av bron var styrkt 
såsom mycket angeläget.

Enligt samma artikel i Morgon-Tid
ningen skulle flerårspianen för brobyg
gandet justeras denna höst, varvid alnö- 
företaget skulle ingå i en femårsplan. 
Allt detta har ytterligare ökat folkets 
förhoppningar. Det finns bara en me
ning där uppe på Alnön, vilken poli
tisk uppfattning man än har, nämligen 
att brobygget är nödvändigt och måste 
komma till stånd så fort som möjligt. 
Som jag redan sagt, innebär det nu
varande systemet mycket stora olägen
heter för befolkningen. Det händer 
t. ex. att förbindelsen mellan ön och 
fastlandet brytes helt och hållet. Allt 
fördyras och nästan allt försenas ge
nom de nuvarande miserabla kommuni
kationsförhållandena. I en broschyr, 
som utgavs där uppe för mer än fem 
år sedan, uppskattade man befolkning

ens förluster enbart i väntetid till lägst 
en halv miljon kronor om året. Dess
utom föreligger alltid den risken, att 
den begränsade industriella verksam
het som ännu finns kvar kan försvinna, 
därest icke någonting göres och göres 
fort. Vi har därför ansett det motiverat 
att ställa denna fråga inför riksdagen, 
så mycket mera som hela denna sak 
har avancerat så långt på annat sätt, 
vissa förberedelser har gjorts o. s. v.

Vi har i en motion föreslagit, att 
riksdagen i skrivelse till Kungl. Maj :t 
skulle hemställa att förslag förelägges 
årets riksdag om byggande av bro mel
lan Alnön och fastlandet. Utskottet har 
som bekant uppskjutit behandlingen av 
denna motion, som väcktes i januari 
månad, ända till årets slut. Därmed har 
kanske ur utskottets synpunkt två för
delar uppnåtts: dels att utskottet kan 
meddela riksdagen, att det nu såsom ett 
provisorium har anskaffats nya och 
bättre färjor, dels att det kan hindra 
mig från att yrka bifall till motionens 
krav, att regeringen redan detta år 
skulle utforma och framlägga förslag 
om brobygge.

Naturligtvis är beslutet om de nya 
färjorna ett framsteg, men det inne
bär ingen verklig lösning. Detta erkän
nes också av utskottet i utlåtandet. Jag 
registrerar naturligtvis att utskottet er
känner nödvändigheten av en bro, men 
att känna sympati och förståelse hjäl
per inte långt i detta fall. Det ger inga 
arbetstillfällen och lär inte kunna bi
dra till att rädda någon industri, som 
eventuellt kan vara hotad. Det mest all
varliga är dock, att alnöbroprojektet 
inte ens kan komma upp till konkret 
beslut inom den arbetsplan, som skall 
gälla under åren 1953—1956. Jag över
driver säkert inte, om jag säger att 
detta beslut kommer att vålla djup be
svikelse hos befolkningen och uppfat
tas som ett slag mot både befolkningen 
och näringslivet där uppe.

Jag sammanfattar: man har nått det 
resultatet att två nya färjor skall sättas
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in, vilket innebär en viss förbättring av 
läget men inte löser problemet, att ut
skottet för sin del anser ett behov före
ligga, att förberedelserna är klara och 
att saken är angelägen. Jag måste emel
lertid beklaga, att brobyggnadsprojek
tet uppskjutes ytterligare på obestämd 
tid, vilket gör att frågan kommer till
baka till riksdagen.

Herr talman! Jag har redan angivit 
varför jag inte anser mig kunna ställa 
något annat förslag i dag än det som 
föreligger från utskottet.

Herr ANDERSSON i Essvik (s): Herr 
talman! Sedan lång tid tillbaka arbe
tar en kommitté, tillsatt av Alnö kom
munalfullmäktige, för att söka för
verkliga brobygget mellan Alnön och 
fastlandet. Denna brokommitté har ned
lagt ett mycket förtjänstfullt arbete och 
är inte att förväxla med brokommitté 
nr 2 som, om jag inte missminner mig, 
har tillsatts av en kommunistinfekterad 
fackförening och vars arbete jag inte 
känner till — såvida inte här omnämn
da motion och delvis även herr Hag
bergs anförande här i någon mån här
stammar därifrån.

Om man tar del av förstnämnda kom
mittés arbete, måste man uttala förvå
ning över de grunder på vilka broar 
bygges i vårt land. I det mycket om
fångsrika material och alla de jämfö
relser, som den av Alnö kommunalfull
mäktige tillsatta kommittén samlat, tyc
ker man sig för det första se, att tra
fikintensiteten mellan Alnön och fast
landet är större än på många av de 
platser, där broar byggts. För det andra 
synes kostnaderna för färjorna mycket 
större för Alnön och fastlandskommu
nen än på andra platser. Det är därför 
med en viss förvåning vi där uppe har 
erfarit, att broar har byggts både norr 
och söder om Alnön, medan Alnö-bron 
däremot inte kommit till utförande.

Alnö kommun torde vara en av de 
kommuner som drabbats hårdast av den 
industriella utvecklingen —■ eller kan
ske man skall säga avvecklingen i

detta fall. Alnön var ursprungligen en 
utpräglad industribygd, och ett fler
tal sågverk kantade dess stränder. De 
har nu avvecklats, och praktiskt taget 
ingen annan industri har kommit i de
ras ställe. Detta medför mycket stora 
ekonomiska svårigheter för kommu
nen. En av grundförutsättningarna för 
att Alnö kommun skall kunna hävda sig 
i konkurrensen med andra kommuner 
om anläggande av nya industrier är, 
att en bro kommer till utförande, och 
det är även från dessa utgångspunkter 
en mycket angelägen sak att bron blir 
förverkligad.

Jag vill av utskottets utlåtande utläsa 
en mycket välvillig inställning, och det 
är min förhoppning, att brokommit
téns arbete plus statsutskottets välvil
liga skrivning skall resultera i att Aln- 
öns invånare inom en inte alltför av
lägsen framtid kan emotse att bron 
kommer till utförande. De nuvarande 
färjorna är, vilket herr Hagberg i Stock
holm redan framhållit, ett provisorium 
och kommer aldrig att bli något an
nat. För att Alnön skall kunna hävda 
sig måste absolut en bro byggas mel
lan ön och fastlandet.

Herr talman! Jag ber med det sagda 
att i nuvarande läge få yrka bifall till 
utskottets förslag.

Herr HAGBERG i Stockholm (k) kort 
genmäle: Herr talman! Jag har ingenting 
att invända mot herr Anderssons i Ess
vik anförande, men jag tänkte, när han 
här talade om den och den kommittén, 
att det är ju så, att ingen kommitté mo
tionerar i denna fråga. Och skulle det 
vara så, vore det intet monopol för nå
gon särskild kommitté; det är de en
skilda riksdagsmännen som motione
rar. Jag hoppas att herr Andersson i 
Essvik inte har den meningen, att det 
skall vara något monopol för någon 
särskild att motionera.

Herr ANDERSON i Sundsvall (fp): 
Herr talman! Jag kan inskränka mig till 
att i stort sett instämma i vad min
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bänkkamrat herr Andersson i Essvik 
yttrade. Jag vill också framhålla att man 
inom kommunalförvaltningen på Alnön 
nedlagt ett mycket energiskt arbete för 
att få till stånd en bro. Man har emel
lertid valt att gå en annan väg än mo
tionsvägen i riksdagen. Jag vill erinra 
om att kommunalfullmäktiges ordföran
de i Alnö en gång i tiden var ledamot av 
denna kammare men då avstod från att 
motionera om bro mellan fastlandet och 
Alnön. Man räknade nämligen med att 
uppnå resultat lika bra och kanske 
snabbare genom att uppvakta och be
arbeta myndigheterna på annat sätt. Nu 
vill det synas som om den metoden va
rit mindre effektiv.

Jag vill emellertid också framhålla 
att så sent som i år — herr Hagberg 
i Stockholm nämnde det också — har 
det uppvaktats i denna fråga, och det 
har ställts i viss utsikt att man skulle 
kunna få fram broprojektet inom rim
lig tid. Det rör sig ju om ett mycket 
stort projekt, som det varit svårt att få 
in i den investeringsplan, som gjorts 
upp för brobyggen. Man får hoppas att 
de inånga framställningar som gjorts till 
sist skall leda till ett resultat, som är 
lyckligt inte bara för Alnön utan även 
för bygden i övrigt däruppe.

Om jag till vad som tidigare sagts 
skulle anföra någon ytterligare syn
punkt skulle det vara den, att den indu
stri, som finns i sundsvallsdistriktet 
och som ju i väsentlig utsträckning byg
ger på export, faktiskt på fastlandet ut
nyttjat de platser, där man med rimliga 
kostnader kunnat anlägga djuphamnar 
för oceangående fartyg. Det finns emel
lertid sådana platser ute på Alnön, som 
med relativt små kostnader skulle kun
na göras användbara som hamn för 
djupgående fartyg. Där finns alltså 
lämpliga platser för industrianläggning
ar, platser som en gång användes un
der sågverkstiden. Ett villkor för att 
man där skall kunna förlägga industrier 
är emellertid, att man får bättre förbin
delser med fastlandet än man nu bar.

De färjor, som hittills använts däruppe 
har inte varit så dimensionerade, att 
de stått i proportion till det trafikbehov 
som förefinns.

Herr ANDERSSON i Essvik (s) kort 
genmäle: Herr talman! Jag är angelägen 
att förklara, att jag med mitt påpekande 
om dessa två brokommittéer på intet 
sätt velat förmena herr Hagberg i Stock
holm eller någon annan ledamot av den
na kammare rätten att motionera. Herr 
Hagberg i Stockholm må i fortsättning
en motionera om vad han vill. Jag har 
ju inte alls velat utöva någon påtryck
ning i den riktningen och har inte hel
ler någon förutsättning att kunna göra 
det.

Herr FRÖDING (h): Herr talman! 
Alnön ligger i min domsaga, och jag 
bor där själv om somrarna. Jag vill 
försäkra att man behöver bara ha sett 
de oändliga bilköerna för att förstå, 
att detta brobehov är utomordentligt 
aktuellt. På sommaren fördubblas Aln- 
öns folkmängd, men allra värst är det 
på vintern. Då är bara en färja insatt 
i trafik, och det händer ibland, att den 
får propellerhaveri i isgången. Då får 
arbetarna som bor på Alnön och har 
sin verksamhet på fastlandet — det är 
åtskilliga hundra — traska på över 
isen utlagda spänger. Jag vill instämma i 
vad herr Andersson i Essvik och herr 
Anderson i Sundsvall anfört och slu
tar med att själv uttala den livliga för
hoppningen, att statsmakterna skall se 
det möjligt att inrymma Alnöbron i 
nästkommande femårsplan.

Vidare yttrades ej. Utskottets hem
ställan bifölls.

§ 22.

Ang. anställningsformer för platsvakter 
vid statens järnvägar.

Föredrogs statsutskottets utlåtande 
nr 179, i anledning av väckta motioner 
om upptagande till förnyad prövning
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av anställningsformen för platsvakter 
vid statens järnvägar.

Utskottets hemställan föredrogs; och 
yttrade därvid:

Herr NELANDER (fp): Herr talman! 
Utskottet har i likhet med tidigare järn
vägsstyrelsen avstyrkt motionen om om
prövning av anställningsformen för vid 
SJ anställda platsvakter. Utskottets 
skrivning är emellertid så pass välvillig, 
att jag dristar mig att säga några ord.

Jag vill gärna erkänna att det kan 
ha sina svårigheter för SJ med en upp
delning av platsvakterna, vilka ju till 
största delen är kvinnor, dels på löne- 
plan, dels på kollektivavtal. Jag tror 
dock, att med litet god vilja skulle det 
vara möjligt att göra en sådan uppdel
ning, och jag tycker att både rättvisa 
och skälighet kräver att den görs.

I SOU 52 nr 3 — det är 1948 års an- 
ställningsutrednings betänkande, Löne- 
plan eller kollektivavtal — säger de 
sakkunniga på s. 45 just beträffande 
plats- och vägvakter att om, där hel
tidsanställning förekommer, frågan om 
löneplans- eller kollektivanställning ak
tualiseras, anser utredningen att löne- 
plansanställning bör ifrågakomma.

Av hela antalet platsvakter är det 
ungefär en tredjedel, eller 220 stycken 
som kommer upp i 208 timmars tjänst
göring per månad och således får an
ses ha heltidstjänst. Det är naturligt
vis endast dessa som kan ifrågakomma 
vid en löneplansplacering, men deras 
tjänsteansvar berättigar dem verkligen 
till en sådan. De är platsvakter och of
tast också föreståndare för tjänstestäl
let; ja, ungefär en sjättedel av kåren har 
t. o. in. tågklarerarutbildning och får 
svara för säkerhetstjänsten vid möten 
och övergångar precis som en manlig 
tågklarerare får göra. De är vanligen 
också poststationsföreståndare och har 
ett ansvarsfullt arbete och ibland en 
ganska stor uppbörd i samband med 
denna tjänst. Dessutom har de i de flesta

fall också att manövrera fällbommar på 
platsen.

Jämför man dessa platsvakters an
svar — jag avser alltså den tredjedel 
av hela antalet, som jag nämnt — med 
andra grupper löneplansplacerade 
kvinnliga befattningshavare, t. ex. vagns- 
städerskor och effektvårdare, så blir 
man på det klara med alt det inte är nå
gon tvekan om att dessa platsvakter 
kommer betydligt högre upp på listan, 
om man ser till ansvaret. Kunde man 
inte tänka sig att de platsvakter, som 
har full tjänstgöring och som fullgör de 
nämnda uppdragen och har en anställ
ningstid av t. ex. minst sex år, skulle 
kunna placeras på löneplan? Deras nu
varande lön enligt kollektivavtalet skulle 
då motsvara ungefär inplacering i lö
negrad 6.

Nu säger järnvägsstyrelsen, att in
dragning har redan skett av en del 
platsvakter och att detta går smidigare 
att göra med en kollektivanställning. 
Men de som indragits har ju i regel 
haft ett arbete av mindre omfattning 
och har inte kommit upp till normal
tid. Skulle en tjänst indragas, får na
turligtvis befattningshavaren finna sig 
i att förflyttas till likvärdig tjänst på 
annan plats.

Jag tycker nog, herr talman, liksom 
utskottet, att denna sak i stor utsträck
ning är en förhandlingsfråga, som bor
de tas upp av vederbörande fackorga
nisation. Om så sker tror jag inte att 
järnvägsstyrelsen skall ha så mycket 
att invända mot en uppdelning enligt 
de här skisserade linjerna, så att plats
vakter med mera kvalificerat arbete och 
större ansvar får placeras på löneplan.

Herr talman! Med hänsyn till frågans 
nuvarande läge vill jag inte ställa något 
yrkande, men jag skulle med tillfreds
ställelse se en sådan ändring som jag 
här förordat och som innebär både 
skälighets- och rättvisehänsyn.

Herr AGERBERG (h): Herr talman! 
Som motionär i denna fråga vill jag
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framhålla att jag och mina medmotionä- 
rer inte är riktigt tillfredsställda med 
utskottets ställningstagande, men vi har 
ändå med en viss tillfredsställelse no
terat vad utskottet säger, »att i en del 
hithörande fall övergång till fastare 
anställning kan synas befogad». Det är 
också, som herr Nelander sade, ganska 
orimligt att vagnstäderskor och perso
nal vid resgodsinlämningen på Stock
holms central är lönegradsplacerade, 
medan sådana, som faktiskt tjänstgör 
som tågklarerare och fullgör säkerhets
tjänst, inte skall ha fast anställning. Jag 
vill framhålla att det inte är motionärer
nas mening, att alla platsvakter skall 
lönegradsplaceras, utan bara de som 
hr normal arbetstid och som utför den 
mer krävande tjänstgöringen.

Nu har utskottet hänvisat till att den
na fråga kan göras till föremål för sed
vanliga förhandlingar efter framställ
ning från vederbörande personalorgani
sation. Vi får väl hoppas att, om det 
göres en sådan framställning, järnvägs
styrelsen ställer sig förstående till den
samma. Därigenom skulle ju syftet med 
vår motion ändå vara tillgodosett, och 
jag avstår därför från att framställa 
något yrkande.

Vidare anfördes ej. Utskottets hem
ställan bifölls.

§ 23.
Föredrogos vart för sig
statsutskottets utlåtanden:
nr 180, i anledning av väckt motion 

angående Kungl. Maj:ts rätt att ingå 
förbindelser, som ej kunna infrias med 
anlitande av anvisade anslag; och

nr 181, i anledning av väckta motio
ner angående omprövning av räntan 
på ur statens pensionsfonder beviljade 
äldre lån med särskilt höga räntesatser; 
samt

bevillningsutskottets betänkande nr 
59, i anledning av väckt motion angå
ende skattelättnader vid avveckling av 
vissa fastighetsföreningar.

taxering.

Kammaren biföll vad utskotten i 
nämnda utlåtanden och betänkande 
hemställt.

§ 24.
Ang. värdering av varulager vid 1954 års 

taxering.

Föredrogs bevillningsutskottets be
tänkande nr 60, i anledning av Kungl. 
Maj:ts proposition med förslag till för
ordning angående upphävande av för
ordningen den 19 december 1952 (nr 
755) med bestämmelser om värdering 
av varulager vid 1954 års taxering till 
statlig och kommunal inkomstskatt, 
jämte en i ämnet väckt motion.

I en den 2 oktober 1953 dagtecknad, 
till bevillningsutskottet hänvisad pro
position, nr 233, hade Kungl. Maj :t, un
der åberopande av propositionen bilagt 
utdrag av statsrådsprotokollet över fi
nansärenden för samma dag, föreslagit 
riksdagen att antaga vid propositionen 
fogat förslag till förordning angående 
upphävande av förordningen den 19 
december 1952 (nr 755) med bestäm
melser om värdering av varulager vid 
1954 års taxering till statlig och kom
munal inkomstskatt.

Till utskottets behandling hade hän
visats den i anledning av propositio
nen väckta motionen 1:509 av herr 
Ola Persson m. fl., vari hemställts »att 
riksdagen måtte avslå Kungl. Maj:ts 
proposition nr 233 och att följaktligen 
förordningen den 19 december 1952 
med bestämmelser om värdering av va
rulager vid 1954 års taxering till stat
lig och kommunal inkomstskatt skall 
sättas i kraft».

Utskottet hemställde, att riksdagen 
måtte, med bifall till Kungl. Maj :ts före
varande proposition nr 233 samt med 
avslag å motionen I: 509 av herr Ola 
Persson m. fl., antaga det vid proposi
tionen fogade förslaget till förordning 
angående upphävande av förordningen 
den 19 december 1952 (nr 755) med
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bestämmelser om värdering av varu
lager vid 1954 års taxering till statlig 
och kommunal inkomstskatt.

Utskottets hemställan föredrogs; och 
anförde därvid:

Herr SENANDER (k): Herr talman! 
I motion I: 509 har herr Ola Persson 
m. fl. yrkat avslag på föreliggande pro
position, som går ut på att alltjämt till
låta fri lagervärdering. I verkligheten 
innebär propositionen följaktligen att 
lagerhållarna kan manipulera med vär
deringen av sina lager så att de främ
jar spekulation och det egna skattein- 
tresset. Med andra ord: lagerhållarna 
kan spekulera i och medverka till pris
höjningar samtidigt som de kan undan
dra stat och kommun skatteinkomster.

Nu förklarar visserligen finansminis
tern i sin motivering till propositionen, 
att »såvitt kunnat bedömas några spe
kulativa lageruppbyggnader av det slag, 
mot vilka lagervärderingsbestämmelser- 
na riktade sig, icke förekommit». Av 
uttrycket »såvitt kunnat bedömas» 
tycks det emellertid framgå, att något 
säkert underlag för detta påstående 
icke föreligger. Men även om motsat
sen skulle vara förhållandet, är det inte 
otroligt, utan tvärtom tänkbart att en
bart hotet om inskränkning i rätten till 
fri lagervärdering kunnat verka häm
mande på lagerspekulanterna. Under 
alla förhållanden är det såvitt jag kan 
förstå lämpligt att tillämpa förordning
en för taxeringen nästa år. Därigenom 
skulle bland annat full visshet kunna 
vinnas huruvida det under år 1953 
verkligen förekommit spekulativa lager- 
ökningar, vilket vi för vår del tror.

För övrigt framhåller finansministern 
att »ett visst bortfall av skatteunderlag, 
som ej låter sig närmare beräknas, kom
mer att inträda». Det synes tydligt att i 
varje fall manipulationer med lagervär
dering förekommer i syfte att undandra 
det allmänna skatteinkomster, och redan 
detta måste vara ett skäl till att sätta 
förordningen i kraft i stället för att

upphäva den. När nu lagen emellertid 
föreslås upphävd presteras, såsom jag 
tidigare framhållit, en motivering som 
inte har något verkligt hållbart under
lag. Det enda säkra man kan utläsa 
ur propositionen — ja, kanske man 
mest måste läsa mellan raderna — är 
att lagens upphävande medför förlus
ter för stat och kommun och ökade 
vinster för företagen.

Slutligen vill jag framhålla ytterligare 
en omständighet. Regeringen har som 
bekant hissat signaler om nya och yt
terst kännbara skatter, främst indirekta 
sådana, som träffar den breda allmän
hetens konsumtion. Oss synes det syn
nerligen anmärkningsvärt att regering
en, samtidigt som den bekantgör så
dana planer, slopar en förordning som 
tillkommit under en utpräglad vinst
konjunktur och som, om den sattes i 
funktion, skulle tillföra både stat och 
kommun ökade skatteinkomster. Detta 
tycker jag för min del är att vända upp 
och ned på skatteproblemet. Det be
tyder nämligen en ökning av skatte
bördan för de fattiga och en minsk
ning för de rika.

Herr talman! Jag ber att få yrka bi
fall till motionen, som går ut på avslag 
på Kungl. Maj:ts proposition och till
lika att förordningen av den 19 decem
ber 1952 skall träda i tillämpning vid 
1954 års taxering.

Herr OLSSON i Gävle (s): Herr tal
man! Vore utgångspunkten den som 
herr Senander har gjort gällande, då 
kunde man naturligtvis resonera om de 
synpunkter han har lagt på detta pro
blem.

Jag erinrar därom, att när denna lag
stiftning genomfördes, var det av rent 
konjunkturpolitiska skäl. Det fanns 
inga fiskaliska synpunkter som påver
kade detta ärendes behandling. Det sa
des redan då ifrån, att denna lagstift
ning var ett led i den ekonomiska po
litik som regering och riksdag ville 
föra, och om det visade sig att man inte

Andra kammarens protokoll 1953. Alr 30.
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behövde detta instrument, då skulle det 
också komma att tas bort. I fjol, när 
vi hade att ta ställning till huruvida be
stämmelserna skulle tillämpas för det 
första året — lagstiftningen genomför
des som bekant för två år — stannade 
riksdagen inför att de icke skulle till- 
lämpas. När vi då, i samband med att 
vi beslöt att inte tillämpa bestämmel
serna, tvistade om huruvida det var 
skäl i att låta dem gälla ett år till, slogs 
det ju fast vid diskussionen att det var 
en heredskapsåtgärd; därest denna be- 
redskapsåtgärd inte behövdes, skulle 
man inte komma att tillämpa bestäm
melserna.

Jag tror att det är en farlig sak om 
riksdagen först går in för att genom
föra tillfälliga skatter men sedan ome
delbart, när man står inför upphävan
det av dessa, kopplar över dem till or
dinarie skatter och bibringar det svens
ka folket den uppfattningen, att det 
inte ligger något värde bakom ett ut
talande från riksdagens sida om att en 
skatt skall vara tillfällig.

Det har icke legat några fiskaliska 
motiv bakom denna lagstiftning, och 
när det som har varit avgörande såle
des anses vara övervunnet, finns det 
enligt bevillningsutskottets mening inte 
mer än en väg att gå, nämligen att upp
häva den lagstiftning det här gäller.

Jag hemställer, herr talman, om bi
fall till bevillningsutskottets förslag.

Herr SENANDER (k): Herr talman! 
Jag har inte lagt tyngdpunkten i mitt 
resonemang vid de fiskala synpunk
terna. Jag har utgått ifrån att läget 
icke är sådant, att det motiverar ett 
upphävande av denna förordning. Se
dan har jag tillagt, att ett sådant upp
hävande samtidigt betyder en minsk
ning av skatteinkomsterna för stat och 
kommun.

.lag framhöll dessutom, att om denna 
förordning existerar innebär den ändå 
ett hot, som kan medverka till att 
hindra obefogade lagerökningar.

Detta var alltså huvudmotiveringen 
i mitt resonemang. Att jag sedan tilläg
ger, att man i dessa tider, när man pla
nerar nya skatter, genom upphävandet 
av förordningen också får räkna med 
minskade skatteintäkter, finner jag 
vara helt naturligt.

Herr OLSSON i Gävle (s): Herr tal
man! Man kan här diskutera om vad 
som är fiskaliska synpunkter och icke 
fiskaliska synpunkter i fråga om vår 
skattelagstiftning, men hur herr Scnan- 
der, när han gör denna jämförelse mel
lan kommande skatter och den här, 
skall kunna göra gällande, att han inte 
lägger fiskaliska synpunkter på frågan, 
det kan jag sannerligen icke förstå.

Herr SENANDER (k) kort genmäle: 
Herr talman! Jag har inte sagt att jag 
icke anlade fiskala synpunkter. Jag har 
bara sagt, att sådana synpunkter inte 
utgjorde huvudmotiveringen i mitt an
förande, och jag har klarlagt vilken 
denna var, eftersom herr Olsson i Gävle 
inte observerade det den första gången.

Herr KRISTENSSON i Osby (fp): Herr 
talman! Jag vill fästa herr Senanders 
uppmärksamhet på att man vid taxe
ringen av aktiebolag i regel tillämpar 
den Annellska regeln, som innebär att 
bolag inte har fullständig avskrivnings- 
rätt för lagren utan får skriva ned dem 
till en viss procent av anskaffningsvär
det, alltså i regel 30 procent.

Vi har i bevillningsutskottet i den 
fråga som nu diskuteras varit fullstän
digt överens om från alla håll, att det 
inte finns konjunkturpolitiska skäl som 
talar för ett bibehållande av dessa pro
visoriska regler beträffande lagervär
deringen.

Herr Senander! Förhållandet är väl i 
stort sett inom näringslivet för närva
rande det, att utvecklingen pekar mot 
lagerminskning och inte mot lagerök
ning. Då har man ingen anledning att 
behålla denna provisoriska lagstiftning.
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Herr talman! .Tåg yrkar bifall till ut
skottets hemställan.

Härmed var överläggningen slutad. 
Herr talmannen gav propositioner dels 
på bifall till utskottets hemställan dels 
ock på bifall till den i ämnet väckta 
motionen; och biföll kammaren utskot
tets hemställan.

§ 25.
Ang. domarpersonalens rekrytering och 

anställningsförhållanden.

Föredrogs första lagutskottets utlå
tande nr 42, i anledning av väckta mo
tioner angående domarpersonalens re
krytering och anställningsförhållanden.

Utskottets hemställan föredrogs. Där
vid yttrade:

Herr LINDHOLM (s): Herr talman! 
Det utskottsutlåtande som nu föreligger 
är ju enhälligt och borde kanske ur den 
synpunkten sett ha kunnat passera utan 
att något sades om detsamma. Det finns 
emellertid i utskottsutlåtandet vissa for
muleringar som har gjort, att jag i nå
gon mån är orolig för konsekvenserna 
av detsamma. Man kan i detta utskotts
utlåtande utläsa en beställning på en 
ny lönereglering.

Vi vet ju alla att vi för något år sedan 
hade en rätt livlig debatt i denna kam
mare om chefslöneregleringen, och vi 
har sedermera i de fall, då restposter 
av chefslöneregleringen förelegat, ock
så haft ganska ingående debatter om 
dessa. Nu är jag orolig för att detta 
utskottsutlåtande skulle inbjuda till en 
ny chefslönereglering, men något sådant 
kan man i så fall inte begränsa till en
bart domarkåren, ty det system som nu 
är uppbyggt är ju gjort på det sättet, 
att en förändring av chefslöneläget på 
denna punkt leder till konsekvenser på 
andra områden.

Det är därför, herr talman, som jag 
nu gärna skulle vilja ha ett uttalande 
från utskottets ordförande hur detta 
utlåtande skall tolkas, om det enbart

är fråga om en rent organisatorisk hi- 
stora eller om första lagutskottet avser 
en ny lönereglering. Skulle så vara 
fallet, finns det all anledning att med 
mycket stor uppmärksamhet följa detta 
ärende.

Herr LINDBERG (s): Herr talman! 
Det är möjligt att motionären seder
mera kommer att besvara herr Lind
holms fråga, men vad beträffar hans 
farhågor för att utskottets förslag skulle 
dra med sig nya löneåtgärder för do
markåren och domarpersonalen, måste 
jag säga, att utskottet här inte alls har 
yttrat sig om lönefrågan. Om lönefrågan 
skulle komma upp som ett resultat av 
den föreslagna utredningen, skulle den 
också ha kommit upp som ett resultat 
av hela processreformen tidigare. Följ
aktligen behöver man inte hysa dessa 
farhågor nu.

Om det verkligen vid en sådan om
organisation som nu ifrågasättes skulle 
vara på det sättet att den skulle med
föra vissa lönejusteringar här och var, 
då skulle vi ju heller inte kunna lösa 
hela detta problem om domarkåren, ty 
det måste också måhända i och för sig 
medföra lönejusteringar av skilda slag.

Jag ber, herr talman, att få yrka bi
fall till utskottets förslag.

Herr RYLANDER (fp): Herr talman! 
Jag kan i allt instämma med herr Lind
berg, men då herr Lindholm här be
rörde vissa uttalanden i motionen vill 
jag säga, att i detta fall har motionärer
na ansett, att man skulle inom den ge
nom de senaste löneregleringarna givna 
ramen skapa om organisationen. Motio
närerna har alltså inte syftat till att 
motionen omedelbart skulle ge anled
ning till någon ändring av själva löne- 
ställningarna för de olika grupperna av 
befattningshavare, men väl skulle man 
kunna tänka sig en omflyttning så att 
det blir flera befattningshavare i en 
grupp och färre i en annan o. s. v.

Jag ber, herr talman, att få yrka bi
fall till utskottets hemställan.
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Vidare anfördes ej. Utskottets hem
ställan bifölls.

§ 26.
Föredrogos vart efter annat första 

lagutskottets utlåtanden:
nr 43, i anledning av Kungl. Maj:ts 

proposition angående godkännande av 
Genéve-konventionerna den 12 augusti 
1949 angående skydd för krigets offer; 
samt

nr 44, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till lag om 
ändring i 1 och 27 kap. strafflagen, 
m. m.

Kammaren biföll vad utskottet i dessa 
utlåtanden hemställt.

§ 27.
Ang. översyn av butikstängningslagens

bestämmelser om kioskhandeln m. m.
Föredrogs andra lagutskottets utlåtan

de nr 38, i anledning av väckta mo
tioner angående en översyn av butik
stängningslagens bestämmelser om 
kioskhandeln m. m.

Sedan utskottets hemställan föredra
gits, anförde:

Fru LöFQVIST (s): Herr talman! Ut
skottet framhåller, att den nuvarande 
lagstiftningen ger möjlighet att beakta 
de partiellt arbetsföras intressen och 
att utvecklingen synes gå i den rikt
ningen, att dessa möjligheter alltmer ut
nyttjas. Men, herr talman, för mig synes 
det litet annorlunda, och så ser det 
också ut hland de yttranden som har 
inhämtats från arbetsmarknadsstyrel
sen och länsarbetsnämnderna runt om 
ute i landet. Dessa har lämnat yttran
den, en del visserligen i samma posi
tiva riktning som utskottet, men andra 
tycks se på ett helt annat sätt på för
hållandena, och flertalet av dem är 
långt ifrån nöjda med nu rådande för
hållanden.

Länsarbetsnämnden i Blekinge be

dömer läget som långt ifrån tillfreds
ställande och framhåller som önskvärt, 
att kommunerna bättre måtte tillgodose 
de partiellt arbetsföra och med dem 
jämställda inom samhället och hjälpa 
dem till möjligheter att på detta om
råde skaffa försörjning för sig och sin 
familj. Ja, Blekinge läns länsarbets
nämnd anser vidare, att de partiellt 
arbetsföras intressen borde bli så myc
ket bättre tillgodosedda, att de också 
fick betydligt större möjligheter att få 
sig anvisade trafikkiosker och att de 
partiellt arbetsföra i betydligt större 
utsträckning än nu kunde placeras i 
Pressbyråns kiosker. Nämnda länsar
betsnämnd går också direkt in på han- 
delsformerna och tillståndsgivningen 
genom att säga, att såväl tobak som tid
ningar borde ingå som allmän handels
vara i kioskhandeln.

Kopparbergs och Jämtlands länsar
betsnämnder pekar också direkt på vis
sa missförhållanden och säger, att de 
önskar att förhållandena hade varit 
annorlunda och att betydligt flera till
fällen hade givits just de partiellt ar
betsföra och änkor och med dem jäm
ställda att skaffa sig försörjning inom 
detta näringsområde. Detta pekar, så 
vitt jag kan bedöma saken, i rakt mot
satt riktning mot utskottets förmodan.

Utskottet har för övrig visat en posi
tiv linje och tycks i vissa delar instäm
ma med motionärerna. Skillnaden tycks 
bara vara, att vissa länsarbetsnämnders 
synpunkter i vissa avseenden mera sla
git an på utskottet än vad de övriga 
nämndernas yttranden tycks ha gjort. 
Det har alltså visat sig, om jag har kun
nat bedöma saken rätt, att de förhopp
ningar, som man har ställt på att kom
munerna skulle utnyttja de möjligheter 
som finns att ge tillstånd åt partiellt 
arbetsföra genom tillämpning av gäl
lande lagbestämmelser, mer och mer 
skulle grusas samtidigt som arbetstill
fällena minskar för partiellt arbetsföra 
och änkor, som inte bara har försörj- 
ningsskyldighet utan också en fostrar-
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gärning och anser det nödvändigt att de 
hinner följa sina barns uppfostran. Så
dana änkor skulle lättare kunna bidra 
till den ekonomiska försörjningen, om 
de hade en arbetsuppgift av denna art 
än om de skulle hamna på en fabrik. 
Det kunde ju tänkas att en änka med 
minderåriga barn vid något tillfälle un
der dagen kunde placera något av 
barnen, äldsta dottern exempelvis, 
som avbytare i kiosken. Det skulle ab
solut inte gå i en fabrik eller i en verk
stad.

Vi har, herr talman, tillräckligt många 
partiellt arbetsföra ändå i vårt land 
som intet hellre skulle önska än att få 
möjlighet att genom egen arbetsinsats 
bidra till sin och sin familjs försörj
ning. Men omplaceringen från det ena 
yrket till det andra, omskolningspro- 
hlemen och arbetsmarknadens oför
stående för de partiellt arbetsföras pro
blem, gör detta alltför komplicerat i 
många fall. Under tiden förstörs dess
utom de psykiska krafterna hos dem 
som redan drabbats av ett olycksfall 
eller en sjukdom och gjorts invalidise
rade i ett eller annat avseende.

Jag är medveten om, herr talman, 
att även om kioskhandeln enligt motio
nens förslag kunnat bli en betydligt 
bättre arbetsgren för vissa partiellt ar
betsföra, hade det ändå inte på långa 
vägar räckt till för det behov vi har av 
arbete åt partiellt arbetsföra. Men jag 
är övertygad om att om de förevaran
de motionerna i ärendet hade kunnat 
vinna gehör, hade vi haft lite större 
möjlighet att placera partiellt arbets
föra, att ge dem tillfälle till försörjning, 
där de kunde känna sig nyttigare i 
samhället och fritt utföra ett yrke som 
intresserade dem.

.Tåg skall då frågan redan är avgjord 
i första kammaren inte ställa något 
yrkande. Jag hoppas att den behand
ling utskottet gett ärendet genom att 
motionen fått gå ut till länsarbetsnämn
derna, har givit ärendet en sådan be
lysning, att dessa synpunkter blir så

uppmärksammade, som utskottet tror 
att de för närvarande är ute i kommu
nerna.

Fru JOHANSSON i Norrköping (s): 
Herr talman! Jag kan fatta mig kort, 
eftersom motionären själv inte ställt nå
got annat yrkande än utskottet. Motio
nären talar om att en del länsarbets
nämnder hade sagt, att de åtgärder, 
som kommunerna vidtog, inte var till
fredsställande. Detta är riktigt, men 
största delen av de länsarbetsnämnder 
som har svarat på arbetsmarknadssty
relsens förfrågan har sagt, att det görs 
allt vad som göras kan för att de till
gängliga kioskerna skall kunna över
låtas på de partiellt arbetsföra. Nu har 
också andra lagutskottet, som också 
motionären erkänner, skrivit, att allt 
bör göras för att de partiellt arbetsföra 
skall kunna få en kioskrörelse, när så 
låter sig göra. Däremot har utskottet 
inte velat vara med om att skriva in 
någonting i lagen om att partiellt ar
arbetsföra skall ha företräde framför 
andra. Den kommitté, som hade till upp
gift att ta till vara de partiellt arbets
föras intressen, ville inte heller gå så 
långt, att det skulle i butiksstängnings- 
lagen skrivas in att de partiellt arbets
föra skulle ha någon förtursrätt. Det är 
nog också lyckligast att de partiellt ar
betsföras önskemål blir tillgodosedda 
på frivillighetens väg. De flesta kommu
ner har säkerligen fullt klart för sig, att 
de partiellt arbetsföra först och främst 
bör bli ihågkomna när det gäller kiosk
handeln.

Nu tror jag emellertid inte att man 
bör lägga alltför stor vikt vid kiosk- 
liandeln. Det är inte det allena salig
görande att vi får så mycket kiosker 
som möjligt, och med all förståelse för 
de partiellt arbetsföra undrar jag, om 
man framför allt bör hjälpa dem genom 
att skaffa dem arbete inom kioskhan
deln. Det finns inånga andra vägar att 
hjälpa de partiellt arbetsföra, och kiosk- 
liandeln har ju sina avigsidor. Från
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min egen stad vet jag, att vi inom folk- 
skolestyrelsen har måst skriva till polis
kammaren och framhålla att det inte 
får uppföras kiosker i närheten av skol
gårdarna. Man går ju in för att förbjuda 
barn och ungdom att äta snask, och då 
bör inte heller snasket vara alltför lätt
åtkomligt för dem.

Både motionärerna och utskottet är 
av den uppfattningen, att allt bör göras 
som göras kan för att hjälpa de partiellt 
arbetsföra, och jag tror att så kan ske 
på vägar som redan är tillgängliga.

Vidare yttrades ej. Utskottets hem
ställan bifölls.

§ 28.

Ang. utredning om införande av höger
trafik i Sverige.

Föredrogs andra lagutskottets utlå
tande nr 39, i anledning av väckta mo
tioner angående utredning om infö
rande av högertrafik i Sverige.

Andra lagutskottet hade till behand
ling förehaft två inom riksdagen väck
ta, till lagutskott hänvisade motioner, 
nr 12 i första kammaren av herr Lin- 
clén m. fl. samt nr 9 i andra kammaren 
av herr Ericsson i Näs m. fl.

I motionerna, vilka voro likalydande, 
hade hemställts, »att riksdagen måtte 
besluta att i skrivelse till Kungl. Maj:t 
begära skyndsam utredning och för
slag till nästa års riksdag angående in
förande av högertrafik i Sverige».

Utskottet hemställde, att riksdagen i 
anledning av motionerna I: 12 och II: 9 
måtte i skrivelse till Kungl. Maj:t an
hålla att Kungl. Maj:t ville utreda för
utsättningarna för vårt land att under 
den närmaste framtiden genomföra en 
övergång till högertrafik samt för riks
dagen framlägga de förslag, vartill ut
redningen kunde giva anledning.

Utskottets hemställan föredrogs; och 
anförde därvid:

Herr RUBBESTAD (bf): Herr talman! 
Vid behandlingen av detta ärende kan 
jag inte underlåta att ge uttryck åt några 
känslor som jag har.

Jag har i utskottets utlåtande letat 
efter några motiv för en övergång till 
högertrafik som ur landets synpunkter 
kan vara acceptabla. Tyvärr har jag 
inte kunnat finna något som helst dylikt 
motiv. Däremot har jag konstaterat att 
man har framhävt olika skäl, som ur 
utlandets synpunkter motiverar en om
läggning från den nuvarande vänster
trafiken till högertrafik. Jag måste där
för ställa frågan: Är det ur vårt eget 
lands synpunkter som vi skall bedöma 
den här saken eller är det ur utlandets? 
Såsom svensk riksdagsman måste jag 
för min del hävda att det är ur det egna 
landets synpunkter som detta ärende 
skall ses och inte, såsom utskottet vill 
göra gällande, framför allt ur utlandets 
synpunkter.

Det är detta snedvridande av hela sa
ken som gör att jag inte kan underlåta 
att inlägga en bestämd protest mot ut
skottets utlåtande. Är det en förutsätt
ningslös utredning som utskottet här 
förordar? Nej, ingalunda. Utskottets ut
låtande är genomsyrat av den andan, 
att det bör införas högertrafik. På varje 
punkt i utskottets utlåtande trycker man 
på detta, och man sammanfattar sedan 
på sid. 38 sina uttalanden i följande 
ord: »På grund av vad ovan anförts 
finner utskottet det för Sveriges del 
vara med så avsevärda fördelar för
enat att övergå till högertrafik, att vårt 
land snarast möjligt bör inrikta sig på 
en sådan övergång.» Kan någon av den
na sammanfattning få annat intryck än 
att det är fråga om ett principuttalande 
om att vi skall under alla förhållanden 
övergå till högertrafik; sedan får det 
kosta vad det kosta vill?

Det är detta jag finner litet lättfär- 
digt, och jag blev mycket överraskad 
när jag såg att andra lagutskottet var 
fullständigt enigt om sitt utlåtande. 
Nog hade jag ändå trott att det i detta
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utskott skulle finnas någon som tänkte 
även på de ekonomiska betingelserna. 
Är det den utländska resa som utskot
tet under fyra dagar gjort i Danmark 
och Tyskland, som har till den grad 
berusat utskottet, att alla har utan att 
tänka på de ekonomiska konsekvenser
na för vårt land gått in för ett sådant 
principuttalande som här har gjorts?

Jag hade väntat mig att man skulle 
ha pekat på de olycksfallsrisker som 
föreligger genom att folk från länder 
med högertrafik kommer hit till Sve
rige. De utredningar, som är presente
rade i utlåtandet, visar emellertid att 
det inte är så farligt med den saken. 
Från den 1 januari 1930 till den 
31 december 1952, alltså under inte 
mindre än 23 år, har det inträffat 1 700 
olyckor, där utländska bilister varit in
blandade, och av dessa olyckor är det 
cirka 550 som har berott på att bil
föraren icke har tillräckligt behärskat 
den inom Sverige gällande vänsterre
geln utan i stället använt högerregeln. 
550 olyckor under 23 år är ju ganska 
litet. Det är ju knappast en under var 
14 :e dag. När man vet hur många olyc
kor som sker i detta land med bilar 
måste man konstatera, att det sker yt
terst få olyckor i samband med att 
främlingar besöker vårt land och inte 
är vana vid vår körregel.

För övrigt måste jag säga, att så 
länge vi är en självständig stat skall vi 
väl också själva bestämma hur vi vill 
ha det i vårt land. Vi får ta sederna 
som de är i de länder dit vi kommer, 
vi får rätta oss efter dessa länders 
system. Är det då orimligt att kräva att 
de utlänningar, som vill komma hit, 
skall tillämpa de regler vi har? Detta 
tycker jag är en riktig princip, som vi 
bör tillämpa.

Här har man talat om att det even
tuellt skulle öka turistströmmen om 
man gick över till högertrafik. Ja, men 
är det egentligen så mycket att sträva 
efter att få en ökning av denna ström? 
Det är ju redan förut så överfullt av

bilar att man knappast kan komma 
fram med våra svenska bilar. Skall 
man då locka hit en massa bilister från 
utlandet, som ytterligare kommer att 
öka trängseln på gator och torg? Jag 
tycker knappast att detta är något 
eftersträvansvärt. Den penningsumma 
turismen för in i landet är ju inte av 
den storleksordningen, att vi för den 
skull behöver lägga om vår körregel. 
Vi bör kunna hålla fast vid vårt gamla 
system. Detta är också en tankegång 
som framför allt gör sig gällande ute 
i bygderna var man än kommer. Om 
vi skall ha ett definitivt avgörande 
tycker jag att vi borde ordna med en 
folkomröstning i denna fråga. Då är 
jag säker på att dessa fanatiker för hö
gertrafiken skulle få ett svar, som hål
ler dem inom skacklarna om de längre 
fram vill komma med sina motioner i 
denna fråga.

Jag anser att vi redan nu bör ta ett 
bestämt avstånd från utskottets utlåtan
de. Bifaller vi detta med den motive
ring som här föreligger, då måste rege
ringen känna sig bunden att i direkti
ven för utredningen peka på att riks
dagen bestämt sagt ifrån att vi skall ha 
högertrafik, kosta vad det kosta vill.

Herr talman! Jag skall inte dra ut 
på tiden längre utan ber kort och gott 
att få yrka avslag på såväl motionerna 
som utskottets utlåtande i denna fråga.

Herr DICKSON (li): Herr talman! En 
egendomlig slump har gjort att jag även 
denna gång kommit att få ordet omedel
bart efter min värderade vän Axel Rub- 
bestad. Jag tror att jag i detta samman
hang uttrycker hela kammarens upp
fattning om jag säger, att jag är glad 
över att konstatera att herr Rubbestads 
ande är oberörd av den fysiska defekt 
han har råkat ut för och som vi hoppas 
snart skall rätta till sig.

Jag har inte begärt ordet för att gå 
in på själva sakfrågan. Den kommer tids 
nog upp om inte herr Rubbestad får sin 
vilja igenom, och det tror jag inte han
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får. Jag bär egentligen anmält mig som 
talare för att få avge en personlig de
klaration i egenskap av motionär. Jag 
var med på denna motion, men det var 
med svidande hjärta. Jag sade mig unge
fär detsamma som herr Rubbestad här 
sagt: Varför skall vi inte kunna ha det 
ordnat här på annat sätt än på många 
håll i utlandet? Varför kan inte vi få 
behålla vår individualitet på ett om
råde som detta? Jag ber kammaren 
observera, att det är mot bakgrunden 
av denna inställning jag likväl har mo
tionerat om en positiv lösning av höger
trafiken. Jag har nämligen funnit att 
starka förnuftsskäl talar för en sådan 
lösning. Jag har blickat fram emot de 
tider, då vi kanske har en miljon, ja, 
kanske två miljoner gränspassagerare av 
bilar. Det gäller inte bara utlänningar, 
herr Rubbestad, utan även svenskar, 
som av det ena eller andra skälet vill 
bege sig utomlands med sina bilar. Vi 
kan komma att få en direkt förbindelse 
över Öresund med en ofantlig trafik i 
båda riktningarna mellan vårt land och 
utlandet. Under sådana förhållanden är 
det säkerligen orimligt om vi styvnackat 
håller på vår individualitet i denna 
fråga.

Jag skall därför yrka bifall till ut
skottets förslag om en utredning, och 
jag hoppas denna utredning sker snabbt. 
Omläggningen kommer att kosta en hel 
del pengar, men som en ringa tröst till 
kommunikationsministern — som väl 
närmast får ta hand om denna fråga — 
kan jag anföra att postkontoret på Narva- 
vägen redan har högertrafik i sina dör
rar, så där blir det ett litet minus i ar
betet.

Herr talman! Jag yrkar bifall till ut
skottets förslag.

Herr JACOBSSON i Igelsbo (fp): Herr 
talman! Jag befinner mig i den något 
besvärliga situationen att uppträda ef
ter herrar Rubbestad och Dickson, som 
på ett så eminent sätt kan göra en de
batt trevlig, men jag skall ändå med

herr talmannens benägna tillstånd helt 
kort framföra några synpunkter, som 
uiskottet haft på motionen.

Frågan om högertrafiken bär disku
terats flera gånger i riksdagen, senast 
1945, då förslaget om högertrafik bi
fölls i första kammaren och avslogs i 
andra kammaren med ett par tiotal 
rösters majoritet. För en kort stund 
sedan har första kammaren utan vote
ring och efter en mycket kort över
läggning i enlighet med utskottets för
slag beslutat att låta utreda frågan om 
ändrade trafikregler.

Redan 1927 års motorfordonssakkun- 
niga hänvisade till den ökade motorfor
donstrafiken och önskvärdheten av att 
likartade körregler kom till stånd över 
hela världen och uttalade den förhopp
ningen, att det skulle visa sig möjligt 
för vårt land att övergå till högertra
fik. Den internationella motortrafiken 
har sedan dess ökat i mycket stor om
fattning. Enligt min mening hade det 
varit lyckligast, om riksdagen tagit 
detta beslut år 1945. Det hade då ställt 
sig väsentligt billigare att genomföra 
ändringen av körreglcrna än nu.

Frågan om vilka körregler vårt land 
för framtiden skall ha bör bedömas i 
första hand i förhållande till de trafik
regler, som vår omvärld tillämpar, och 
till intresset av enhetliga regler. Av 
Europas länder har nu endast Sverige, 
Island, Storbritannien och Irland väns
tertrafik. Motortrafiken har blivit allt 
livligare; herr Dickson nämnde nyss 
en mycket hög siffra för den motor
trafik, som går över våra gränser.

Man kan inte bortse från olycksfalls- 
risken. Det är visserligen sant, att man 
inte kan få ut så mycket ur de sta
tistiska siffrorna, men man har dock 
beräknat, att omkring 30 procent av 
olycksfallen för utlänningar, som kom
mit in här i landet med bil, beror på 
deras bristande vana vid vänstertrafik. 
Även svenskar har i länder med höger
trafik drabbats av olycksfall på grund 
av ovana vid denna.
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Rattens placering i bilen är en vä
sentlig sak. 95 procent av bilarna i 
Sverige har ratten till vänster och är 
alltså byggda för högertrafik. De re
missinstanser, som haft att yttra sig 
över motionen, har till övervägande de
len varit positivt inställda. Det är en
dast överbefälhavaren, som gjort vissa 
invändningar med utgångspunkt från 
de områden han har att bevaka, och SJ 
har talat om vissa ändringar, som är 
erforderliga vid järnvägsstationer och 
övergångar.

Vi kommer sedan fram till kostna
den, som ju är en väsentlig sak. Den 
är av Ingeniörsvetenskapsakademiens 
transportkommission beräknad till i 
runt tal 150 miljoner kronor. Det är ett 
aktningsvärt belopp, men man måste 
då slå fast, att det är att anse som en 
engångskostnad och att den väsentli
gasten delen därav hänför sig till bus
sar och spårvagnar.

Beslut om övergång till högertrafik 
hör enligt utskottets mening ej fattas 
förrän det står klart att omläggningen 
kan genomföras i anslutning till beslu
tet, d. v. s. efter det att en utredning 
har klarlagt hur man kan övervinna de 
svårigheter, som kommer att vara för 
handen vid övergången.

Utredning om finansiering av kost
naderna och förutsättningarna ur ar
betsmarknadspolitisk synpunkt att ge
nomföra reformen bör alltså enligt ut
skottets mening ske. Utskottet har emel
lertid också betonat, att riksdagen bör 
så snart som möjligt få taga ställning 
till det förslag, som utredningen kan 
komma fram till.

Herr Rubbestad framhöll nyss, att ut
skottet vid bedömande av motionen 
icke skulle ha tagit hänsyn till landets 
intressen. Det är emellertid min upp
fattning att vi har gjort det genom att 
föreslå en utredning på här berörda 
områden. Den ökade trafiken utöver 
landets gränser för med sig att man 
bör söka komma fram till enhetliga 
trafikregler. Vi måste taga ställning till

huruvida vi skall inordna oss i det 
system av trafikregler, som gäller för 
det övervägande antalet av Europas 
länder, eller fortsätta att i detta avse
ende vara oss själva nog. Jag hoppas, 
att utredningen, om kammaren nu be
slutar i enlighet med utskottets förslag, 
kommer att ge besked därom.

Med dessa ord, herr talman, ber jag 
att få yrka bifall till utskottets utlå
tande.

Herr förste vice talmannen övertog 
ånyo ledningen av kammarens förhand
lingar.

Herr ERICSSON i Näs (bf): Herr tal
man! Jag skall försöka att inte gå in 
på det som redan behandlats tidigare.

Det är säkert rätt många av dem, som 
var med om att fälla högertrafiken år 
1945, som nu är på det klara med att 
frågan borde ha lösts då, när det var 
billigare att göra det. Det var kanske 
inte så lätt att den gången överblicka 
situationen och se hur trafiken i fram
tiden skulle utveckla sig, men om man 
nu betraktar det som hände då som ett 
misstag borde man väl säga sig, att 
detta misstag inte skall upprepas i dag. 
Den gången beräknade man att det 
skulle kosta 28 miljoner kronor, i dag 
beräknas kostnaden till 150 miljoner 
kronor.

Kärnfrågan är väl den: Kan vi räkna 
med att vårt land i det långa loppet 
skall kunna behålla vänstertrafik när 
alla andra länder på det europeiska 
fastlandet har högertrafik? Kan vi räk
na med att vi kan isolera oss, skall vi 
naturligtvis inte göra någonting åt sa
ken. Tror vi att vi någon gång av om
ständigheterna tvingas införa högertra
fik, skall vi göra det medan vi har råd 
till det.

Hur trafiken har ökats under åren be
höver jag inte tala om här —- det står 
i utlåtandet. På fem—sex år har trafi
ken tredubblats. 2,3 milj. utlänningar 
har passerat våra gränser, och 1,1 mil-
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joner svenskar har under de senaste 
åren passerat gränserna. Utvecklingen 
fortsätter sannolikt på samma vis.

Vidare får vi ta hänsyn till den tunga 
trafiken. Den tenderar ju inom landet 
att alltmer övergå från järnvägarna till 
landsvägarna, och det kommer givetvis 
också att hli fråga om långa transpor
ter i framtiden. Till den ändan har 
Sverige anslutit sig till en överenskom
melse mellan ECE-länderna om en ut
byggnad av det europeiska huvudväg- 
nätet. 24 internationella huvudvägleder 
skall utbyggas till hög internationell 
standard och tillåta åtta tons axeltryck 
enligt konventionen om internationell 
vägtrafik. Det blir fråga om stora hu
vudleder, som vi kanske inte får upp
leva men som är projekterade och na
turligtvis en gång kommer: Haparanda 
— Stockholm— Hälsingborg—Liibeck — 
Bern—Lissabon, Lissabon—Paris—Gö
teborg—Stockholm och Rom—Berlin—- 
Oslo—Trelleborg—Oslo—Skibotten.

Om trafiken får den ansvällning som 
beräknats kan vårt land inte ställa sig 
utanför de trafikregler som gäller i den 
övriga delen av Europa.

Från många håll har också påyrkats, 
att Sverige skall övergå till högertrafik. 
Den nordiska parlamentariska kom
missionen för friare samfärdsel in. in., 
de nordiska motororganisationernas 
permanenta kommitté och Alliance in- 
ternationale de tourisme har uttalat, 
att detta skulle vara värdefullt för tu
rismens skull. Och det är inte så litet 
pengar som kommer in genom turis
men; det rör sig om 300 miljoner per 
år — det är i alla fall litet mer än 
fem kronor om dagen.

Om man alltså är övertygad om att 
vårt land förr eller senare måste över
gå till högertrafik, kan man bara dra 
en slutsats: Yi skall göra det ju förr 
för att få det desto billigare. Det var 
med de synpunkterna för ögonen som 
vi skrev motionen.

Ur trafiksäkerhetens synpunkt gäller 
det att ju längre en övergång dröjer,

desto större blir svårigheterna och ris
kerna vid övergången. Jag tror inte man 
skall överdriva dessa risker. Det har 
visat sig i andra länder som övergått 
från vänster- till högerregeln, att svå
righeterna kan bemästras, och jag tror 
att de kan mötas genom stor försiktig
het i början.

Jag tror att en övergång till höger
trafik i det långa loppet kommer att 
betyda mycket också ur trafiksäker
hetssynpunkt. Här har talats om att 
ratten sitter till vänser på 95 procent 
av våra bilar. Det är i och för sig be
tecknande att våra bilar är byggda för 
högertrafik. Man invänder att England 
fortfarande har vänstertrafik, men där 
är påbjudet att bilarna skall ha off-side 
wheel, d. v. s. ratten åt körbanan. För 
den som kört bil i länder med höger
trafik framstår det nog också som själv
klart att det är en påtaglig fördel att 
köra våra vänsterstyrda bilar i höger
trafik. Trafiksäkerhetsrådet, Trafiksä- 
kerhetsföreningen och Nationalför
eningen för trafiksäkerhetens främjan
de har understrukit just dessa synpunk
ter.

Däremot är inte alla våra bussar och 
spårvagnar byggda för högertrafik, och 
det är där de stora kostnaderna kom
mer. Ingenjörsvetenskapsakademiens 
transportforskningskommissions väg- 
och fordonskommittés subkommitté för 
utredande av kostnaderna för införan
det av högertrafik i Sverige — jag hop
pas att det långa namnet inte är signi
fikativt för den tid som återstår innan 
vi får högertrafik — har beräknat kost
naderna till 150 miljoner. I motionen 
har man skisserat en övergångstid på 
fem år, under vilken ombyggnad suc
cessivt skulle kunna ske, så att det blir 
möjligt att fördela kostnaderna under 
en längre följd av år.

Hur stora kostnaderna blir och hur 
de skall fördelas får den kommande 
utredningen undersöka.

Sammanfattningsvis vill jag säga att 
övergången till högertrafik bör ske
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fortast möjligt, såväl av kostnadsskäl Jag hoppas att denna kammare lik
som med hänsyn till trafiksäkerheten som 1945 avslår framställningen, trots
på längre sikt. Praktiskt taget alla re- att första kammaren ju redan har bi
missinstanser har yrkat bifall till mo- trätt den. Det gjorde den 1945 också,
tionen, och utskottet har framlagt ett men det var andra kammaren som av-
enhälligt utlåtande, till vilket jag, herr gjorde frågan den gången. Den möjlig
talman, ber att få yrka bifall. heten står oss till buds också i dag.

Herr RUBBESTAD (bf) kort genmä
le: Herr talman! Herr Ericsson i Näs 
sade, att vi förr eller senare ändå måste 
övergå till högertrafik. Ja, hade man 
den meningen, att det ovillkorligen skall 
ske vid eu viss tidpunkt, kunde man 
förstå utskottets utlåtande. Men jag har 
en helt annan uppfattning. Jag menar 
att vi reder oss bra med den trafik
ordning vi har utan att övergå till hö
gertrafik.

När herr Ericsson i Näs säger att 
det inte var något klokt beslut som fat
tades 1945 utan att det varit bättre att 
då gå in för högertrafik, måst jag säga 
att jag tycker det var ett klokt beslut. 
Jag röstade den gången för att vi inte 
skulle ha högertrafik, och jag är på 
samma linje än i dag. Den gången kos
tade det 27 miljoner kronor att gå över. 
I dag kostar det mer än sju gånger så 
mycket enligt de utredningar som före
ligger. Men jag är förvissad om att det 
kommer att bli dubbelt så dyrt när 
det blir en verklig utredning, så att vi 
kanske i stället för 150 miljoner får 
stanna vid 300 miljoner. Här är ju all
mänt förordat av de olika organisa
tioner som yttrat sig, att det allmänna 
bör svara för denna kostnad och inte 
organisationerna. Jag skulle hålla för 
troligt att det blir så, om vi en gång 
kommer så långt.

Jag vill bara fråga högern och folk
partiet var de befinner sig i denna 
historia. De klagar alltid över de höga 
skatterna, och alla är vi väl medvetna 
om att utgifterna i stort sett bygger på 
skatter. Vill ni vara med om låga 
skatter, skall ni också akta er för att 
gå in för ökade utgifter. Här är en sak 
vi kan spara på.

Herr KRISTENSSON i Osby (fp): Herr 
talman! När denna fråga behandlades 
av riksdagen 1945 ansåg många, att det 
skulle dröja länge innan den interna
tionella landsvägstrafiken kunde kom
ma i gång efter det avbrott kriget hade 
vållat. Utskottet skrev vid det tillfället, 
att det i varje fall höll för troligt att 
Sverige inte på lång tid kunde för
väntas i mera avsevärd mån bli berört 
av eventuell intensifiering av den in
ternationella landsvägstrafiken. Nu vet 
vi alla att utvecklingen på detta om
råde gått mycket raskare än man då 
trodde. Antalet in- och utresor mellan 
Sverige och utlandet med motorfordon 
var 1950 ca 560 000, 1951 ca 600 000, 
1952 ca 865 000 och närmar sig i år 
siffran 1 miljon.

Den parlamentariska kommittén för 
friare samfärdsel i Norden har före
slagit åtgärder, som skall gå ut på att 
underlätta biltrafiken mellan de olika 
länderna. Vidare har man uttalat sig 
för en övergång till högertrafik i Sve
rige. Jag skulle vilja säga att denna 
fråga angår inte bara oss utan också 
våra nordiska grannländer. Då vi så 
småningom beslutar detta steg befräm
jar vi samfärdseln mellan oss och andra 
länder till fördel för oss själva och till 
fördel för våra grannländer. Vi kom
mer över huvud taget närmare våra 
grannländer genom detta steg.

Men också andra resenärer än bilis
ter har gagn av enhetliga trafikregler; 
det gäller både cyklister och fotgänga
re. Helt säkert ligger det mycket bakom 
detta tal om att en övergång till höger
trafik i det långa loppet medför för
bättringar ur trafiksäkerhetssynpunkt
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för samtliga trafikanter. Det gäller bi
lister, fotgängare och cyklister.

Nu har andra lagutskottet anfört 
många goda skäl för en övergång till 
högertrafik, och jag skall inte upp
repa dessa. Jag vill endast understryka 
vikten av att frågan inte i onödan för- 
dröjes, ty då stiger kostnaderna för 
denna åtgärd. Liksom herr Ericsson i 
Näs utgår jag ifrån att det är uteslutet 
att vi i det långa loppet skulle kunna 
stå utanför den nordiska och konti
nentala gemenskapen på detta område.

Herr talman! Jag yrkar ur dessa 
synpunkter bifall till utskottets hem
ställan.

Herr ANDERSSON i Dunker (bf): 
Herr talman! Jag skulle kunna väsent
ligen instämma i vad herr Rubbestad 
sade, men jag vill också anföra några 
synpunkter som kanske ligger litet vid 
sidan om. Jag håller med honom när 
han säger att det inte är ett statsin
tresse att införa högertrafik. Jag är 
liksom han ganska övertygad att om 
man skulle fråga den stora allmänhe
ten om detta, skulle man få ett svar 
som pekade i den riktning herr Rubbe
stad framhöll.

Det är i verkligheten en ganska liten 
del av vårt folk som anser sig ha ett 
större intresse av att vi här i landet får 
högertrafik och alltså frångår den se
dan länge tillämpade vänstertrafik
regeln. Men den gruppen har ju visat 
sig vara ganska pockande och högljudd. 
Man har energiskt drivit ett som jag 
vill kalla propagandatrick, som en hel 
del blivit påverkade av, nämligen att 
vi här i landet förr eller senare måste 
övergå till högertrafik och att det där
för är hättre och billigare ju förr vi 
gör det. Men något övertygande skäl 
varför vi måste övergå till högertrafik 
har jag inte funnit. Det kan inte vara 
ett tillräckligt övertygande skäl att 
några tusen bilar passerar våra gränser 
varje år. Det är ju ingenting som kan 
tvinga oss, och det behöver inte vara

något »måste». Inte kan det heller vara 
ett tillräckligt bärande skäl, att man skall 
göra det bekvämare för dem som sitter 
vid ratten att rätta sig efter de trafik
regler som gäller i ett annat land. Det 
är inte något statsintresse att vi skall 
genomföra en reform som alldeles 
säkert under en lång tid kommer att 
medföra betydande skadgörelse på liv 
och egendom. Det är inte minsta tvivel 
om att hundratals gamla, unga och barn 
under övergångstiden kommer att mista 
livet eller råka ut för svåra skador, och 
likaså kommer det att ske betydande 
materiell skadegörelse. År det rimligt 
att riksdagen skall fatta beslut som har 
sådana följder? Jag tycker inte det är 
rimligt när det inte finns några tving
ande skäl för att vi skall göra det.

I utlåtandet framhålles, att trafik
säkerhetssynpunkter skulle vara med i 
spelet. Jag har för min del kört bil i 
över trettio år, så jag har en viss er
farenhet av biltrafik. Jag kan inte för
stå att man genom övergång till höger
trafik skulle nå större trafiksäkerhet 
annat än möjligen i vissa fall vid om
körningar. Den ojämförligt största de
len av det svenska vägnätet är emeller
tid av den beskaffenheten, att man 
måste kunna följa den vänstra väg
kanten och se var diket är. Så länge vi 
har vänsterstyrda bilar, vilket vi up
penbarligen kommer att ha en lång tid 
framåt. Med högertrafik förlorar man 
kontakten med den vänstra vägbanan 
och vägkanten om man kör på hö
ger sida av vägen. Det betyder kanske 
inte så mycket på de stora breda vägar
na, men vi har till helt övervägande 
del här i landet smala vägar med diken 
på båda sidor. Blir det högertrafik, 
kommer man inte med våra vänster
styrda bilar att kunna hålla denna 
kontakt med vägkanten. Jag tror därför 
att talet om att en övergång till höger
trafik skulle medföra ökad trafiksäker
het är alldeles felaktigt i ett land med 
vårt vägnät.

Vad gäller kostnaderna tror jag lik-
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som herr Rubbestad ingalunda att 
dessa kommer att stanna vid de 150 mil
joner man talat om, utan jag är över
tygad om att kostnaderna kommer att 
uppgå till minst det dubbla beloppet.

Jag vill så fråga utskottet om man 
har diskuterat vem som skall betala de 
förluster i liv och egendom som upp
står under övergångstiden men icke 
täcks av de vanliga försäkringarna. I 
många fall kommer inte bilföraren att 
vara orsak till att en människa dödas 
eller skadas, utan det kommer att bero 
på okunnighet eller glömska av att 
vi fått nya trafikregler. Man går kanske 
mitt i körbanan och tror att en mötan
de bil skall följa den regel man är van 
vid. Man kan då inte alltid säga att 
bilisten bär skulden, utan ofta har 
den skadade själv förorsakat olyckan. 
Vem skall betala den nöd och de svå
righeter som uppstår för efterlevande 
anhöriga? Jag skulle vilja veta hur man 
tänkt sig lösa den frågan. Skall skulden 
läggas på den dödade eller skadeli
dande utan att han eller hans efterle
vande får möjlighet att erhålla skälig 
ersättning? Vad är för övrigt ett män
niskoliv värt som släckes ut på detta 
sätt?

Jag kan således inte finna annat än 
att de siffror man har räknat med är 
alldeles otillräckliga för att täcka kost
naderna för en omläggning och de ska
dor som kommer att uppstå.

I utskottets utlåtande har man åter
givit vad motororganisationerna med 
kraft har framhållit, nämligen att bilis
men inte skall vara med om att betala 
kostnaderna — de skall vältras över på 
staten. Jag tycker detta är fullkomligt 
orimligt. Jag understryker än en gång 
att denna reform icke är något stats
intresse utan ett intresse endast för en 
mycket begränsad del av vårt folk. En
ligt min mening borde den ojämför
ligt största delen av kostnaderna be
talas av motorismen —■ jag säger det 
fastän jag själv är motorman.

Trots att jag gärna skulle instämma

med herr Rubbestad i hans avslagsyr
kande vill jag emellertid föreslå en änd
ring i den kläm som utskottet har kom
mit fram till. I klämmen säger nämli
gen utskottet inte något annat än att 
förutsättningarna för införande av hö
gertrafik skall utredas. Att man då 
också skall undersöka kostnaderna och 
kostnadsfördelningen har man, åtmins
tone i klämmen, hoppat över. Detta står 
i utskottets motivering, men i klämmen 
heter det endast så här:

»att riksdagen i anledning av motio
nerna 1:12 och 11:9 måtte i skrivelse 
till Kungl. Maj :t anhålla, att Kungl. 
Maj :t ville utreda förutsättningarna för 
vårt land att under den närmaste fram
tiden genomföra en övergång till hö
gertrafik samt för riksdagen framlägga 
de förslag, vartill utredningen kan giva 
anledning».

Detta kan tolkas så, att det bara skall 
utredas, om högertrafik skall införas, 
och sedan skall det läggas fram ett för
slag, som får kosta ungefär vad det vill. 
I utlåtandet har heller inte sagts något 
annat än att det är staten som skall 
betala. Jag skulle därför, herr talman, 
vilja föreslå en något annorlunda for
mulerad kläm till utskottets utlåtande. 
Jag gör det därför att jag fruktar att 
kammaren icke kommer att följa av- 
slagsyrkandet, vilket jag annars helst 
ansluter mig till. Jag är emellertid be
redd att ansluta mig till en utredning, 
som blir fullständigare än den som 
utskottet föreslagit. Jag skulle därför 
vilja yrka att klämmen får följande av
fattning:

»att riksdagen i anledning av mo
tionerna I: 12 och II: 9 måtte i skri
velse till Kungl. Maj :t anhålla, att 
Kungl. Maj :t ville utreda förutsättning
arna för vårt land att genomföra en 
övergång till högertrafik och att denna 
utredning jämväl måtte omfatta beräk
ning av de kostnader, som kan bli följ
den för de av omläggningen berörda 
objekten, samt fördelningen av dessa 
kostnader på av omläggningen berörda
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parter, och därest trafiktekniska och 
ekonomiska skäl därtill föranleda för 
riksdagen framlägga förslag i denna 
fråga».

Jag ber att få framställa detta yr
kande.

Herr talmannen återtog nu ledning
en av förhandlingarna.

Herr NILSSON i Göteborg (s): Herr 
talman! Bland dem som deltagit i denna 
debatt och tidigare korsat sina klingor 
i den föreliggande frågan är det väl 
endast herr Rubbestad kvar som allt
jämt är en stabil och pålitlig bromsare. 
På grund av mitt yrke har jag ansett 
det naturligt, att det rullar undan li
tet fortare inte minst vid lösningen av 
frågan om enhetliga körregler i alla 
länder.

När herr Rubbestad erinrar om att 
lian var med 1945 —• det år, då vi 
egentligen skulle lagt om till högertra
fik — och som vanligt bromsade lös
ningen av denna fråga, erinrar jag mig 
något som står att läsa om fädernas 
missgärningar som drabbar barnen allt 
intill tredje och fjärde led. Nu har 
nämligen kostnaderna mångdubblats se
dan dess, och nu får vi betala för herr 
Rubbestads konservatism och motvilja 
emot högertrafiken.

Herr Rubbestad har här tagit upp 
frågan och sökt tolka utskottets utlå
tande på det sätt som han själv tycker 
skulle passa för att skrämma för en 
lösning av frågan. Den utländska resan 
har inte haft något som helst inflytande 
på mitt ståndpunktstagande. Jag skulle 
kunna sagt, och jag sade också i ut
skottet, att det kunde räcka med att ut
skottet reser ned till Hälsingborg och 
ställer sig vid Stenbocksstatyn och ser 
vilken röra det är på den plats, där de 
olika körreglerna möts, för att få be
lyst hur tokigt det nuvarande förhål
landet är med icke enhetliga körregler. 
Man kunde kanske också farit upp till 
Svinesund eller andra gränstrakter och 
där gjort samma iakttagelser.

Jag tycker inte att vi skall behöva 
diskutera lämpligheten av högerregeln 
eller vänsterregeln. En enhetlig kör- 
regel är önskvärd. Den är önskvärd 
inte bara ur turisttrafiksynpunkt. Hur 
en del än stretat emot beredes det nu 
möjligheter för människor av olika ka
tegorier långt ner i inkomstgrupper, som 
vi aldrig tänkt oss, att kunna resa ut
rikes med bil och buss. Olägenheterna 
av att ha olika körregler kommer då 
tydligt fram. Jag tycker inte vi behöver 
närmare diskutera den saken. Men när 
herr Rubbestad säger, att vi alldeles 
skulle ha förbigått kostnaderna för en 
omläggning, då svär jag mig i varje 
fall fri från den beskyllningen.

När jag vid ett par tillfällen diskute
rat frågan om en omläggning till höger
trafik har jag haft anledning att i större 
utsträckning än vad som skedde 1945 
beröra frågan om kostnaderna för om
läggningen. 1945 kostade det 27 miljo
ner. Nu lär det enligt Ingenjörsveten- 
skapsakademiens utredning gå på 149 
miljoner, vilket jag betvivlar räcker. 
Det blir nog ytterligare kostnader, men 
det kan jag inte säga någonting om. 
Men jag har vid ett tillfälle, då vi dis
kuterade denna fråga inför ett mycket 
trafiksakkunnigt auditorium ställt den 
frågan: Vem skall betala kostnaderna? 
Då fick jag inget svar. Jag ställde sam
ma fråga i utskottet, men jag fick inget 
svar där heller, och det kan ju på ett 
sätt kvitta, ty utredningen, som nu kom
mer, skall ta upp frågan om kostna- 
naderna. Men det är klart att man ändå 
inte kan underlåta att fästa vikt vid 
detta förhållande, frågan om kostna
derna. Ty ett utredningsbeslut är ingen
ting mer än att vi får sikta något på 
vad som komma skall. Läser jag nu 
motionerna så säger motionärerna där 
bl. a.: »Att finansiera reformen med 
bilskattemedel kan heller inte tänkas, 
då dessa numera inte ens förslår för 
den upprustning av vägväsendet som 
pågår, och en höjning av bilskatterna 
kan i dagens läge knappast förordas.»
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Motionen skrevs ju i våras, och det har 
ju hänt något i fråga om bilskatterna 
också sedan den dagen.

Går jag så sedan över till remissytt
randena finner jag där samma förhål
lande. Järnvägsstyrelsen anser att sta
ten skall betala. Motororganisationerna 
säger att pengarna skall tas ut av skatte
medel, och svenska lokaltrafikförening
en likaså. Det enda verkliga ljuset har 
en tidning i Eskilstuna kommit med. 
Tidningen säger, att av totalkostnader
na faller för övrigt inte mindre än hälf
ten på spårvägarnas konto, och att det 
väl kan ifrågasättas om inte dessa ur
modiga trafikmedel själva skulle kunna 
läggningen. 1945 kostade det 27 miljo- 
bära en del av kostnaderna. Kunde inte 
tidningen tänkt sig att mera moderna 
trafikmedel, bilismen exempelvis, skul
le kunna betala kostnaderna eller, i 
detta sammanhang, att beställarna bör 
delta i kostnaderna. Jag anser emel
lertid att detta spörsmål inte har nå
got annat intresse än att det hör på
pekas, ty när det gäller skatterna, både 
de direkta och de indirekta och inte 
minst då bilskatterna, har bilägarna 
städse gnytt över dessa pålagor. Detta 
har jag haft i tankarna när man kom
mit med förslag om högertrafik, som 
en gång i framtiden kräver avsevärda 
kostnader, vilka skall betalas. Om kost
naderna sedan skall bestridas av bil
ägarna eller av statsmedel eller delas 
mellan dessa får utredningen anvisa. 
Jag vill alltså för min egen del i 
detta sammanhang direkt bestrida herr 
Rubbestads påstående, att vi i utskot
tet så där likgiltigt slätat över spörs
målet om finansieringen. Vi har tvärt
om ingående diskuterat saken; därom 
behöver jag väl inte orda mera.

Jag hörde inte riktigt hur herr An
dersson i Dunker formulerade sitt änd- 
ringsyrkande till utskottets förslag, 
men jag vill anknyta till herr Rubbe
stads resonemang när han säger, att ut
skottets förslag innebär att riksdagen 
binder sig för ett positivt beslut i frå

gan. Men det gör vi ju inte. Detta re
sonemang gäller ju också herr Anders
sons i Dunker förslag därför att här 
står i utskottets utlåtande: »Reslut om 
övergång till högertrafik bör emeller
tid enligt utskottets mening icke fattas 
förrän det står klart, att en omlägg
ning kan genomföras i anslutning till 
beslutet.» Men så kommer just det 
som jag anser väsentligt att påpeka 
för riksdagen, nämligen: »Före slut
ligt avgörande torde emellertid erford
ras kompletterande utredning främst 
rörande finansieringen av kostnader
na, samt ett närmare klarläggande av 
förutsättningarna ekonomiskt och ar- 
betsmarknadspolitiskt för att under 
de närmaste åren genomföra det om
byggnadsprogram, som måste föregå 
en omläggning av trafiken.» Detta är 
således ingenting annat än en viss an
visning för den kommande utredningen 
om de spörsmål som man måste fästa 
vikt vid. Utskottets formulering innebär 
inte något principbeslut, utan det gäl
ler här enbart att andra kammaren an
sluter sig till utskottsförslaget och upp
drar åt utredningen att ta upp alla 
dessa spörsmål, i främsta rummet då 
frågan om finansieringen av en omlägg
ning till högertrafik. Sedan detta blivit 
klart någon gång i framtiden må utred
ningen komma till riksdagen med för
slag till ett slutligt principavgörande.

Med det anförda, herr talman, ber jag 
få yrka bifall till utskottets förslag.

Herr DICKSON (h): Herr talman! 
Jag uppkallades att ta till orda av 
herr Andersson i Dunker när han 
för kammarledamöternas inre syn ma
nade fram bilden av sörjande änkor 
och faderlösa barn till följd av de olyc
kor som han tror kommer att inträffa 
ifall man genomför ett förslag av denna 
karaktär. Det vore i sanning beklagligt 
om det skulle gå så som herr Anders
son i Dunker tror att det kommer att 
gå. Jag tror det inte. Det har gjorts så
dana här omändringar i trafikreglerna
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på andra håll, och det har omvittnats 
att olycksfallen där inte varit särskilt 
många. Men om den saken vet vi ingen
ting. Herr Andersson i Dunker tror 
det, jag tror det inte, men vi vet ingen
ting. Vad vi däremot vet är de siffror 
herr Ruhbestad drog fram och som det 
förvånade mig att han bagatelliserade. 
Han hade räknat ut att »endast» om
kring var fjortonde dag hade en olycka 
inträffat beroende på att människor 
som voro vana vid högertrafik kommit 
hit och trasslat till det för sig i vår 
vänstertrafik. Denna uträkning, en olyc
ka var fjortonde dag, får stå för herr 
Rubbestads räkning, men jag litar på 
den.

Vad vi emellertid kan se fram emot 
är en genom åren fortgående ökad 
olycksfallsfrekvens, som beror på en 
alltmera ökad trafik både hit och till 
utlandet av människor, som kör på olika 
sätt och som har olika trafikvanor. 
Detta har herr Andersson i Dunker för
summat att ta upp som jämförelsemate
rial. Detta måste vägas mot risken av 
att en del olyckor möjligen kommer att 
inträffa vid själva övergången. Men det 
är en sak som går över på kort tid. De 
andra vådorna däremot kommer att bli 
värre och värre för varje år, detta så
vida man inte sätter en spärr för ut- 
landstrafiken och vår trafik utomlands. 
Men det tror jag att inte ens min ärade 
vän här framför mig är beredd att göra.

Herr ANDERSSON i Dunker (bf): 
Herr talman! Det är inte bara min 
egen slutsats att vi skulle få en bety
dande ökning i antalet olycksfall un
der övergången från vänster- till hö
gertrafik. Jag har gott stöd av andra 
lagutskottets utlåtande vid 1945 års 
riksdag. Då sade utskottet: »Att olycks- 
fallsrisken, därest högertrafik införes, 
skulle stegras under övergångsperioden 
torde vara ofrånkomligt.» Detta är så
lunda ett tidigare lagutskotts uppfatt
ning, som jag underströk i mitt anfö
rande. Det torde därför inte råda nå

gon tvekan om att så kommer att ske 
och att, som jag sade förut, hundratals 
människor kommer att mista livet el
ler skadas. Det är sådana reformer som 
jag för min del inte vill medverka till.

Sedan vill jag säga en sak, som jag 
glömde i mitt förra anförande. Det för
vånar mig att inte utskottet företog en 
resa till England och studerade hur 
vänstertrafiken fungerar där. Jag har en 
son, som bilade i England under ett 
par—tre månader i somras, och han var 
mycket förvånad över hur utomordent
ligt bra trafiken flöt där. Vad vi be
höver här, oavsett vilka trafikregler vi 
följer, är uppenbarligen bättre trafik
kultur. Om vi använder våra krafter 
och pengar till att framskapa det, så 
är det bättre och nyttigare än att som 
nu med öppna ögon gå över till ett 
system, som medför ökade risker.

Herr RUBBESTAD (bf): Herr tal
man! När herr Dickson gjorde gäl
lande att talet en olycka var 14:de 
dag skulle vara min uppfinning, vill 
jag säga att det är bara vad som står 
att läsa på sidan 27 i utskottets före
varande utlåtande. Mellan den 1 janu
ari 1930 och den 31 december 1952 
inträffade 556 olyckor, på grund av att 
förarna var ovana vid vår vänstertrafik 
— står det i utlåtandet. Då kan lierr 
Dickson själv räkna ut, om han kan 
någon matematik, att nämnda antal 
utslaget på 23 år blir ungefär ett olycks
fall var 14:de dag.

När herr Dickson sedan sade att an
talet olycksfall ökar, så är detta själv
klart, eftersom trafikintensiteten på vå
ra vägar ökar. Då blir naturligtvis ris
kerna större. Om vi då genom att be
hålla vår vänstertrafik kan avskräcka 
utlandsresenärerna från att komma hit, 
så gör vi en god gärning, tycker jag. 
Men i Stället animerar vi dem att kom
ma hit i ännu större mängder, och då 
måste ju antalet trafikolyckor öka.

Sedan vill jag säga, att om herr Dick
son studerar utskottsutlåtandet litet när-
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mare, så skall han finna av redogörel
sen där, att det inträffade många olyc
kor i Österrike, när man där övergick 
till högertrafik. Så kommer säkerligen 
också att bli fallet här i landet. Det kan 
vi emellertid slippa ifrån, om vi här går 
emot förslaget om utredning.

Herr DICKSON (h): Herr talman! 
Jag har nu en lång stund varit om
given av, som jag hoppas, goda råd
givare, och det har sagts mig att man 
genomförde övergången till högertra
fik i Österrike under krig och mörk- 
läggningstid, och att detta kanske va
rit försvårande omständigheter.

Vidare vill jag säga att min vän herr 
Rubbestad är misstänksam i överkant. 
Jag sade endast att uppgiften om ett 
olycksfall var 14 :e dag har jag fått av 
herr Rubbestad, och att jag litade på 
honom. Jag hade kanske kunnat upp
bjuda mina kunskaper i matematik och 
göra den där divisionen, men jag litade 
som sagt på herr Rubbestads uppgift 
därvidlag.

Sedan tog herr Andersson i Dunker 
sin tillflykt till att en tidigare kom
mitté har trott detsamma som han själv, 
nämligen att vi skulle få en mängd 
olycksfall i samband med övergången 
till högertrafik. Detta är emellertid inte 
detsamma som att vi verkligen skulle 
få det. Det är bara vad människor tror 
och fruktar. Man vet ingenting om det. 
Vad vi däremot vet —- jag upprepar det, 
eftersom vi har fått det bestyrkt ännu 
en gång av herr Rubbestad — är att 
olycksfallen nu är många och kommer 
att fortsätta, om en omläggning till hö
gertrafik icke sker.

Herr Anderssons i Dunker råd till 
kommittén att resa till England förstår 
jag mig heller inte på. Kan man inte stu
dera vänstertrafiken här i Sverige och 
se hur den tar sig ut?

Herr ANDERSSON i Dunker (bf): 
Herr talman! Jag menade att det skulle 
varit av värde för utskottet att få stu

dera hur vänstertrafiken kan fungera, 
när den skötes på ett förnuftigt sätt. 
Min son, som körde bil i England, 
sade att det där råder en helt annan 
trafikkultur än här. Jag tror därför att 
det skulle ha varit nyttigt för utskottet 
med ett sådant studiebesök så att man 
fått se att det går att nå goda resultat 
utan att nödgas tillgripa så våldsamma 
medel som en övergång till annan tra
fikregel. Att lära folk att köra på ett 
förnuftigt sätt är enda vägen att kom
ma bort ifrån de många olyckorna.

Herr JACOBSSON i Igelsbo (fp): Herr 
talman! Herr Andersson i Dunker gör 
en jämförelse mellan trafiken här i lan
det och i England. Man kan emellertid 
inte bortse ifrån att i England kör man 
i vänstertrafik med ratten till höger, 
medan vi däremot kör i vänstertrafik 
med ratten till vänster. Av denna an
ledning får man det intrycket att tra
fiken flyter så smidigt i England. Tra
fikkulturen i olika länder skall jag inte 
yttra mig om, då jag saknar möjlighet 
att bedöma den.

Vad beträffar herr Anderssons i Dun
ker ändringsyrkande när det gäller ut
skottets kläm kan jag inte fatta annat 
än att utskottets skrivning, med den 
kläm som finnes, exakt täcker vad herr 
Andersson velat vinna.

Härmed var överläggningen slutad. 
Herr talmannen gav propositioner på 
l:o) bifall till utskottets hemställan; 
2:o) avslag å såväl utskottets hemstäl
lan som de i ämnet väckta motionerna; 
samt 3:o) bifall till det yrkande, som 
under överläggningen framställts av 
herr Andersson i Dunker; och fann 
herr talmannen den förstnämnda pro
positionen vara med övervägande ja 
besvarad. Herr Rubbestad begärde lik
väl votering, i anledning varav och se
dan till kontraproposition antagits den 
under 2:o) anmärkta propositionen 
följande voteringsproposition efter gi
ven varsel upplästes och godkändes:

6 — Andra kammarens protokoll 1953. Nr 30.
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Den, som vill, att kammaren bifaller 
andra lagutskottets hemställan i ut
skottets utlåtande nr 39 röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, har kammaren avslagit 

såväl utskottets berörda hemställan 
som de i ämnet väckta motionerna.

Sedan kammarens ledamöter här
efter intagit sina platser och voterings- 
propositionen blivit ännu en gång 
uppläst, verkställdes omröstning genom 
uppresning. Herr talmannen tillkänna
gav, att han funne flertalet av kam
marens ledamöter hava röstat för ja
propositionen. Herr Rubbestad begärde 
likväl rösträkning, vadan votering me
delst omröstningsapparat anställdes. 
Därvid avgåvos 156 ja och 16 nej, var
jämte 14 av kammarens ledamöter för
klarade sig avstå från att rösta.

Kammaren hade alltså bifallit utskot
tets hemställan.

§ 29.
Ang. ändrad ordning för expropriations

målens handläggning m. m.
Föredrogs tredje lagutskottets utlå

tande nr 31, i anledning av väckt mo
tion om ändrad ordning för expropria
tionsmålens handläggning m. in.

Efter föredragning av utskottets 
hemställan yttrade

Herr ANDERSSON i Ronneby (s): 
Herr talman! Man måste givetvis med 
tillfredsställelse notera utskottets all
männa konstaterande, att åtskilliga om
ständigheter tyder på att hittills upp
nådda resultat av 1939 års reform icke 
i alla avseenden motsvarar vad man 
väntade, då lagändringarna genomför
des. Utskottet anser trots detta några 
reformer för närvarande icke vara på
kallade, då det ännu icke — enligt ut

skottets mening —- föreligger tillräck
ligt med erfarenhetsmaterial. Någon 
återgång till systemet med expropria- 
tionsnämnder anses icke aktuell. Ej 
heller kan frågan om koncentration av 
expropriationsmålen till ett mindre an
tal specialdomstolar enligt utskottet nu 
upptagas till självständigt bedömande.

Mot denna utskottets uppfattning 
torde med fog kunna hävdas, att hit
tillsvarande erfarenhetsmaterial icke är 
stort men att tendensen är klart oro
väckande. Det är därför, såsom utskot
tet betonat, viktigt att fastighetsbild- 
ningssakkunnigas arbete, i den mån det 
är av betydelse för expropriationsdom- 
stolarnas organisation, bedrives så 
skyndsamt som möjligt. Den nuvarande 
handläggningen av expropriationsmå
len är nämligen behäftad med påtag
liga olägenheter. Sålunda är förfaran
det som regel både vidlyftigt och tids
ödande. Som exempel kan nämnas 
några aktuella fall. I ett mål inlämna
des stämningsansökan den 27 februari 
1951. Expropriationsdomstolen avkun
nade dom först den 23 januari 1953. 
Huvudförhandling inför hovrätten skall 
hållas med början den 23 dennes. Ett 
annat mål instämdes den 3 oktober 
1951. Hittills har någon dom icke fallit 
i första instans, och det är inte ens 
klart när huvudförhandling kan hållas.

Till en del beror de påtalade olägen
heterna på att domstolarna saknar till
räcklig vana vid handläggningen av 
hithörande mål. Emellertid kan det ty
värr också ifrågasättas, om någon sådan 
vana beträffande handläggningen av i 
vart fall större expropriationsmål hin
ner att utbildas vid en genomsnittlig 
landsortsdomsaga. Man lär nämligen 
kunna räkna med att dylika mål blir 
jämförelsevis sällsynta i en sådan dom
saga.

En följd av den utdragna och vidlyf
tiga handläggningen är att rättegångs
kostnaderna kan uppgå till betydande 
belopp. I det fall, där dom gavs den 23 
januari 1953, kan de sammanlagda rät-
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tegångskostnaderna uppskattas till i 
runt tal 30 000 kronor. Motparten till
erkändes kostnader med drygt 16 000 
kronor, och stadens kostnader (som 
icke kom under domstolens bedöman
de) kan uppskattas till obetydligt lägre 
belopp. I ett nyligen behandlat men 
ännu icke avdömt mål har fastighets
ägarna begärt ersättning med 40 000 
kronor i rättegångskostnader. Kommu
nens kostnader torde inte understiga 
20 000 kronor, varför man alltså redan 
i första instans kommit upp till rätte
gångskostnader på omkring 60 000 
kronor.

Vad som i motionen anförts rörande 
innebörden och konsekvenserna av be
stämmelserna om förtida tillträde synes 
utskottet beaktansvärt. Utskottet har 
därvid särskilt fäst sig vid räntefrågan. 
Andra olägenheter för kommunen vid 
förtida tillträde måste emellertid vara 
än mer betydande. Såsom i motionen 
anförts, åtkommes icke markområdet 
med äganderätt. Detta innebär, att kom
munen endast kan iordningställa områ
det för exploatering. Däremot kan ex
empelvis några tomter icke gärna säl
jas, och marken kan heller icke utnytt
jas som kreditobjekt. Vidare är kom
munen genom förtida tillträde avsku
ren från möjligheten att återkalla ex- 
propriationsanspråket. Vid rådande 
osäkerhet rörande fastighetsvärdering
en kan dessa möjligheter visa sig syn
nerligen värdefulla. Vad som nu sagts 
innebär naturligtvis inte, att man icke 
bör påskynda utredningen om den le
gala ränteberäkningen i allmänhet.

Vad slutligen beträffar rättegångs
kostnaderna i högre instans bör fram
hållas, att en inskränkning av markäga
rens rätt att erhålla full ersättning för 
dessa givetvis är till fördel för kommu
nerna. Att vissa uppgifter för närva
rande tyder på att det i allmänhet är 
kommunerna, som överklagar expro- 
priationsdomar, synes kunna förklaras 
därav, att kommunerna har prejudi- 
katsintressen att bevaka. Hittillsvarande

tillämpning av värderingsreglerna har 
som regel lämnat ur kommunal syn
punkt otillfredsställande resultat.

Utskottet har icke funnit skäl antaga, 
att orsaken till att expropriat i jämfö
relsevis få fall har överklagat skulle 
vara att kommunerna av motvilja mot 
expropriationsförfarandet i dess nuva
rande utformning ger vika för oberät
tigade krav av expropriaten. Den erfa
renheten lär dock icke i så få fall ha 
gjorts, att markägaren vid en fastighets- 
försäljning inkalkylerat beräknade ex- 
propriationskostnader i priset. Enligt 
uppgift har man också på vissa håll i 
kommunerna ansett sig kunna betala 
detta högre pris hellre än att riskera en 
expropriationsrättegång.

Svenska stadsförbundets styrelse har 
framhållit, att man inom fastighetsbild- 
ningssakkunniga för närvarande disku
terar en omorganisation av ägodel- 
ningsrätterna. Man har därvid över
vägt att frigöra ägodelningsrätterna 
från domsagoindelningen och vidga de
ras domkrets till att avse ett eller flera 
län. Därigenom skulle alltså tillskapas 
specialdomstolar för jorddelningsmå- 
len. Vidare har — i syfte att ernå en 
snabbare handläggning — enligt upp
gift föreslagits, att talan mot ägodel- 
ningsrätts utslag eller beslut med förbi
gående av hovrätten skall kunna föras 
direkt hos högsta domstolen. Enligt sty
relsens mening synes betydande förde
lar vara att vinna, därest expropria
tionsmålens handläggning kunde för
läggas till på detta sätt organiserade 
ägodelningsrätter. Man uppnår därvid 
syftet med motiverade domar samtidigt 
som enhetligheten i bedömningen sä
kerställes genom det korrigerande in
flytandet från en överinstans och ett 
snabbare förfarande åstadkommes ge
nom den direkta fullföljden till högsta 
domstolen.

Utskottet finner, såvitt det nu kan 
bedöma, denna tanke vara riktig. Mo
tionärerna delar helt denna uppfatt
ning. Om här kan skapas en framgångs-
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linje har hela frågan kommit i ett an
nat läge, och jag ber, herr talman, att 
få ansluta mig till utskottet, när det 
framhåller angelägenheten av att fas- 
tighetsbildningssakkunnigas arbete på 
en ny lagstiftning om fastighetsbild
ning bedrives med större skyndsamhet 
än hittills. Arbetet äger, som utskottet 
framhåller, uppenbarligen betydelse 
även för bedömandet av det föreva
rande spörsmålet rörande expropria- 
tionsdomstolarnas organisation.

Herr talman! Jag har intet yrkande.
Yidare anfördes ej. Utskottets hem

ställan bifölls.

§ 30.
Ang. viss ändring i expropriationslagen.

Föredrogs tredje lagutskottets utlå
tande nr 32, i anledning av väckt mo
tion om viss ändring i expropriations
lagen.

Utskottets hemställan föredrogs; och 
anförde därvid

Herr FRÖDING (h): Herr talman! Jag 
beklagar att jag måste göra mig skyldig 
till två resor prat på en dag och hop
pas kunna undvika det i framtiden. Jag 
är emellertid medmotionär i denna 
fråga och anser mig inte kunna under
låta att andraga några synpunkter.

Utskottet har ju i sitt utlåtande i 
denna fråga hemställt att riksdagen 
måtte skriva till Kungl. Maj :t och an
hålla om ändring i expropriationsla
gens bestämmelser om underrättande av 
sakägare om expropriationsansökan. I 
vår motion, som utskottet härigenom 
delvis tillstyrkt, hade utom detta änd
ringsförslag också yrkats på en komp
lettering av expropriationslagen i två 
andra hänseenden. Vi hade hemställt, 
dels att den som ansöker om expropria
tion skulle vara skyldig att på lämpligt 
sätt, exempelvis genom utlåtande från 
geologisk sakkunskap, visa att natur
tillgångar inte lider otillbörlig skada 
genom expropriationen, dels att det i

lagen skulle införas bestämmelser om 
särskilda expropriationstekniker för 
värdering av skada i sådana fall där 
mineraltillgångar kunde komma att lida 
intrång.

Remissinstanserna har i allmänhet 
ställt sig positiva till förslagen, och det 
måste med tillfredsställelse konstateras, 
att utskottet i sin motivering visat för
ståelse för de syften, som motionä
rerna har velat nå.

Utskottet finner det också för sin del 
angeläget att naturtillgångarna skyddas 
i möjligaste mån vid expropriationsför- 
faranden men har ansett att detta kan 
förverkligas på andra vägar än genom 
lagstiftning på det sätt motionärerna 
föreslagit.

Huvudsaken är naturligtvis att, såsom 
både utskottet och motionärerna öns
kar, man inte onödigtvis spolierar vär
defulla naturtillgångar. Kan detta nås 
utan lagändring är det bara så mycket 
bättre.

När jag vill göra ett par påpekanden 
i anslutning till utskottets motivering 
är det alltså inte därför att jag är miss
nöjd med utskottsutlåtandet. Tvärtom 
finner jag detta vara besjälat av en posi
tiv önskan att gagna saken. Vad jag vill 
uttala är bara ett önskemål om några 
förtydliganden.

Utskottet säger att det enligt utskot
tets mening kan »förutsättas, att utred
ningen i expropriationsärenden som re
gel redan f. n. göres så fullständig, att 
förekomsten av naturtillgångar i veder
börlig mån beaktas, och att utredningen 
i erforderlig utsträckning omfattar ytt
randen från bergmästarämbete och Sve
riges geologiska undersökning». Utskot
tet förutsätter alltså att detta sker i re
gel, men tydligen inte alltid. I annat 
sammanhang framhåller utskottet emel
lertid, att det bara är fråga om få fall 
där naturtillgångar såsom mineraler 
kan komma att skadas. Det är förmodli
gen riktigt, att antalet fall är litet, men 
med hänsyn till de värden, som det 
kan vara fråga om, är det naturligtvis
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angeläget att om möjligt inget enda 
spolieras, och det torde väl även vara 
utskottets innersta mening. Fullt till
fredsställande är det väl därför inte, 
att det bara är i regel som det företas 
utredningar med yttranden från geolo
gisk sakkunskap.

För min del vill jag bara hoppas att 
det kommer att bli det resultatet av ut
skottets uttalande i detta hänseende, att 
man kommer att iakttaga större försik
tighet och allmänt, inte bara i regel, 
göra de utredningar av geologiska för
hållanden, som rimligen kan göras, in
nan expropriationstillstånd beviljas. I 
så fall nås också det av motionärerna 
önskade syftet.

I fråga om värdering av naturtill
gångar i sådana fall, där expropria
tion anses böra komma till stånd, har 
utskottet tillmötesgått motionärerna i så 
måtto, att utskottet har framhållit att 
expropriationsdomstol »äger uppdraga» 
å kompetent person att såsom sakkun
nig avge yttrande till domstolen om 
värdet av befintliga mineraltillgångar. 
Utskottet motiverar detta med att an
talet fall, där värdering av naturtill
gångar av detta slag blir aktuell, för
modligen är litet och att det därför är 
smidigare med ett sådant förfaringssätt 
än med särskilda expropriationstekni- 
ker, som motionärerna ifrågasatt. Skulle 
antalet mål av det här slaget bli större 
skulle sakläget bli ett annat, och då fin
ner utskottet det lämpligt med särskilt 
förordnande av i fråga om mineraltill
gångar sakkunniga personer.

Det av utskottet förordade tillväga
gångssättet med sakkunnigutlåtande till 
domstolen är en smidig lösning av 
problemet. Jag skulle emellertid också 
i det fallet vilja ha ett förtydligande. 
Utskottet framhåller att domstolen äger 
rätt att infordra sakkunnigt yttrande. 
Däremot har utskottet inte talat om nå
gon skyldighet för domstolen att göra 
detta. Möjligen är det inte heller erfor
derligt eller ens lämpligt att fastslå en 
sådan skyldighet i lag. Däremot skulle 
7 — Andra kammarens protokoll 1953.

det nog vara önskvärt med klarhet så
vitt möjligt rörande det sannolika vär
det av de förefintliga mineraltillgång
arna. Konstateras förliandenvaron av 
mineraltillgångar förutsätts det att 
dessa har värde, och då borde de också 
bli värderade av sakkunnig person.

Det är givet att parterna i ett expro- 
priationsmål kan ha starkt skiljaktiga 
meningar i en sådan fråga, men starka 
skäl talar för att prövningen av värde
frågan hänskjutes till en sakkunnig och 
inte avgöres av domstolen utan att ut
låtande inhämtas. Domstolens rättighet 
att infordra sakkunnigyttrande bör en
ligt min mening därför inte bli endast 
ett undantag utan snarare regel. Som 
själv expropriationsdomare och med 
kännedom om expropriationsdomsto- 
larnas lyhördhet för att sakägarna verk
ligen skall få full ersättning för sina 
skador tror jag också att man kommer 
att göra på det sättet.

Jag har, herr talman, intet annat yr
kande än om bifall till utskottsutlåtan- 
det, men jag har ändå velat låta min 
uppfattning komma till uttryck i denna 
fråga.

Yidare yttrades ej. Utskottets hem
ställan bifölls.

§ 31.

Föredrogs jordbruksutskottets utlå
tande nr 39, med anledning av väckta 
motioner om anordnande av övervak
nings- och patrulleringstjänst med 
minsvepare till de svenska fiskarnas 
hjälp i södra Östersjön.

Utskottets hemställan bifölls.

§ 32.
Ang. åtgärder till fiskerinäringens främ

jande m. m.

Föredrogs jordbruksutskottets utlå
tande nr 40, med anledning av väckta 
motioner om åtgärder till fiskerinäring
ens främjande in. m.

Nr 30.
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Sedan utskottets hemställan föredra
gits, yttrade:

Herr SVENSSON i Stenkyrka (bf): 
Herr talman! Som motionär i denna 
fråga har jag kanske inte anledning att 
anmäla något större missnöje över den 
behandling, som vår motion har fått 
i utskottet. Jag kan med tillfredsställelse 
konstatera, att myndigheterna på se
naste tiden har tagit åtskilliga lovvärda 
initiativ, varigenom en väsentlig del av 
de syften, som vi hade med vår mo
tion, synes kunna bli beaktade. Jord
bruksdepartementet har sålunda igång
satt en förberedande undersökning i 
syfte att förhindra laxbeståndets minsk
ning för östersjöfisket. Det har utlovats, 
att särskilda sakkunniga inom kort 
skall tillkallas för att verkställa över
syn av riktlinjerna för prisregleringen 
på fiskets område. Kungl. Maj :t har för 
kort tid sedan uppdragit åt väg- och 
vattenbyggnadsstyrelsen att efter sam
råd med länsstyrelserna verkställa en 
översyn av femårsplanen rörande byg
gandet av fiskehamnar. Jordbruksde
partementet överväger också för närva
rande att företaga en översyn av fisk- 
redskapsförsäkringen, som — vilket vi 
framhöll i vår motion —• i sin nuva
rande form inte kan sägas utgöra något 
fullgott försäkringssystem. Allt detta är 
initiativ som synes kunna leda fram 
till sådana åtgärder, som vi syftade till 
med vår motion.

Det är ju alldeles riktigt, såsom det 
understrukits i något remissyttrande 
över motionen, att det är konkreta åt
gärder som behövs för att fisket skall 
kunna främjas. Det hade vi också klart 
för oss när vi väckte motionen. Vi be
gärde följaktligen en skyndsam utred
ning i syfte att förslaget skulle föreläg
gas nästa års riksdag, men genom för
skjutningen av behandlingen i utskot
tet till nu på hösten, är tydligen förut
sättningen härför inte för handen.

Jordbruksutskottet har, såvitt jag 
kunnat se, till alla delar sympatiserat

med de synpunkter, som vi framförde i 
motionen. Men trots detta finner jag 
det vara på sin plats att från utskottets 
sida efterlysa en något mera positiv 
uppslutning i denna fråga. Försiktighet 
må vara en dygd, men jag undrar, om 
inte utskottet drivit den till överdrift 
i sitt utlåtande. Det hade väl inte ska
dat, om utskottet med litet större fri
modighet understrukit betydelsen av 
att fisket främjas genom effektiva åt
gärder snarast möjligt. Naturligtvis är 
det gott och väl, att myndigheterna lo
vat att vidtaga alla dessa åtgärder, men 
det hade väl också varit önskvärt, att 
riksdagen hade fått tillfälle att säga 
sin mening om att det brådskar med 
denna sak.

Vi hade i vår motion bl. a. fram
hållit vikten av att staten effektivare 
än som nu är fallet medverkar till att 
fiskebåtarna kan få en tillfredsställan
de radioutrustning. Det anslag som ut
går för närvarande måste anses vara 
otillräckligt. Fiskeristyrelsen har i sitt 
yttrande förordat, att detta anslag hö- 
jes från 25 000 kronor till 50 000 kro
nor. Nu är det ju riktigt, såsom utskot
tet påpekar, att riksdagen redan för det 
innevarande budgetåret fattat beslut om 
oförändrad medelsanvisning på denna 
punkt. Men jag tycker dock, att utskot
tet kunde ha kostat på sig att under
stryka vikten av att detta anslag höjes 
snarast möjligt.

Vi hade vidare i vår motion hållit 
för troligt, att mycket skulle kunna vin
nas, om med statens medverkan en för
billigande serietillverkning av radio
sändare kunde komma till stånd. Ut
skottet har härpå endast svarat, att en 
sådan serietillverkning lämpligen bör 
prövas genom enskilt initiativ utan 
statligt ingripande. Nu har jag givetvis 
ingen anledning och heller inte någon 
lust att tala för någon stätsdrift på 
detta område. Men skall man vänta på 
det enskilda initiativet får man kanske 
vänta för länge. Jag tror det skulle vara 
av vikt att undersöka, om inte staten
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kunde stimulera enskild eller koopera
tiv företagsamhet till initiativ på detta 
område.

Jag skall, herr talman, i det nuva
rande läget inte göra något särskilt yr
kande. Vi får väl avvakta vad som kan 
bli följden av de åtgärder, som utlovats 
från myndigheternas sida, men jag tror 
ändå, att det skulle ha varit till fördel 
för denna frågas lösning, om en sådan 
utredning om åtgärder till fiskerinä
ringens främjande, som vi begärde i 
motionen, snarast möjligt hade kunnat 
komma till stånd. Vi underströk i mo
tionen, att det är ett samhällsintresse, 
att våra fiskevatten tillvaratages på 
bästa sätt. Fisket måste bedrivas så ra
tionellt som möjligt. Vi underströk ock
så, att vår fiskerinäring i händelse att 
införsel utifrån försvåras eller omöjlig- 
göres på grund av den internationella 
utvecklingen måste tillmätas särskilt 
stor betydelse för våra möjligheter att 
klara oss igenom en sådan eventuell 
kris. Frågan om fiskets framtid är allt
så inte minst en fråga om vår bered
skap. Sveriges fiskares riksförbund har 
i sitt yttrande understrukit denna syn
punkt, men utskottet har över huvud 
taget inte tagit ställning till frågan ur 
denna synpunkt. Det finns emellertid 
all anledning att betona, att frågan är 
av allra största betydelse.

Av det siffermaterial, som jordbruks
nämnden presenterat, framgår att för 
ostkustens vidkommande antalet yrkes
fiskare mellan åren 1940—1945 och 
1951 minskat med inte mindre än 30 
procent samt vidare att 1951 års ström- 
mingsfångst på ostkusten understigit 
medelfångsten 1940—1945 med inte 
mindre än 35 procent. Om denna ut
veckling fortsätter, kan det bli mycket 
stora svårigheter att ordna vår försörj
ning med fisk. Såsom i motionen fram
hållits, utgör även uttunningen av 
fiskarbefolkningen för många bygder 
ett mycket allvarligt problem, som 
samhället måste ägna uppmärksamhet.

Jag tror därför att det är anledning

understryka, att utvecklingen på detta 
område inrymmer så stora problem, att 
det kan bli nödvändigt för oss att till
gripa effektivare åtgärder än som hit
tills har skett och att söka få till stånd 
en samordning av dessa olika åtgärder.

Herr AltWESON (s): Herr talman! 
Motionärerna har i denna motion fram
hållit en hel del saker, som berör fisket, 
och har pekat på förhållanden som bor
de rättas till. Jag hade kanske inte be
hövt ta till orda här på utskottets väg
nar, eftersom herr Svensson i Stenkyrka 
inte yrkat avslag på utskottets hemstäl
lan. Men jag vill ändå framhålla, att vi 
i utskottet när vi behandlat denna fråga 
tagit ganska allvarligt på samtliga de 
problem som här är berörda. Sålunda 
har motionen varit remitterad till både 
fiskeristyrelsen och Sveriges fiskares 
riksförbund, och vi bordläde frågan un
der vårsessionen för att vi nu på hösten 
skulle få mera tid på oss att behandla 
den.

Jag behöver kanske inte gå närmare 
in på motionen. I utskottets utlåtande 
trycker vi ju mycket starkt på nästan 
samtliga de frågor, som motionärerna 
har berört. Att vi däremot inte har kom
mit fram till en begäran om en utred
ning, vilket ju motionerna utmynnar i, 
beror på att utredningar i många fall 
pågår och i flera fall väntas bli igång
satta. Sveriges fiskares riksförbund har 
också sagt i sitt yttrande, att de hellre 
vill ha konkreta åtgärder än ytterligare 
utredningar.

Med detta, herr talman, vill jag yrka 
bifall till utskottets förslag.

Vidare anfördes ej. Utskottets hem
ställan bifölls.

g 33.
Föredrogs jordbruksutskottets utlå

tande nr 41, med anledning av väckt 
motion om utredning angående bevak- 
ningsfartyg åt Fladenfisket.

Utskottets hemställan bifölls.
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Interpellation ang. prövningen av förslaget om inrättande av ett rättsvetenskapligt 
forskningsråd. — Interpellation ang. läkarvården inom vissa områden av Öster
götland.

§ 34.

Interpellation ang. prövningen av för
slaget om inrättande av ett rättsveten

skapligt forskningsråd.

Herr MUNKTELL (h) erhöll på be
gäran ordet och anförde: Herr talman! 
För fyra år sedan framlade 1949 års 
kommitté för den juridiska och sam
hällsvetenskapliga utbildningen förslag 
om inrättande av ett rättsvetenskapligt 
forskningsråd. Någon åtgärd i anled
ning av detta förslag har emellertid 
ännu icke vidtagits.

Inrättande av forskningsråd har på 
praktiskt taget alla andra vetenskaps
områden i vårt land befunnits vara en 
lämplig form för förbättrande av olika 
vetenskapers villkor. .lag erinrar om att 
1942 inrättades det tekniska forsknings
rådet, att 1945 tillkom jordbrukets 
forskningsråd och det medicinska forsk
ningsrådet samt att de naturvetenskap
liga och samhällsvetenskapliga forsk
ningsråden inrättades 1947. Sistnämnda 
år fick även humanistiska fondens 
nämnd en ställning motsvarande forsk
ningsrådens.

För inrättande även av ett juridiskt 
forskningsråd talar synnerligen starka 
skäl. Utan att här närmare ingå på dessa 
vill jag endast erinra om att ett fast 
statligt anslag på hithörande område 
skulle vara till stor fördel för den juri
diska forskningen och undervisningen 
och bl. a. även möjliggöra en kartlägg
ning av hur rättslivet i vårt land fak
tiskt fungerar och därigenom på ett be
tydelsefullt sätt kunna underlätta och 
effektivisera hela lagstiftningsarbetet.

Med stöd av vad som ovan anförts 
hemställer jag om andra kammarens 
tillstånd att till herr statsrådet och che
fen för ecklesiastikdepartementet fram
ställa följande fråga:

Kan förslaget om inrättande av ett 
rättsvetenskapligt forskningsråd snarast

förväntas bli föremål för slutlig pröv
ning?

Kammaren biföll denna anhållan.

§ 35.
Interpellation ang. läkarvården inom 

vissa områden av Östergötland.

Herr talmannen lämnade på begäran 
ordet till

Fru JOHANSSON i Norrköping (s), 
som yttrade: Herr talman! Med kamma
rens tillstånd ber jag att till statsrådet 
och chefen för inrikesdepartementet 
herr statsrådet Hedlund få framföra 
följande fråga.

Det har visat sig att läkarbristen i 
vårt land kan få vådliga följder icke 
bara för de nordliga länen utan också 
inom områden som är belägna så, att 
man skulle ha anledning tro, att en va
kanstjänst lättare skulle kunna besättas.

När det gäller ett provinsialläkar
distrikt i Östergötland har många om
ständigheter medverkat till att ortsbe
folkningen känt oro för utvecklingen. 
Provinsialläkaren i Åtvidabergs provin
sialläkardistrikt avled våren 1953; tjäns
ten är fortfarande vakant. Sjukstugans 
läkare i Åtvidaberg får icke och gör 
heller icke några hembesök. Den se- 
mestervikarierande läkare, som blev an
ställd på sjukstugan, skulle också uppe
hålla provinsialläkartjänsten i Kisa- 
distriktet med alla de svårigheter, som 
detta medförde för de vårdsökande. Men 
värre blev det sedan. När den ordina
rie läkaren för Kisa-distriktet skulle 
återinträda i tjänst blev han sjuk, och 
under en månads tid hade så stora om
råden ingen provinsialläkare att hän- 
vända sig till. Detta hade till följd att 
läkaren vid sjukstugan i Åtvidaberg 
fick en omänsklig arbetsbörda med 70 
till 75 patienter per dag, och ändock 
kunde icke alla erhålla den läkarhjälp 
som de skulle ha behövt.
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Interpellation ang. läkarvården inom vissa områden av Östergötland.
Orsaken till dessa bedrövliga förhål

landen bottnar anaturligtvis främst i 
läkarbristen och först bör naturligtvis 
allt göras för att avhjälpa densamma. 
Men man frågar sig onekligen, om i 
detta fall allt gjorts för att placera till
gängliga läkare på de mest utsatta om
rådena.

Vid en tillsättning av provinsiallä- 
kartjänst nyligen hade Östergötlands 
landstings förvaltningsutskott uttalat sig 
för placering av densamma i Åtvida
berg men länsstyrelsen och medicinal
styrelsen förläde provinsialläkartjäns- 
ten till Finspång.

Nu kan man fråga sig, om inte de 
förtroendemän, som handhar dessa frå
gor, bäst vet var bristen är störst och 
om inte deras råd måste tillmätas stor 
betydelse och även följas.

På grund av vad jag här framfört ber 
jag att till herr statsrådet få framställa 
följande frågor.

För det första: Anser herr statsrådet 
att de nuvarande förhållandena är till
fredsställande?

För det andra: Vill herr statsrådet 
medverka till förbättrade förhållanden 
när det gäller nämnda sjukvårdsom
råde?

Kammaren biföll denna anhållan.

§ 36.
Anmäldes och godkändes följande 

förslag till riksdagens skrivelser till 
Konungen, nämligen

från bevillningsutskottet: 
nr 395, i anledning av Kungl. Maj:ts 

proposition med förslag till förordning 
angående upphävande av förordningen 
den 19 december 1952 (nr 755) med 
bestämmelser om värdering av varu
lager vid 1954 års taxering till statlig 
och kommunal inkomstskatt;

från första lagutskottet: 
nr 396, i anledning av väckta motio

ner angående domarpersonalens rekry
tering och anställningsförhållanden;

nr 397, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående godkännande av 
Genéve-konventionerna den 12 augusti 
1949 angående skydd för krigets offer; 
och

nr 398, i anledning av Kungl. Maj ds 
proposition med förslag till lag om änd- 
i’ing i 1 och 27 kap. strafflagen, m. m.; 
samt

från tredje lagutskottet: 
nr 394, i anledning av väckta motio

ner om ändring av 17 kap. 9 § handels- 
balken.

§ 37.

Justerades protokollsutdrag.

Kammarens ledamöter åtskildes här
efter kl. 5.39 em.

In fidem 
Gunnar Britth.



88 Nr 30. Lördagen den 28 november 1953.

Lördagen den 28 november.
Kl. 2 em.

§ 1.

Justerades protokollet för den 21 in
nevarande november.

§ 2.

Anmäldes, att följande Kungl. Maj:ts 
propositioner tillställts kammaren, näm
ligen:

nr 240, angående anslag till vissa 
ersättningar i anledning av paratyfus- 
epidemien år 1953; och

nr 241, med förslag till förordning 
angående upphävande av förordningen 
den 24 oktober 1951 (nr 660) om skatt 
vid tillverkning och import av person
bilar m. m.

Dessa propositioner hänvisades ome
delbart, propositionen nr 240 till stats
utskottet och propositionen nr 241 till 
bevillningsutskottet.

§ 3.

Till bordläggning anmäldes
utrikesutskottets utlåtanden:
nr 8, i anledning av Kungl. Maj:ts 

proposition om godkännande av till- 
läggsprotokoll nr 4 till överenskommel
sen den 19 september 1950 angående 
upprättande av en europeisk betalnings- 
union; och

nr 9, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition om godkännande av Sve
riges anslutning till en överenskommel
se angående Österrikes utländska 
offentliga förkrigslån;

konstitutionsutskottets utlåtande och 
memorial:

nr 22, i anledning av Kungl. Maj :ts 
proposition med förslag till kommunal
lag m. m. ävensom i ämnet väckta mo
tioner; och

nr 23, angående uppskov med be
handlingen av vissa motioner;

statsutskottets utlåtanden: 
nr 182, i anledning av väckt motion 

angående översyn av sexualundervis
ningen;

nr 183, i anledning av väckt motion 
om ökat utrymme för undervisning i 
barnavård inom olika skolformer;

nr 184, i anledning av väckta mo
tioner om inrättande av en professur i 
näringslära;

nr 185, i anledning av väckta mo
tioner om främjande av vetenskaplig 
forskning och allmän folkupplysning 
genom upptagning av kulturhistoriska 
filmer;

nr 186, i anledning av väckta mo
tioner om en översyn av de statsfinan- 
siella resurserna för de aktuella social
politiska reformerna samt angående 
fördelningen av kostnaderna för social
försäkringen mellan statsverket och 
övriga berörda parter;

nr 187, i anledning av väckta motio
ner om utredning angående samordning 
av det statliga anstaltsväsendet;

nr 188, i anledning av väckt motion 
om genomförande av en allmän region
planering över hela landet m. in.;

nr 189, i anledning av väckta motio
ner angående begränsning av den stat
liga kontrollen över den kommunala 
verksamheten;

nr 190, i anledning av väckta motio
ner om utredning angående de s. k. 
folksjukdomarna;

nr 191, i anledning av väckta motio
ner om begränsning och rationalise
ring av den statliga verksamheten;

nr 192, i anledning av väckt motion 
om en effektivisering av besparings- 
och rationaliseringsarbetet inom stats
förvaltningen m. m.;

nr 193, i anledning av väckta mo
tioner angående omedelbar behandling 
av frågan om förhöjning av äldre 
tjänste- och familjepensioner; och
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nr 194, i anledning av väckta motio
ner om pensionsreglering för vissa för
utvarande anställningshavare vid av 
staten övertagna enskilda järnvägar;

bevillningsutskottets betänkanden: 
nr 61, i anledning av Kungl. Maj:ts 

proposition angående godkännande av 
avtal mellan Sverige och Danmark för 
undvikande av dubbelbeskattning be
träffande skatter å inkomst och för
mögenhet samt angående handräckning 
i skatteärenden, m. m.; och

nr 62, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående godkännande av 
avtal mellan Sverige och Danmark för 
undvikande av dubbelbeskattning be
träffande skatter å kvarlåtenskap;

bankoutskottets utlåtande nr 31, i an
ledning av fullmäktiges i riksgälds- 
kontoret framställning i fråga om pen

sion åt f. städerskan vid riksdagshuset 
Karin Andersson;

första lagutskottets utlåtande nr 45, 
i anledning av väckta motioner angåen
de skärpt lagstiftning om straff för bil
stölder m. m.; samt

andra lagutskottets utlåtande nr 40, 
i anledning av väckta motioner an
gående förhandlingsrätt för arbetstagar- 
förening med avseende å till denna an
slutna pensionärer, m. m.

§ 4.
Justerades protokollsutdrag.

Kammarens ledamöter åtskildes här
efter kl. 2.02 em.

In fidem 
Gunnar Britth.


